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(1100/KMR/CS) 

1100 hours 

(Hon. Speaker in the Chair) 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Madam Speaker, I have to 

raise an urgent matter relating to Kerala. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER: I know about the situation in Kerala. I will allow you 

and Karunakaran-ji also after the Question Hour. 
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(Q.341) 

SHRI JITENDRA CHAUDHURY (TRIPURA EAST): Madam 

Speaker, this is a very important day for me today. This is the first 

time in four years that I am getting to ask a question for oral answer 

and secondly today is the last day of this session after which we will 

go back to our home, a place for wild animals.  

 Madam, I would like to ask the hon. Minister what is the 

elephant population after the latest census. Unnatural deaths of not 

only elephants but also other animals are occurring not only in 

Assam but in the entire country mostly because of illegal poaching. 

What is the number total casualties of elephants during the relevant 

years? How many illegal poachers have been apprehended so far? 

What is the rehabilitation package as on today for the victims of the 

man-animal conflict? What is the expenditure incurred for 

rehabilitation of the victims in terms of money? 

DR. MAHESH SHARMA: Madam, I respect the sentiments of the 

hon. Member and recognise the importance of wildlife. The hon. 

Member sought the number of elephant population. As per 

preliminary reports, it is 27,312 in 2017. As regards the number of 

poachings or the number of casualties of human beings and 
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elephants, in the three years from 2013 to 2016, 100 elephants have 

died because of unnatural causes and around 489 human lives were 

also lost in the last year.  

 The Government of India’s Environment Ministry is especially 

concerned to have a win-win situation over the issues of wildlife 

preservation, especially of animals in Schedule-1 of which elephant 

is a part. The Government of India has taken initiatives to increase 

the compensation for loss of human lives and loss of crops due to 

man-animal conflict. Earlier the compensation for human life lost was 

Rs.2 lakh; now the Government of India has increased it to Rs.5 lakh. 

Compensation in cases of major injuries used to be Rs. 2 lakh and 

in the cases of very minor injuries it used to be Rs.25,000. The 

Government has increased it from Rs.2 lakh to Rs.5 lakh.  Then, 

some State Governments are using their own funds to compensate 

the loss in their own way. The Government is concerned about 

compensating this loss and reducing the man-animal conflict in a big 

way.  

SHRI JITENDRA CHAUDHURY (TRIPURA EAST): Madam, 

unnatural deaths of wild animals are occurring not only because of 
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poaching but also because of population explosion and the resultant 

increase in agricultural and industrial activities.  

(1105/SPR/RV)  

Wildlife areas, including the elephant corridor, are being 

encroached. Would the Ministry review the rehabilitation package, 

including compensation given to the families of the deceased? Is the 

Government thinking of shifting the villages or families living in the 

villages to some protected areas to create an elephant corridor, and 

to ensure conservation of elephant corridor, etc.? 

 Not only in the North Eastern Region, but also in West Bengal, 

we often see accidents taking place in railway tracks. This is a very 

serious problem. To combat the situation, would the Ministry come 

out with a special mechanism or would the Ministry  construct a 

bypass or a flyover? Unless such measures are taken, accidents 

take place as a daily affair. What type of efforts would the 

Government take in this regard?  

DR. MAHESH SHARMA: Madam.  hon. Member is concerned about 

the holistic approach being taken by the Government of India in 

protecting wildlife, especially elephants. Yes, it is right that it is not 
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only about poaching but also train accidents, electrocution, etc. 

Sometimes, in retaliation, farmers use poisoning. While the 

Government is taking care of infrastructural development of those 

protected zones, sometimes, damage take place in the corridors. 

Hence, the Government is taking a holistic approach towards 

development of infrastructure.  

 Hon. Railway Minister, Shri Piyush Goyal, and Shri Gadkari ji, 

and other infrastructure development agencies have formed a group 

to protect wildlife, especially elephants by providing them safe 

corridors, providing bench terraces and ensuring physical barriers 

between the human zones and the animal zones. These are some 

of the measures which the Government would be taking.  

About settling the population in different areas, yes, we have 

been in touch with the State Governments whenever such zones are 

declared. In consultation with the State Governments, the 

Government of India takes initiatives in settling the population  as a 

family zone also. Definitely, the Government is taking it in a big way 

ensuring holistic development. … (Interruptions) 
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HON. SPEAKER: You have already asked questions. Now, your 

colleague wanted to speak. 

DR. MAHESH SHARMA: The responsibility of shifting again lies 

within the purview of the State Governments. We have extended all 

the packages.  We have increased the package from Rs.2 lakh to 

Rs.5 lakh per casualties. For settling of the families in an outside 

zone, there is no specific package. Whenever a demand comes from 

any specific area, we take necessary action at that point in time.  

SHRI DINESH TRIVEDI (BARRACKPUR): Madam, the hon. Minister 

is also very rich in knowledge of ancient culture. I am saying so not 

because I am a `Trivedi’ but I just would like to remind our ancient 

culture, specifically the Rig Veda. It talks about protecting the 

environment, whether it is ecological balance, whether it is rainfall, 

etc. So, protecting environment has been our heritage for many 

thousands of years. The reason I am mentioning it is that if I see the 

figures the hon. Minister has given, from 2013 to 2016, every year, 

there is an increase.  

 The concern is shared with the hon. Minister; the Minister of 

Railways is also here. Specifically, I just want to ask  this. Even when 
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I was the Railway Minister, this was a big concern. Big `Gajarajs’ for 

no fault of theirs, face problem. We have to understand that we have 

gone to their territory; they have not encroached our territory. My 

straight question is this. Today,  in the modern world, with so much 

of technological advancement, whether it is Google Earth or any 

other way, you can really map them. That is the only solution. Are 

you looking at using modern technology to ensure the movement of 

these big elephants to protect them? 

(1110/GM/MY) 

DR. MAHESH SHARMA: Respecting the sentiments of the hon. 

Member linking it to our rich heritage, culture and traditions of linking 

the humanity with the nature, I would say that it is our nation which 

links it with mother nature. Starting from the schools, we have been 

taught about the Mother Nature and we have relations with our rivers, 

animals, our trees and plants, emotional relations with the river 

Ganga, Tulsi Mata and all such things are there in Indian culture. 

Definitely, we value these relations of mother nature and we promote 

in a big way as to how we can have a win-win situation with Mother 

Nature.  



10.08.2018     Dir(Kvj)/Hcb        Uncorrected/Not for publication                                               8 

 

It is World Elephant Day the day after tomorrow, that is 12th of 

August. We will be celebrating it in a big way in IGNCA where there 

will be a three-day celebration for a nationwide participation as to 

how we should respect our mother nature, the wildlife of India, and 

especially, the gajaraj. The Gaj Mahotsav is being celebrated in a big 

way. As soon as some measures come from the hon. Minister with 

his rich experience in this field, we will try to incorporate all such 

suggestions which can be included as a part of this.  

HON. SPEAKER: I think Minister of Railways, in particular, wants to 

say something. Piyush ji, I will allow you also.  

DR. MAHESH SHARMA: The hon. Member has rightly said that we 

are invading their zones. We are passing through their buffer zones 

and protected zones. We are definitely trying nowadays to avoid 

electrocution of elephants and to avoid railway accidents. All such 

measures are being taken and modern technology is being used. As 

a pilot project, use of modern technology is being taken up with 

railway drivers to prevent railway accidents. We have taken special 

measures in that matter. 

HON. SPEAKER: The Minister of Railways wants to supplement it. I 

am allowing him.  
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… (Interruptions) 

श्री मल्लिकार्जुन खड़ग े(गजिबगाु): मैडम, यह समझ में नहीं आया, क्योंकि श्री किवेदी 

जी ने बोला कि  ‘not because I am Trivedi’ and ‘Rig Veda’ यह क्या है? 

समझ में नहीं आया।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: खड़गे जी, आप क्या िह रहे हैं? 

…(व्यवधान) 

श्री मल्लिकार्जुन खड़ग े(गजिबगाु): श्री किवेदी जी ने जब क्वेश्चन पूछा और मंिी जी 

ने आंसर कदया, …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष: यह वेदों में कलखा है, इसकलए उन्होंने िहा है। 

… (Interruptions) 

HON. SPEAKER: Dwivedi or Trivedi- they are all Vedis. There are 

Chaturvedis also. 

… (Interruptions) 

रिे मतं्री, कोयिा मतं्री, ल्ित्त मत्री तथा कॉर्पोरटे कायु मतं्री (श्री र्पीयूष गोयि): 

माननीय अध्यक्ष जी, मैं इसमें एि बात जोड़ना चाह ंगा, क्योंकि पूवव रले मंिी जी ने 

बहुत गभंीर सवाल उठाया है। रलेवे में भी हम इस कवषय िे बार ेमें बहुत कचंकतत है। 

वास्तव में रलेवे में कडमारिेटेड जोन्स हैं, जहां हम एक्सपेक्ट िरते हैं कि जब 

एकलफैं ट्स उस के्षि से होिर जाते हैं तो वे हर टे्रन िो स्लो िरते हैं। हाल िे दो-तीन 

वषों में ऐसा पाया गया है कि जो उनिे कडमारिेटेड िॉररडोसव हैं, अब वे उसिे बाहर 

चले गए हैं। इससे पता नहीं चलता है कि अब रलेवे में उतना बड़ा लैंड िहां से आएगा। 
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जब हमने टे्रन्स िो स्लो-डाउन किया तो उससे टे्रन्स कवलंब होने लग गई, इससे 

पैसेंजसव नाराज होने लग गए। कफर हमने बाउंड्री वॉल िे बार ेमें सोचा, लेकिन उसे भी 

वे तोड़ देते हैं। हमने एि लाइट इलेकक्ट्रकफिैशन िे बार ेमें सोचा है, लेकिन अगर बहुत 

हैवी होगा तो उससे इलेक्ट्रोक्यूशन िा डर है, परतं ुउससे िोई फिव  नहीं पड़ता है। 

आज पूवव रले मंिी जी ने ‘गूगल अर्व’ िा बहुत अच्छा सझुाव कदया, मैं जरूर उसिो 

एग्जाकमन िरूूँ गा। I think it is a very good idea. 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): Hon. 

Speaker Madam, I also share the sentiments of the earlier speakers 

on both sides of the aisle about the importance of respecting nature 

and humanity. But I am sorry to say that in Kerala, during 2016, 26 

captive elephants were killed. In 2017, 20 elephants died and just in 

the first six months of this year, we have report of 18 elephants being 

killed. These have all happened or mainly happened in the premises 

of a new profession that we have in Kerala called elephant 

contractors. These are contractors who supply the elephants for 

temples and for tourism purposes after taking the elephants on rent 

from people who actually own them illegally.  

(1115/RSG-CP) 

 Madam Speaker, under the Wildlife Protection Act of 1972 and 

the Declaration of Wildlife Stock Rules of 2003, no one is supposed 
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to take custody of an elephant without possessing a valid ownership 

certificate. Despite that, there is an estimate in Kerala that there are 

518 elephants which are possessed by people without an ownership 

certificate, most of them smuggled from other States as far as Assam 

and Arunachal Pradesh. So, I wish to ask the hon. Minister whether 

the Government is aware of this phenomenon of smuggling and 

possession of elephants without ownership certificates. What does 

the Government propose to do about them? It is not only illegal but 

it is also cruel and inhumane, resulting in the deaths of animals every 

year. 

DR. MAHESH SHARMA: Thanks for the concern. 

 Kerala has got the highest population of elephants because of 

the rich dense zone of trees and plantation, but there is a decrease 

in poaching in Kerala from 2015 to 2017. In 2015, the poaching 

incidents were 16; in 2016-17, it was two; and in 2017-18, it is zero. 

In Kerala, there have been four deaths due to electrocution; 

poisoning and other methods have been definitely used by people. 

There is a Captive Elephant Management Rule. Looking at the 

sentiments of the people and given that our country has got a varied 

heritage and culture, there is a Captive Elephant Management Rule 
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in Kerala. The Forest Department of Kerala is taking strict measures 

against violation of this Captive Elephant Management Rule; and 

cases are being booked against culprits who violate these rules. We 

will definitely take care of the concern shown by the hon. Member in 

this matter and we will have a discussion to ensure that especially 

animals are not being tortured and killed in captivity. 

SHRI P.R. SUNDARAM (NAMAKKAL): Our beloved leader, Puratchi 

Thalaivi Amma had launched the 48th Annual Rejuvenation Camp for 

Temple Elephants in Tamilnadu in 2003. This is very important for 

the good health of elephants. I would like to know from the hon. 

Minister whether the Government has got any plans to conduct 

rejuvenation camps for elephants in temples throughout India and 

the steps taken by the Government to protect wild elephants from 

being killed in accidents and poaching. 

DR. MAHESH SHARMA: Let me compliment the hon. Member from 

the State of Tamilnadu since poaching incidents in that State have 

been nil after 2014. There has been not a single case of elephant 

poaching being reported in Tamilnadu. So, let me compliment the 

hon. Member also because the number of deaths due to 

electrocution has also declined from an average of eight or seven to 
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three in the last year. We are taking all measures respecting the 

sentiments of the people of that State to protect the animals in 

captivity in the State of Tamilnadu. We will take special measures for 

that. 

HON. SPEAKER: Shri Kalyan Banerjee, have you got any good 

suggestion like Shri Dinesh Trivedi? 

SHRI KALYAN BANERJEE (SREERAMPUR): Madam, I am very 

grateful to you. 

 I want to just intimate to the hon. Minister, through you, that 

yesterday the hon. Supreme Court has directed that 91 resorts in the 

elephant corridors be demolished. This type of resorts and hotels are 

there all over India. My question is. Now, the Supreme Court has 

taken care of it and, of course, it has to be implemented. I would like 

to know whether his Ministry has any assessment or is taking any 

steps for demolishing this type of hotels, resorts, etc., in the elephant 

corridor. That is my question. 

DR. MAHESH SHARMA: It is a concern of the hon. Member and the 

hon. Supreme Court also as to how we can protect the wildlife, 

especially in the elephant corridors. As a result of increasing 

population, devastation, and deforestation and also tourism being a 
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State Subject, State Governments are permitting opening of these 

corridors in consultation with the wildlife zones. We will definitely take 

care of the concern shown by the hon. Member to see that such 

corridors are being maintained in a big way. We will definitely take 

care of the concern shown by the hon. Member and the hon. 

Supreme Court. 

(1120/NK/RK) 

Again, it is a win-win situation.  We have to see the interest of 

the tourism in that State and at the same time we have to take care 

of the wild life, especially the elephants.  We will definitely take care 

of the concern shown by the hon. Member. 

          (ends) 
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(प्रश्न–342) 

माननीय  अध्यक्ष : श्री एम.बी.राजेश- उपकस्र्त नहीं।  

श्री प्रहिाद ल् हं र्पटेि (दमोह): अध्यक्ष महोदया, माननीय मंिी जी ने अपने उत्तर में 

बताया है कि स्टेट बैंि िी सहयोगी संस्र्ाए ंऔर मकहला स्टेट बैंि िो जोड़ िर 

22,414 ब्ांचेज हैं। मैं आपिे माध्यम से मंिी जी से जानना चाहता ह ं कि जब उनिी 

अलग से सहयोगी ब्ांचेज र्ीं और मकहला स्टेट बैंि रे् तो उनिे अलग होने िे िुछ 

िारण रहे होंगे। बैंिों िे कमलने से प्रशासकनि िकठनाइयां अभी आई हैं, क्या यह उनिे 

संज्ञान में है? मैं उदाहरण िे कलए नार्व-ईस्ट िी बात िरता ह ं। जो कसंगल मैनेजर 

ब्ांचेज हैं, उनिी संख्या कितनी है? सरुक्षा िे िारण बहुत सारी कनकरिय भी हो गई ंहैं 

और वह चल नहीं पा रही हैं। मैं मध्य प्रदेश िे कजस के्षि से आता ह ं, वहां ग्रामीण के्षिों 

में स्टेट बैंि िी ब्ांचेज नहीं होती हैं। हमार ेयहां सरुक्षा िा िोई िारण नहीं है, मािेट 

िा िारण है। मैं आपिे माध्यम से मंिी जी जानना चाहता ह ं कि जो कसंगल मैनेजर 

ब्ांचेज हैं वे कितनी संख्या में सरुक्षा िे िारण कनकरिय हैं? यह भी िहा जाता है कि 

ब्ांचेज लाभ िी नहीं हैं। पहले जो सकममकलत हुए हैं उनमें मकहला बैंि में भी नहीं होंगी। 

कसंगल मैनेजर ब्ांच कितनी हैं और सरुक्षा िे िारण कितने बैंि कनकरिय हैं?  

श्री र्पीयूष गोयि : अध्यक्ष महोदया, स्टेट बैंि ऑफ इंकडया िे िई सकससडरीज बैंि 

ऐकतहाकसि िारणों से िई वषों से चल रहे रे्। एि जमाने में ये कनजी के्षि िे बैंि रे्, 

ये बहुत अच्छी तरह से मैनेज नहीं होते रे्, इसकलए स्टेट बैंि ने अलग-अलग समय में 

इसे टेि ओवर किया है। िुछ बैंि राजा-महाराजाओ ंिे रे्, कजन्हें टेि ओवर किया। 

िई बैंि वषव 2014 िे पहले मजव हो गए रे्। जब वषव 2014 िे बाद स्टेट बैंि ऑफ 
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बीिानेर, जयपरु, मैसूर, पकटयाला, ट्रावणिोर, हैदराबाद बैंि मजव हुए तो ये 

एसोकसए्टस बैंि माने जाते रे्। एि भारतीय मकहला बैंि भी िो मजव िरिे संयकु्त रूप 

से मजबूत एकंटकट बनाने िी िोकशश िी गई। यह कवश्व बैंिों िी शे्रणी में 53वां नमबर है। 

वास्तव में जब बड़े स्तर पर बैंि बैंकिंग िरने जाते हैं तो कजतने बड़े बैंि हो, वे उतनी 

ही अच्छी सह कलयत उपभोक्ता िो दे सिते हैं, उतनी अच्छी सकववस दे सिते हैं, सयाज 

दर िम हो सिती है। एडकमकनस्टे्रशन और मैनेजमेंट िॉस्ट िो िम रखा जा सिता 

है। इसकलए यह पाया गया कि बैंिों िी जो छोटी-छोटी एसोकसएट ब्ांचेज र्ीं, इसमें 

उनिे खचव आमदनी िे कडस्प्रपोशवनेट रे्। स्टेट बैंि में मजव होने से एि भी व्यकक्त िो 

ररट्रेंच नहीं किया गया, नौिरी से नहीं कनिाला गया, जो एसोकसएट्स बैंि िे विव सव रे् 

उल्टे उन्हें स्टेट बैंि जैसे मजबूत बैंि में आने से लाभ हुआ। इस पूरी व्यवस्र्ा में कवन-

कवन कसच्यूएशन रही।  

 जहां ति माननीय सांसद ने नार्व-ईस्ट िा कजि किया, वास्तव में जो कसंगल 

मैनेजर ब्ांचेंज हैं, वे एक्सटेंशन िाऊंटर िे रूप में िाम िरती हैं। जब पूवाांचल िी 

बात आती है या उत्तर पूवव िी बात आती है। हम िभी भी प्रोकफट-लॉस नहीं देखते हैं, 

उसे सेवा भाव से िाम किया जाता है। अगर आपिे संज्ञान में िोई ऐसी तिलीफ कदख 

रही है तो तरुतं हमें बताए ंऔर हम उस पर उकचत िारववाई िरेंगे।  

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Thank you, Madam, 

Speaker.  In the answer given by the hon. Minister, it is stated that 

6,950 banks have been merged post-amalgamation of the banks.  

We had discussed an issue regarding the amalgamation of the banks 
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in the House, especially the SBI and SBT.  In Kerala we had a strong 

protest.  It was promised in the House that there would be better 

service even after the amalgamation of the banks.  The experience 

shows that there were no better alternative systems even though the 

amalgamation has taken place.  Not only that, the new generation 

banks have come in at the cost of these earlier banks, especially the 

SBT banks. 

(1125/NK/PS) 

 As a result, people are not getting better services as they have 

been getting earlier, especially in the State of Kerala from the SBT 

Bank. 

 Madam, through you, I would like to know from the hon. Minister 

whether the Government has made any assessment after the 

amalgamation of these banks or not. I would also like to know 

whether services are being provided by these banks or not. Further, 

I would like to know whether the Government would take any action 

on this issue or not. 

SHRI PIYUSH GOYAL: Madam Speaker, the hon. Member’s 

concerns are very serious and the Government will look into it very 

carefully.  
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But, so far, when we look at the customers’ complaint story, it 

does not seem to suggest that in Kerala particularly or anywhere in 

the country, merger has had any negative effect on the customer 

service. By and large, the State Bank is known to have a very high 

standard of customer service. It is a bank which is committed and is 

very focussed, particularly for the poor, downtrodden and the middle-

class.  

So, if any such instance has come to the attention of the hon. 

Member, I would urge him to kindly inform us and we will take the 

strictest action. 

(ends) 

 

  



10.08.2018     Dir(Kvj)/Hcb        Uncorrected/Not for publication                                               19 

 

 (Q.343) 

श्री भीमराि बी. र्पाटीि (ज़हीराबाद): अध्यक्ष महोदया, मैंने पूरा डीटेल अच्छे से पढ़ 

कलया, जवाब आ गया है।  मेरा एि क्वेशचन है, I would like to know the details 

of the CSR funds that have been used for the betterment of minorities 

and BPL persons in the country.  

माननीय अध्यक्ष : कडटेल आपने दे कदया है?  

SHRI PIYUSH GOYAL: Madam, I do not understand as to what the 

question is. 

SHRI BHEEMRAO B. PATIL (ZAHEERABAD): I would like to know 

about the minorities and BPL persons. 

श्री र्पीयूष गोयि : मैडम स्पीिर, जब सीएसआर िा कवषय होता है तो वह वास्तव में 

देश िे हरिे नागररि िे कलए होता है, गरीब नागररि िे कलए होता है। हमें समाज में 

सब िे कलए सामान्य कचंता है। ‘सबिा सार्, सबिा कविास’ हमारा ‘किडो’ है। हम 

हरिे चीज िो अलग-अलग मापदडं पर नहीं िर सिते। जो खचव सीएसआर िे माध्यम 

से होता है वह समाज और गरीबों िे कलए ही होता है।  

SHRI BHEEMRAO B. PATIL (ZAHEERABAD): Madam, I do not want 

to ask any more supplementary question. 

श्री रिीन्द्र कज मार र्पाण्डेय (ल्गररडीह): अध्यक्ष महोदया, मैं माननीय मंिी जी से 

जानना चाहता ह ं कि झारखंड में वषव 2014-15 में 7.86 िरोड़ रुपये खचव हुआ, वषव 

2015-16 में 115.70 िरोड़ रुपये खचव हुआ, वषव 2016-17 में 242.24 िरोड़ रुपये 
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खचव हुआ, यह िैसे घट गया, खचव ज्यादा होना चाकहए र्ा क्योंकि प्रोकफट बढ़ा है? 

मेरा मंिी जी से कनवेदन है कि जो भी सीएसआर िा िाम है, वह पहले िे बकनस्बत 

अच्छा हो रहा है, लेकिन इसमें र्ोड़ा सधुार िी जरूरत है। मेरा मंिी जी से आग्रह है 

कि झारखंड नया राज्य है और आपिो वहां कवशेष ध्यान होना चाकहए।  

श्री र्पीयूष गोयि : मैडम स्पीिर, माननीय सांसद ने शायद ठीि से जवाब नहीं पढ़ा 

है। हमने ऊपर ही 2016 और 2017 में ऐकस्ट्रि लगाया है और नीचे कलखा है कि  जो 

30 नवमबर, 2017 ति फाइकलंग्स आई र्ीं, यह वह डेटा है, जब पूर ेसाल िा डेटा 

फाइल हो जाएगा तो कफगर स्वाभाकवि रूप से बढ़ेगा, यह पहली बात है। दूसरा, 

झारखंड हम सभी िे कलए बहुत कप्रय है और बहुत सुंदर प्रदेश है, बहुत अच्छा प्रदशे 

है। िोल मंिी होने िे नाते यह मेरा प्रमखु प्रदेश है, िोयला झारखंड से आता है। िोल 

इंकडया जैसी िंपनी मेर ेअंडर है। अगर उसने सबसे अकधि िाम किया है तो वह 

झारखंड में सीएसआर िे माध्यम से किया है।  

 मैं आपिे माध्यम से माननीय सांसद िो कवशेष रूप से बताना चाह ंगा कि िोल 

इंकडया ने खेल िे कलए, वहां पर नेशनल स्टेकडयमस बने हुए हैं, वहां पर नेशनल गेमस 

हुए रे्। जब हम वषव 2014 में सत्ता में आए रे्, वषव 2012-13 में ये स्टेकडयमस बहुत 

जजवर हालत में रे्। हमने इसिो अपगे्रड िरने िे कलए 100 िरोड़ रुपये िी राकश कसफव  

दी। झारखंड िे आकदवासी भाई-बहन हैं, उनिो भी मौिा कमले और वे भी आगे चल 

िर ओलकमपि में मेडल जीत सिें । इसिी तैयारी िे कलए वहां हर वषव  चौदह सौ छाि 

पढ़ेंगे। उनिो बचपन से अच्छी खरुाि कमलेगी, अच्छी कशक्षा कमलेगी, हम उनिो भारत 
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िा गौरव बढ़ाने िे कलए तैयार िरेंगे। झारखडं में अच्छा िाम हो रहा है, वहां और भी 

अच्छा िाम होगा।   

(1130/SK/RC) 

इसिे अलावा िई िंपकनयों ने स्टेट स्पेकसफाई नहीं किया है या जनरल सभी 

स्टेट्स में टोटल डाटा कदया है, उसमें स्टेटवाइज एलोिेट नहीं हो सिता है। इसिे 

बार ेमें नीचे कलखा है, िरीब 4,500 िरोड़ रुपया हर साल अलग राज्य में होता है, 

लेकिन स्टेट वाइज़ एलोिेशन नहीं है। 

HON. SPEAKER: For this question, let me give preference to the 

Members from Jharkhand, Telangana and Maharashtra. 

DR. SHRIKANT EKNATH SHINDE (KALYAN): Madam Speaker, 

though India is the first and probably the only country to have 

statutorily mandated the CSR, yet there are many loopholes in 

regulating and governing the CSR.  Section 135 of the Companies 

Act of 2013 encourages the companies to give preference to local 

area and the area where it operates for CSR spending.   

 However, in most of the cases, the factories are located at 

some place and the Head Offices are located at the other place.  In 

such cases, the local community is deprived of CSR funds because 

the factory management says that the decisions regarding the CSR 

are taken by the Head Office.  I myself have experienced this.  I have  
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a large industrial area in my Constituency in Ambernath and there 

are some tribal villages besides that industrial area.  I had prepared 

a holistic plan for the development of this area but the same reason 

was told to me.   

 One more serious practice which has come to light is called U-

turn.  The promoters hire NGOs, transfer CSR funds to these NGOs 

and get those funds back thus turning the white money into black.  

Also, there is no expert in the company to decide which projects to 

be taken up on priority.  Therefore, I would suggest if we can form a 

committee at the district level which can include the Collector, other 

representatives and the NGOs which can decide on the priority of 

spending of CSR. 

श्री र्पीयूष गोयि: माननीय अध्यक्ष जी, मेरा मानना है कि  सीएसआर एकक्टकवटीज़ 

कदल से िी जाती हैं, िानून और सरिार िे िहने से नहीं िी जाती हैं। इसिे बावजूद 

सैक्शन 135 में कलखा है, इस इलािे में है, मैं इसे िरकै्ट िर दू।ं इसिे सार् ही हमने 

कस्टपलेुट किया है कि  अगर िोई सीएसआर प्रोजेक्ट या प्रोग्राम िंपनी िे एमपलाइज़ 

या उनिे पररवारों िो बेकनकफट देगा तो उसे सीएसआर नहीं माना जाएगा। इसिे 

अलावा एि चीज ध्यान में रखी जाए कि जो िंपकनयां अपने इदव-कगदव िाम िरती हैं, 

उन िंपकनयों िो ही डायरके्टली या इनडायरके्टली लाभ होता है। हम चाहते हैं कि  दूर 

दराज इलािों में ज्यादा सीएसआर खचव हो। जो कपछड़े हैं, जो वंकचत हैं, एकस्परशेनल 
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कडकस्ट्रक्ट्स हैं, बैिवडव रीजन्स हैं, मेर ेकहसाब से यहां अकधि सीएसआर खचव िरना 

ज्यादा उपयकु्त होगा, देशकहत में होगा। 

 अगर आपिी िोई स्पेकसकफि प्रॉसलम है, उसिे कलए आपिो लेािल मैनेजमेंट 

से ही बात िरनी पड़ेगी।  The Government does not micro manage what 

the CSR activity should be.  कजस कदन सरिार उसमें घसु गई तो और प्रॉसलम 

हो जाएगी, कफर हर चीज सरिार ही िरती रहेगी। मझेु लगता है कि  लोगों िो स्वायत्तता 

देनी चाकहए ताकि वह तय िरें कि  क्या अच्छा िाम िरना है। अगर माननीय सदस्य 

िे पास जानिारी है कि  किसी ने कमसयूज किया है, किसी ने चोरी िी है, तो आप 

जरूर कलकखत रूप में दें, उस पर उकचत िारववाई होगी।  

 हर िंपनी में सीएसआर िमेटी बनाने िा प्रावधान िानून में है, कजसिे तहत 

एि सीएसआर िमेटी बनती है। 

KUMARI SUSHMITA DEV (SILCHAR): Thank you, Madam Speaker 

for giving me an opportunity. 

 The hon. Minister has given a detailed reply vis-à-vis how he is 

monitoring violations of the law which I am proud to say was 

introduced by Veerappa Moily Ji during his tenure.   

 The important part about the North-Eastern States is that 

industrialization is low.  There are a very few big companies which 

have this kind of turn over.  Therefore, the public sector units play a 

very important role.   
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 In my State, ONGC is one such Company.  But if I look at the 

dismal figures in the State of Assam when it comes to expenditure of 

CSR, I would request the hon. Minister to ensure that some micro-

management or some kind of scrutiny is there of how ONGC is 

spending.  To give a small example to the hon. Minister, for the last 

two years, we are waiting for sanctioning of a electronic pyre in the 

Silchar crematorium but we have not got it.   

 Sir, you have to reduce bureaucracy, especially, in the North-

Eastern States because our pool of resources is very low.  We are 

completely dependent on the public sector companies.  This is my 

humble request to the Minister. 

SHRI PIYUSH GOYAL: I think the hon. Member has raised a very 

important point.  I fully agree and sympathise with her.  Madam, 

particularly after 2014, this Government has had the maximum focus 

on the North-East to the extent that almost every 15-20 days, one of 

the Union Ministers is in different parts of the North-East.  We are 

working towards the development of the North-East on a mission 

mode. 
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(1135/MK/SNB) 

We very sincerely believe that unless the North-Eastern and 

Eastern parts of India develop, India cannot see a holistic 

development as a nation. I will ensure that our Public Sector 

Companies focus even more on the North-East.  

 Madam, as regards the Silchar Electronic Pyre, I am happy to 

announce that Coal India itself will set it up over there. The hon. 

Member may kindly send me the details.   

श्री  जशीि कज मार ल् हं (औरगंाबाद): अध्यक्ष महोदया, मैं कबहार िे कजस इलािे से 

चनुिर आता ह ूँ, वह कविास िे मामले में एिदम कपछड़ा एवं नक्सल प्रभाकवत इलािा 

है। मेर ेसंसदीय के्षि िे दोनों कजले-गया और औरगंाबाद कविास िे मामले में देश िा 

जो औसत कविास है, उससे िाफी पीछे हैं। उन इलािों िे कविास िे कलए, उनिो 

कविास िी मखु्य धारा में लाने िे कलए हमार ेप्रधान मंिी जी िी एि सोच िे तहत 

देश िे 115 कजलों िो एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट्स िे रूप में चनुा गया है। अभी एि प्रश्न 

िे उत्तर में इन्होंने एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट्स िी चचाव भी िी है। मैं मंिी जी से यह 

जानना चाहता ह ं कि क्या माननीय मंिी जी िी ऐसी िोई इच्छा या मंशा है कि कजन 

कजलों िा चयन प्रधान मंिी जी िी सोच िे तहत एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट्स िे रूप में 

हुआ है, उनिो कविकसत िरने िे कलए, दशे िे औसत कविास ति लाने िे कलए या 

उससे भी आगे ले जाने िे कलए ये अपने मंिालय िे माध्यम से िोई कदशा-कनदेश जारी 

िरेंगे? देश िे साववजकनि के्षि िे जो उपिम हैं, उनिे माध्यम से िॉरपोरटे सोशल 
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रसे् पांसकबकलटी िे तहत उन कजलों िे कविास िे कलए क्या आप अपने मंिालय िे 

माध्यम से िोई कदशा-कनदेश जारी िरना चाहेंगे? यकद  हां तो िब ति? 

श्री र्पीयूष गोयि: अध्यक्ष महोदया, वास्तव में किस प्रोजेक्ट, किस प्लान िे ऊपर 

सी.एस.आर खचव िरना है, किस एररया में खचव िरना है, यह तो िंपनी िे बोडव ऑफ 

डॉयरके्टसव या उनिी जो सी.एस.आर िमेटी है, वह तय िरती है। मेरा व्यकक्तगत 

मानना है कि सरिार िो उसमें दखलअंदाजी नहीं िरनी चाकहए। लेकिन, एकस्परशेनल 

कडकस्ट्रक्ट्स िे प्रकत हम सबिो कचंता है। सभी िो उसिे बार ेमें अकधि कचंता िरनी 

चाकहए। मैं समझता ह ं कि एि गाइडेंस िे रूप में कनिालने में मझेु िोई कदक्ित नहीं 

लगती है कि हम एि अपील भेज सिते हैं। मैं अपनी तरफ से एि अपील आपिे 

माध्यम से देश से भी िरंूगा तर्ा सभी माननीय सांसदों से भी कि जहां-जहां हो सिे, 

हम उस पर कवशेष ध्यान दें। लेकिन, जब एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट्स िी स्िीम कनिाली 

गयी, तब माननीय प्रधान मंिी जी िी मंशा यह र्ी कि जो एग्जीकस्टंग हजारों-िरोड़ 

रुपये अलग-अलग के्षिों में खचव िरने िे कलए जाते हैं, हम सब माननीय मंिी और सब 

माननीय सांसद िोकशश िरें कि वह पैसा अच्छे तरीिे से खचव हो, उसिी माकनटररगं 

हो, उसिे कलए लोगों िो जवाबदेह ठहराया जाए। हमारा मानना है कि जो पैसा 

ऑलरडेी एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट िे कलए जाता है, अगर वह ईमानदारी से और अच्छे 

तरीिे से गरीबों िे िाम में लग जाए, जैसे ग्राम स्वराज अकभयान िे दौरान हमने 16 

हजार कवलेजेज़ में सैचरुशेन िरने िा एि प्रोग्राम बनाया । माननीय सांसद ने देखा 

होगा कि हम सब इलािों में िुछ-न-िुछ कवलेज, जहां दकलत पररवार 50 प्रकतशत से 

ज्यादा रहते हैं, उन कवलेजेज़ में हमने सात स्िीमस सैचरुटे िी, जो िाफी 
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सफलतापूववि हुई ंजैसे हरिे घर में कबजली देना, हरिे मकहला िो उज्ज्वला िा लाभ 

देना, घर में एल.ई.डी. लाइट्स जले, उनिी सरुक्षा िे कलए उन्हें जन सरुक्षा इंश्योरेंस 

पॉकलसी कमले। मैं समझता ह ं कि हमें  सब एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट्स िी तरफ कवशेष 

कचंता िरनी चाकहए, मैं राज्य सभा िे माननीय सदस्यों से भी ररक्वेस्ट िरंूगा। मैं 

अपना एमपीलैड फंड पूर ेतरीिे से एकस्परशेनल कडकस्ट्रक्ट में, अपने स्टेट में दूगंा। 

अगर हम सब इसिो नेशनल कमशन िे रूप में लें तो बहुत अकधि िाम हो सिता है। 

माननीय अध्यक्ष: सब लोग इसमें इंटे्रस्ट ले रहे हैं। आपिा िाम बहुत अच्छा है। मैं 

दो-तीन लोगों िो अलाऊ िरंूगी, मगर आपिा उत्तर शाटव में और प्रश्न भी शाटव में हो 

तब। 

PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): Madam Speaker, you are 

really gracious and thank you for the opportunity.  

 I want to ask a short question. The hon. Minister has said that 

the Central Government does not want to micro manage the 

spending of CSR.  

माननीय अध्यक्ष: आप इसिो अच्छे से ले लें और िाम िरवाए।ं 

PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): But when I look at the list 

provided by the Minister I find that the programmes of Government 

of India like Swachh Bharat Kosh, Clean Ganga Fund, Prime 

Minister’s Relief Fund, Benefits to Armed Forces are being funded 

by CSR.  
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(1140/RU/RPS) 

These projects can be funded by the Government of India 

straightaway rather than from the CSR Fund. 

 In this context, I just want to ask a short supplementary to the 

hon. Minister.  Our Chief Minister, Kumari Mamata Banerjee has 

written to the Prime Minister that since he is allowing contribution to 

the Prime Minister’s Relief Fund from the CSR Fund, why can he not 

allow the Chief Minister’s Relief Fund to benefit from the CSR Fund 

as States have many responsibilities for which they have very limited 

resources?   

 I would request the Minister to please agree to our CM’s 

request and allow contribution to CM’s Relief Fund from CSR Fund. 

SHRI PIYUSH GOYAL:  At the outset, if people give it to the Swachch 

Bharat Kosh, or Prime Minister’s National Relief Fund or Clean 

Ganga Fund, it is out of their own volition.  We are not asking them 

or we are not directing them to do so and neither is the Prime Minister 

making any specific request that people may donate to the Prime 

Minister’s Relief Fund.  It is entirely left to them.  Maybe, some 

companies do not want to get into the hazzle of CSR Committee and 

monitoring the expenditure and so, they may be putting it there with 
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the full confidence that our Prime Minister will take good care of that 

money and use it towards good effect for the people of the whole 

country.  That is the idea that the funds are used for the benefit of 

the whole country.  Clean Ganga affects West Bengal as much as it 

affects UP, Bihar and other States.  It is for the whole nation.  None 

of this is for any particular area or any particular State.  

माननीय अध्यक्ष: जगदम्बिका पाल जी, शॉर्ट क्वेश्चन पूम्िए। भाषण नहीं देना है।  

श्री र्गदल्बबका र्पाि (डजमररयागरं्): अध्यक्ष महोदया, मैं िहुत शॉर्ट में प्रश्न पूिूूंगा। 

मैं आपके प्रम्त आभारी ह ूं।  

माननीय मूंत्री जी ने कहा है म्क सीएसआर में हम अपील करेंगे, मेरा म्नवेदन है 

म्क सीएसआर की एक गाइडलाइन है, म्जस भी पीएसयू या प्राइवेर् कूं पनी को प्रॉम्िर् 

होगा, उसका दो प्रम्तशत पैसा म्पिड़े के्षत्रों में खर्ट होगा। अगर आपने यह गाइडलाइन 

िनाई है म्क वे उसे अपनी कूं पनी के आस-पास खर्ट करेंगे और म्पिड़े म्डम्रिक्र् में 

खर्ट करेंगे तो म्जन 115 म्जलों के म्लए आप कोई एक्रिा िजर् नहीं दे रहे हैं, केवल 

ऑन-गोइूंग रकीबस र्ल रही हैं, उन 115 म्जलों में अपील करने के िजाय, जि आपने 

सीएसआर गाइडलाइन में म्पिड़े जनपद डाल रखे हैं तो क्या आप उसमें ये 115 

एम्रपरशेनल म्डम्रिक्र््स डालने की कारटवाई करेंगे? मैं रपष्ट रूप से जानना र्ाहता ह ूं।  

श्री र्पीयूष गोयि: मैडम, मैं समझता ह ूं म्क वह म्िर एक िार माइक्रो-मैनेजमेंर् हो 

जाएगा। मझेु लगता है म्क सभी कूं पनीज, म्जनको सीएसआर करना है, को रवायत्तता 

देनी र्ाम्हए। मेरा मानना है म्क जो भारत के नागररक हैं, जो भारत के व्यापारी हैं, जो 
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उद्योग जगत से जड़ेु हुए हैं, उनको कोई दो प्रम्तशत या कुि और िताने की जरूरत 

नहीं है।  हमारी म्वरासत और हमारा इम्तहास िताता है म्क म्िना म्कसी कानून के भी 

लोग िड़े रूप में रकूल, कॉलेज, अरपताल आम्द खोलते थे। हम उस िात पर िहुत 

गवट करते हैं।  मझेु लगता है म्क वे इसे अच्िी तरीके से करेंगे। मझेु उन पर म्वश्वास है। 

SHRI K. N. RAMACHANDRAN (SRIPERUMBUDUR): Madam, I will 

put a brief supplementary. … (Interruptions) I want to know one thing 

from the dynamic Minister.  

 I am belonging to an industrial area. As per rules, they have to 

spend two per cent of the profit towards CSR. But companies like 

Nissan and Honda which are functioning in my area are not 

concentrating on this aspect and no company is fulfilling these 

criteria.  Who is the monitor of this aspect?  Law says that the 

corporate itself should appoint the Director for CSR.  There is no 

monitor for this part.  Who is the monitoring authority? I want to know 

this from our dynamic Minister.  

SHRI PIYUSH GOYAL: Madam, we can only monitor the total 

amount that has been spent.  That is also mentioned in the Annual 

Reports and the Ministry of Corporate Affairs has to ensure that two 

per cent at least, it could be more than that, has been spent on it but 

the projects on which they are being spent are left to the discretion 
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of the company.  If there are any irregularities that come to any hon. 

Member’s attention, he or she may flag it off to the Ministry and we 

will take appropriate action.  If any particular company, which you 

feel, is not spending on it, and if you may write to us, we can take the 

details from the ROC records and check it out.   But as regards actual 

spending, if there is any irregularity and it comes to the notice of the 

hon. Members that there is a misuse of that Fund, then please do let 

the Ministry of Corporate Affairs know about it so that we can take 

action.  

SHRI K. N. RAMACHANDRAN (SRIPERUMBUDUR): Who is the 

authority who is monitoring it? 

SHRI PIYUSH GOYAL:   We cannot monitor the project on which 

anybody is spending this money.   Otherwise we will have to have 

one more Department, one more level of bureaucracy and that will 

actually become a disincentive for people to do CSR rather than 

incentivising and encouraging them.  

(1145/ASA/NKL) 

श्री मोहबमद  िीम (रायगरं्) : माननीय अध्यक्ष महोदया, उत्तर से र्ोड़ा 

िांटै्रकडक्शन लग रहा है। ररटन में उन्होंने िहा है कि हमने पॉयलट प्रोजेक्ट्स शरुू 
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किए हैं और हम मॉनीटर िर रहे हैं। ओरल में िह रहे हैं कि सरिार िो माइिो 

मैनेजमेंट में नहीं जाना चाकहए। …(व्यवधान) 

 माननीय अध्यक्ष महोदया, मेरा सवाल यह है कि यह ऑकडट िे बाहर रहता है 

और यह दो प्रकतशत िा एक्सपेंकडचर है। उसिो िंपनी िे ऑकडट कसस्टम में ले आना 

चाकहए और आप सोशल ऑकडट चालू िरें तब पता चलेगा कि जहां कदल है, वहां पॉिेट 

है या जहां पॉवर है, वहां पॉिेट है। आप सोशल ऑकडट िरने िा बंदोबस्त िर रहे हैं 

कि नहीं? 

श्री र्पीयूष गोयि:  माननीय अध्यक्ष महोदया, माननीय सांसद जी ने शायद ठीि से 

देखा नहीं है। मैं अभी तीन बार िह चिुा ह ं। मैं चौर्ी बार ररपीट भी िर देता ह ं। यह 

दो प्रकतशत खचव हुआ कि नहीं, यह मॉनीटर िरना हम आरओसी िे ररिाडव से, उनिी 

ररपोट्वस देखिर िरते हैं और जैसा मैंने जवाब में भी कलखा है कि अगर िोई वॉयलेशन 

कमलती है तो उस पर िारववाई होती है। कपछले साल वषव 2014-15 िे एिाउंट्स स्टडी 

िरिे 254 िंपनीज िो क्वैश्चन किया गया  र्ा और जो उन पर एक्शन सैंक्शंड किया 

गया र्ा, 33 िंपनीज ने उसमें कफर िमपाउंकडंग िे कलए ररक्वैस्ट भी िी र्ी। मैं 

समझता ह ं कि एमाउंट पर मॉनीटररगं िरना हमारा दाकयत्व है और वह हम िरते हैं 

लेकिन किस प्रोजेक्ट पर खचव हुआ, यह िंपनी और उसिी सीएसआर िमेटी तय 

िरती है। वह अपनी एनअुल ररपोटव में उसिा सयौरा भी देती है कि िैसे इतना खचव 

हुआ। ये जो हमने कडटेल्स कनिाले हैं कि किस-किस प्रोजेक्ट में कितना खचव हुआ, वह 

हमने उन्हीं ररपोट्वस से कनिाला है। मैंने इस जवाब िे कलए बैठिर िोई हजारों िंपनीज 

से डेटा नहीं मांगा है। यह उन ररपोट्वस में उपलसध है। यह पकसलि डोमैन में है, 
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आरओसी िे ररिाडव में है। अब ऑकडट और एड ही िरते रहेंगे तो कफर आप लोग 

आरोप लगाएगें कि मैं एज ए चाटवडव एिाउंटेंट चाटवडव एिाउंटेंट्स िा िाम बढ़ा रहा ह ं।  

माननीय अध्यक्ष: कदल और पावर में पावर िा भी कदल स्ट्रांग होना चाकहए। वह बोल 

रहे हैं कि कदल िो िरना है या पावर िो ज्यादा िरना है। 

श्री र्पीयूष गोयि: मैडम, हमारा कदल तो माननीय सांसद िे कलए वैसे ही दीवाना है।  

हम तो उनिी सब चीजों िो बहुत सीररयसली लेते हैं।…(व्यवधान) 

 

          (इकत) 
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(Q.344) 

HON. SPEAKER: Shrimati Hemamalini – Not present. 

SHRI DUSHYANT SINGH (JHALAWAR-BARAN): Thank you 

Madam Speaker. India is spending 1.2 per cent of its GDP on 

healthcare. Seeing that, the Prime Minister has thought of a plan to 

increase the spending to 2.5 per cent of the GDP till 2025. He 

proposed the Ayushman Bharat – National Health Protection 

Mission. The Minister in his answers to parts (a) and (b) has said 

‘No.’ With ageing population, even NSSO has said, the cost for the 

people going to hospitals has increased by 300 per cent. We need 

to look at our ageing population. The Ministry of Statistics and 

Program Implementation has said that out of 103.9 million people at 

the age of 60 years and above, 8.5 per cent are suffering from 

various illness. They are having various problems like heart disease, 

strokes, cancer, kidney ailments etc.  Is the Government of today 

looking to reduce the out of pocket expenditure and what are they 

doing to help the common man in aspirational districts? I belong to 

an aspirational district of Baran. Is the Government considering 115 

aspirational districts and other districts of the country to increase the 
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Government spending to help the common man so that they can get 

medical facilities, especially the aged people? 

श्रीमती अनजल्प्रया र्पटेि : माननीय अध्यक्ष महोदया, पूरी दकुनया में जो हमारी एलडली 

पोपलेुशन है, वह बहुत तेजी से बढ़ रही है। भारत में भी यह बहुत तेजी से बढ़ रही है। 

हमार ेयहां जो 14 साल िी उम्र ति िे बच्चे हैं, उनिा ग्रोर् रटे 0.4 प्रकतशत है, 

लेकिन जो एलडली पोपलेुशन है, वह 2.6 रटे से बढ़ रही है। वषव 2050 ति हमारी जो 

एलडली पोपलेुशन है, वह 340 कमकलयन से ज्यादा हो जाएगी और जो हमारी सोशल 

और फैकमली वैल्यूज में कडक्लाइन हो रहा है, आज हम एलडली िो उनिे ऊपर  छोड़ 

देते हैं कि वे खदु अपने हैल्र् इश्यूज िो दखेें। ऐसे में सरिार िी कजममेदारी बनती है 

कि एलडली िे जो हैल्र् इश्यूज हैं, उनिे कलए सरिार प्रबन्ध िर।े हमने इस उदे्दश्य 

से नेशनल प्रोग्राम फॉर कद हैल्र् िेयर ऑफ एलडली चलाया हुआ है, कजसमें हम अपने 

19 रीजनल जेररयेकट्रि सेन्टसव कडकस्ट्रक्ट हॉकस्पटल्स, सीएचसी, पीएचसी और सब-

सेन्टसव िे माध्यम से इंटरवेंशन िर रहे हैं। 

(1150/RAJ/KSP) 

हमारी यह व्यवस्र्ा है, हमारी यह िोकशश है। यह पूरा प्रोग्राम स्टेट ओररएटेंड 

है, यानी स्टेट िी हमारी हर लेवल िी कजतनी हेल्र् िेयर कडलीवरी कसस्टमस हैं, 

टकशवयरी, सेिें ड्री, प्राइमरी, हेल्र् उनिा पूरा लाभ एल् डली पॉपलेुशन िो कमले। हम ने 

देश िे 591 कजलों में इस प्रोग्राम िो सैंक्शन किया है। ऑलरडेी, यह 250 कजलों में 

ऑपरशेनल हो चिुा है। इसिे अलावा लगभग 837 सीएफसीज में यह ऑपरशेनल हो 

चिुा है। लगभग 32 हजार सबसेंटसव हैं और लगभग 19 सौ पीएचसीज है, कजनमें यह 
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ऑपरशेनल हो चिुा है। हमारी िोकशश है कि  हेल्र् िेयर िी सकुवधाए ं एल् डली 

पॉपलेुशन िो कमले। इसमें हमारी कप्रवेंकटव सकववसेज, ओपीडी सकववसेज और 

कफकजओरे्रपैी सकववसेज भी कमल रही हैं। पीएचसीज, सीएचसीज हर जगह, हम वीिली 

और बाईवीिली क्लीकनक्स भी चला रहे हैं। हमारी पूरी िोकशश है, वह 250 कजलों में 

ऑपरशेनल हो चिुा है, बािी बचे हुए 241 कजलों िे कलए हम स्टेट िो एनिरजे िर 

रहे हैं कि  वे पीआईपीज िे द्वारा इस प्रोग्राम िो जल्दी प्रारभं िरें।  

SHRI PREM DAS RAI (SIKKIM): Madam Speaker, the statement laid 

on the Table of the House says that the Study Reports will be used 

for developing comprehensive national and state level health policies 

and programmes for the elderly population in India. It is in future 

tense. That means, the policy does not seem to be in place now. 

Recently, the hon. Member Shri Bhartruhari Mahtab had also brought 

in a Private Member’s Bill for extending geriatric services to the 

districts. So, I would like to know from the hon. Minister whether such 

a policy is being thought of and if so, how much of the extension of 

this particular programme has been done in the States. 

SHRIMATI ANUPRIYA PATEL: Madam, as I said in my reply earlier, 

there are 591 districts for which the National Programme for Health 

Care of the Elderly has been sanctioned and in 250 districts it is 

operational. There is a need for a systematic study as well because 
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in many parts of the world, we do systematic studies to collect data 

on the health, social and economic well being of the elderly 

population. So, we have initiated the Longitudinal Ageing Study of 

India (LASI). This is one of the most comprehensive studies in the 

world, which has a sample size of 61,000 and it is being conducted 

in wave-1 and wave-2. In wave-1, we have two phases. Phase 1 

began in 2016 and we have completed it in 16 States and Phase 2, 

which began in 2018, will end in 2019 and we are covering the rest 

of the 20 States. We are trying to collect data on the disease burden 

which is affecting the elderly population, the health care financing 

facilities which are available to them, the social network that they 

have etc. Individual survey, family survey and community survey are 

the various instruments which we are using and we are even using 

the functional health markers and performance-based markers. We 

are trying to collect this information and once this study is completed, 

it is going to be one of the biggest studies and it will give us the basis 

for forming any of the curative and preventive policies in order to 

provide health care facilities to the elderly population of the country. 

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Madam Speaker, 

perhaps you remember that in December, 2016, a book was 
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compiled on the debate that we had earlier and it was released by 

you. At that time, the Health Minister was also present and he made 

certain commitments. My question is relating to geriatric care. The 

issue here is not preventive or curative. The issue is, the elderly 

persons need care and attention and I raised this issue earlier also 

that in our curriculum, be it in AIIMS or in any Medical College, the 

nursing care system has not been strengthened. An assurance has 

been given by the Minister outside the House that he would be taking 

adequate steps to bring geriatric care into the curriculum because 

hardly one paragraph is there in the curriculum today. So, I would 

like to know whether the Minister is going to take steps to bring the 

nursing care of the elderly persons also into the curriculum at the 

earliest. 

SHRIMATI ANUPRIYA PATEL: Madam, although this is being 

answered in the question, where the Minister will talk in detail, the 

only thing I want to submit is, as you can see from the commitment 

that has been expressed by the Head of the Government, hon. Prime 

Minister Narendra Modiji, we have laid the foundation stone for the 

National Centre of Ageing at the All India Institute of Medical 

Sciences in New Delhi just a few days back. 
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(1155/KKD/IND) 

 There is one more National Centre of Aging, which is being 

developed in the Madras Medical College, Chennai.  That work is 

going to be completed very soon.  

 So, this is the highest level of commitment that the Government 

is showing towards the elderly population; and the rest of it would be 

answered in the next Question. 

                (ends.) 

HON. SPEAKER: Q. No. 345, Dr. Pritam Gopinath Munde – Not 

Present; 

 Shri Dharmendra Yadav: Not Present. 

 This is very bad. प्रश्न पूछा है और सदन में नहीं हैं। Does anybody 

want to ask?   

 Yes, Shri Dushyant Chautala. 
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 (प्रश्न 345) 

श्री दजष्यतं चौटािा (ल्ह ार): महोदया, मंिी जी ने जवाब कदया है कि इग्नू िे सार् 

एमओयू साइन हुआ है कि किस प्रिार से हैल्र् डेवलपमेंट िे कलए कस्िल्ड हैल्प ली 

जाएगी, कजसिे अंदर चाहे फामेकसस्ट्स हों, एलाइड प्रोफेशनल्स हों या नसेज़ हों, 

इनिी टे्रकनंग और कस्िकलंग िे ऊपर हैल्र् कमकनस्ट्री िाम िरगेी। 

 मैं आपिे माध्यम से मंिी जी से पूछना चाहता ह ं कि क्या हमार ेदेश में इिलौता 

इग्नू ही ऐसा संस्र्ान है, कजसिे सार् कस्िकलंग िरेंगे या भारत सरिार ऐसे अन्य 

इंस्टीट्यूट्स जो अलग-अलग प्रदेशों में अपने लैवल पर कस्िकलंग पर ध्यान दे रहे हैं, 

उन्हें भी ध्यान में रखते हुए आने वाले समय में िोई िदम उठाएगें? सरिार द्वारा एि 

नोकटस इश्यू किया गया है कि आप यकद लैब अटेंडेंट हैं तो आपिे पास एि सटेन कडग्री 

होनी चाकहए। जो लोग बीस-बीस सालों से इस प्रिार िी टेकक्निल हैल्प स्वास््य 

कवभाग िो देते आए हैं, आज वे बेरोजगार होने िे िगार पर हैं। क्या भारत सरिार उन 

लोगों िे कलए भी िोई कस्िकलंग िा प्रावधान िरगेी? कजन लोगों िे पास आज कडग्री 

नहीं है और वे फामेसी चला रहे हैं, क्या सरिार उन्हें मेनस्ट्रीम में लाने िा िाम िरगेी? 

स्िास््य और र्पररिार कलयाण मतं्री (श्री र्गत प्रकाश नड्डा): महोदया, हमार े

पास नेशनल लैवल पर हैल्र् टे्रकनंग िा प्रोग्राम है, वैसे ही हर राज्य िा हैल्र् टे्रकनंग 

िा अपना प्रोग्राम है और राज्य अपनी-अपनी दृकि से अपने-अपने सैक्टसव में टे्रकनंग 

देते रहते हैं, कजन्हें हम स्टेट टे्रकनंग इंस्टीट्यूट्स िे रूप में जानते हैं। वे इस बात िे 

कलए भी फ्री हैं कि जो दूसर ेिाउंकसल्स टे्रकनंग दे रहे हैं, उनिे सार् वे अपने आपिो 

एसोकसएट िर सिते हैं या एकफकलएट िर सिते हैं। इसिे सार्-सार् हमार े
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िाउंकसल्स बहुत से इंस्टीट्यूशंस िो ररिग्नाइज िरती हैं और उनिे माध्यम से भी 

टे्रकनंग होती है। राज्यों िे अंदर यकद िोई इंस्टीट्यूट है और वह टे्रकनंग देना चाहता है 

तो ररस्पेकक्टव िाउंकसल से उसे ररिकग्नशन कमलती है और वह टे्रकनंग दे सिता है। 

DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): Madam 

Speaker, today, there is a lack of paramedical staff and also 

technicians.  In most of the States where the districts want to upgrade 

facilities of blood banks, labs, dialysis centres, just because we are 

not getting technicians, we are not able to make these facilities 

available at the district level. 

 Madam, in my Parliamentary Constituency, Nandurbar, we 

have  thousands of patients, who require dialysis facilities.  The 

Government of India has also given us the dialysis centres where 

there are five dialysis machines. We want to increase the number of 

these machines, but we do not have adequate technicians. 

 So, would the Government sign similar kinds of MoUs with the 

State Government and try to increase such skilling for all the 

technicians be it blood banks, lab technicians, dialysis technicians, 

and also increase the paramedical staff and give good healthcare 

facility at the rural level? 
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THE MINISTER OF HEALTH AND FAMILY WELFARE (SHRI 

JAGAT PRAKASH NADDA): Madam,  the States are free and they 

are independent and autonomous as far as the training part is 

concerned.  They can go for it.   What we can do is to give them the 

technical support and financial support. 

          (ends) 
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(प्रश्न 346) 

श्री  जनीि कज मार ल् हं (चतरा): महोदया, सिुन्या समकृि योजना में बाकलिाओ ंिे 

खाता खोलने िी अकधितम आय ु10 वषव है और आम तौर से ग्रामीण के्षि में दस वषव 

िे बच्चों िा आधार िाडव नहीं बन पा रहा है, जबकि  कपछले जून से बाकलिाओ ंिा 

खाता खोलने िे कलए आधार िाडव अकनवायव िर कदया गया है। 

माननीय  अध्यक्ष : आपिे प्रश्न पूछने में ही प्रश्न िाल िा समय समाप्त हो जाएगा। 

श्री  जनीि कज मार ल् हं (चतरा): महोदया, इससे पूवव जन्म प्रमाण पि िे आधार पर 

खाता खोला जाता र्ा। मैं मंिी जी से पूछना चाहता ह ं कि क्या खाता खोलने िे कलए 

आधार िाडव िी अकनवायवता समाप्त िरिे कफर से जन्म प्रमाण पि द्वारा खाता खोलने 

िी अनमुकत प्रदान िरेंगे? 

(1200/VB/RP) 

लेकिन अभी कपछले जून से इस योजना िे तहत बाकलिाओ ंिे खाते खोलने 

िे कलए भी आधार िाडव अकनवायव िर कदया गया है। इससे पहले जन्म प्रमाण पि िे 

आधार पर खाते खोले जाते रे्।  

माननीय अध्यक्ष: आप सीधा प्रश्न पूछें, प्रश्निाल िा समय कनिलता जा रहा है। 

श्री  जनीि कज मार ल् हं (चतरा): मैं पूछना चाहता ह ूँ कि बाकलिाओ ंिे खाते खोलने 

िे कलए आधार िाडव िी अकनवायवता समाप्त िर, क्या इसे पनु: जन्म प्रमाण पि िे 

आधार पर खोलने िी अनमुकत दी जाएगी? 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FINANCE AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SHIPPING (SHRI 

PON RADHAKRISHNAN): Madam, they can open the account on 

the basis of the Birth Certificate. 

 

(QUESTION HOUR OVER) 
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RULING RE: NOTICES OF ADJOURNMENT MOTION 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण, विविन्न विषयों पर सदस्यों से स्थगन प्रस्ताि 

आए हैं। ये मामले महत्त्िपूणण हैं, लेविन अन्य अिसरों पर इन्हें उठाने िी अनमुवत दी 

जा सिती है। इसवलए विसी िी स्थगन प्रस्तान िी सूचना िो अनमुवत प्रदान नहीं 

िी गई है। 
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PAPERS LAID ON THE TABLE 

1201 hrs 

HON. SPEAKER: Now, Papers to be laid on the Table.  

 Item no. 2 – Shri Ravi Shankar Prasad. 

… (Interruptions) 
SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA): Madam Speaker, we 

had raised a very important issue yesterday. … (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: आप पहले पेपर लेड होने दें। 

…(व्यिधान) 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF LAW AND JUSTICE 

AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF CORPORATE 

AFFAIRS (SHRI P.P. CHAUDHARY): Madam, Speaker, on behalf of 

Shri Ravi Shankar Prasad, I beg to lay on the Table:- 

1. A copy of the Supreme Court Judges (Travelling Allowance) 

Amendment Rules, 2018 (Hindi and English versions) published 

in Notification No. G.S.R.630(E) in Gazette of India dated 12th July, 

2018 under sub-section (3) of Section 24 of the Supreme Court 

Judges (Salaries and Conditions of Service) Act, 1958. 

 

2. A copy of the High Court Judges Travelling Allowance Amendment 

Rules, 2018 (Hindi and English versions) published in Notification 

No. G.S.R.631(E) in Gazette of India dated 12th July, 2018 under 

sub-section (3) of Section 24 of the High Court Judges (Salaries 

and Conditions of Service) Act, 1958. 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF AGRICULTURE 

AND FARMERS WELFARE (SHRI GAJENDRA SINGH 

SHEKHAWAT): On behalf of Shri Dharmendra Pradhan, I beg to lay 

on the Table:- 

1. A copy each of the following papers (Hindi and English versions) 

under sub-section (1) of Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

1. Review by the Government of the working of the ONGC 

Videsh Limited, New Delhi, for the year 2016-2017. 

 

2. Annual Report of the ONGC Videsh Limited, New Delhi, 

for the year 2016-2017, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 
 

2. Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (1) above. 
 

श्रम और रोजगार मतं्रालय के राज्य मतं्री (श्री सतंोष कुमार गगंवार): माननीय 

अध्यक्ष महोदया, मैं वनम्नवलवित पत्र सिा पटल पर रिता ह ूँ: 

(1) िमणचारी िविष्य वनवध संगठन, नई वदल्ली िे िषण 2016-2017 िे समेवित 

िावषणि लेिाओ ंिी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा उन पर 

लेिापरीक्षा प्रवतिेदन।  

 

(2)  उपयुणक्त (1) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे िारण 

दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) । 
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THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF CULTURE AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF ENVIRONMENT, 

FOREST AND CLIMATE CHANGE (DR. MAHESH SHARMA): I be 

to lay on the Table:- 

(1) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Rampur Raza Library, Rampur, for the year 2016-

2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Rampur Raza Library, 

Rampur, for the year 2016-2017.  

(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (1) above. 

(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the South Central Zone Cultural Centre, Nagpur, for the 

year 2015-2016, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the South Central Zone 

Cultural Centre, Nagpur, for the year 2015-2016.  
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(4)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (3) above. 

(5) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the South Zone Cultural Centre, Thanjavur, for the year 

2016-2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the South Zone Cultural 

Centre, Thanjavur, for the year 2016-2017. 

(6)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (5) above. 

(7) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Indira Gandhi National Centre for the Arts, New 

Delhi, for the year 2016-2017.  

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) 

of the Indira Gandhi National Centre for the Arts, New 

Delhi, for the year 2016-2017, together with Audit Report 

thereon. 
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 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Indira Gandhi National 

Centre for the Arts, New Delhi, for the year 2016-2017.  

(8)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (7) above. 

(9) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Khuda Bakhsh Oriental Public Library, Patna, for the 

year 2016-2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Khuda Bakhsh Oriental 

Public Library, Patna, for the year 2016-2017.  

(10)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (9) above. 

(11) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Delhi Public Library, Delhi, for the year 2016-2017, 

alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Delhi Public Library, 

Delhi, for the year 2016-2017. 
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(12)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (11) above. 

(13) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Salar Jung Museum, Hyderabad, for the year 2016-

2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Salar Jung Museum, 

Hyderabad, for the year 2016-2017.  

(14)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (13) above. 

(15) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Centre for Buddhist Cultural Studies, Tawang, for 

the year 2016-2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Centre for Buddhist 

Cultural Studies, Tawang, for the year 2016-2017.  

(16)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (15) above. 
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(17) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Tibet House, New Delhi, for the year 2016-2017.  

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English 

versions) of the Tibet House, New Delhi, for the year 

2016-2017, together with Audit Report thereon. 

 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Tibet House, New Delhi, 

for the year 2016-2017.  

(18)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (17) above. 

(19) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Central Institute of Himalayan Culture Studies, 

Dahung, for the year 2016-2017, alongwith Audited 

Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Central Institute of 

Himalayan Culture Studies, Dahung, for the year 2016-

2017.  
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(20)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (19) above. 

(21) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Central University of Tibetan Studies, Varanasi, for 

the year 2016-2017. 

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English versions) 

of the Central University of Tibetan Studies, Varanasi, for 

the year 2016-2017, together with Audit Report thereon. 

 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Central University of 

Tibetan Studies, Varanasi, for the year 2016-2017.  

(22)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (21) above. 

(23) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Nava Nalanda Mahavihara, Nalanda, for the year 

2015-2016.  

 (ii) A copy of the Annual Accounts (Hindi and English 

versions) of the Nava Nalanda Mahavihara, Nalanda, for 

the year 2015-2016, together with Audit Report thereon. 
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 (iii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Nava Nalanda 

Mahavihara, Nalanda, for the year 2015-2016.  

(24)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (23) above. 

(25) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) 

of the Kalakshetra Foundation, Chennai, for the year 2016-

2017, alongwith Audited Accounts.  

 (ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the 

Government of the working of the Kalakshetra Foundation, 

Chennai, for the year 2016-2017.  

(26)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (25) above. 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FINANCE AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SHIPPING (SHRI 

PON RADHAKRISHNAN): I beg to lay on the Table:- 

(1)    A copy each of the following Notifications (Hindi and English 

versions) under Section 48 of the Foreign Exchange Management 

Act, 1999:- 

1. The Foreign Exchange Management (Cross Border Merger) 

Regulations, 2018 published in Notification No. G.S.R.244(E) 

in Gazette of India dated 20th March, 2018. 

2. The Foreign Exchange Management (Acquisition and Transfer 

of Immovable Property in India) Regulations, 2018 published in 

Notification No. G.S.R.280(E) in Gazette of India dated 26th 

March, 2018. 

3. The Foreign Exchange Management (Transfer or Issue of 

Security by a Person Resident outside India) Regulations, 2018 

published in Notification No. G.S.R.520(E) in Gazette of India 

dated 1st June, 2018. 

4. The Foreign Exchange Management (Transfer or Issue of 

Security by a Person Resident outside India) (Amendment) 
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Regulations, 2018 published in Notification No. G.S.R.279(E) 

in Gazette of India dated 26th March, 2018. 

(2)  A copy of the Securities Contracts (Regulation) (Amendment) 

Rules, 2018 (Hindi and English versions) published in Notification 

No. G.S.R.675(E) in Gazette of India dated 25th July, 2018 under 

sub-section (3) of Section 27 of the Securities Contracts (Regulation) 

Act, 1956. 

(3)    A copy of the Notification No. S.O.1964(E) (Hindi and English 

versions) published in Gazette of India dated 17th May, 2018, 

containing order regarding appointment Shri Ashok Lahiri as a 

Member (Part time) of the Fifteenth Finance Commission under 

Article 280 of the Constitution read with Section 6 and 8 of the 

Finance Commission (Miscellaneous Provisions) Act, 1951. 

(4)   A copy each of the following Notifications (Hindi and English 

versions) under Section 25 of the Coinage Act, 2011:-  

1. The Coinage (Issue of Commemorative coin on the 

occasion of 350th Birth Anniversary of Shri Guru Gobind 

Singh Ji Rules, 2018 published in Notification No. 

G.S.R.281(E) in Gazette of India dated 26th March, 2018. 
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2. The Printing of One Rupee Currency Notes Rules, 2018 

published in Notification No. G.S.R.99(E) in Gazette of 

India dated 31st January, 2018. 

3. The Coinage (Issue of Commemorative coins on the 

occasion of 125th Birth Anniversary of Prasanta Chandra 

Mahalanobis) Rules, 2018 published in Notification No. 

G.S.R.592(E) in Gazette of India dated 28th June, 2018. 

  

ववत्त मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री विव प्रताप िुक्ला): माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं  

वनम्नवलवित पत्र सिा पटल पर रिता ह ूँ: 

(1)  (एि) राष्रीय िृवष और ग्रामीण वििास बैंि, मुबंई िे िषण 2017-2018 िे 

िावषणि प्रवतिदेन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत 

लेिे।  

      (दो) राष्रीय िृवष और ग्रामीण वििास बैंि, मुंबई िे िषण  2017-2018 िे 

िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण)।  

(2)  (एि) राष्रीय लोि वित्त और नीवत संस्थान, नई वदल्ली िे िषण 2016-2017 

िे िावषणि प्रवतिदेन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा 

लेिापरीवक्षत लेिे।  

(दो) राष्रीय लोि वित्त और नीवत संस्थान, नई वदल्ली िे िषण 2016-2017 िे 

िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण)। 

(3)  उपयुणक्त (2) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे िारण 

दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) । 
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(4) (एि) िारतीय जीिन बीमा वनगम, मुंबई िे िषण 2017-2018 िे िावषणि  

 प्रवतिदेन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत 

 लेिे।  

 (दो) िारतीय जीिन बीमा वनगम, मुंबई िे िषण 2017-2018 िे िायणिरण िी 

 सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण)।  

(5)  बैंििारी िंपनी (उपक्रमों िा अजणन और अतंरण) अवधवनयम, 1970 और 

 1980 िी धारा 9 िी उप-धारा (6) िे अंतगणत अवधसूचनाओ ंिी एि-एि 

 प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण)- 

 (एि) बैंि ऑफ महाराष्र (िमणचारी) पेंर्न (संर्ोधन) विवनयम, 2016 जो 

 14 माचण, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ सं० 

 एएक्स1/एसटी/पेंर्न रेग°/1524/2017-18 में प्रिावर्त हुए थे।  

 (दो) बैंि ऑफ महाराष्र (अवधिारी) सेिा (संर्ोधन) विवनयम, 2017 जो 14 

 माचण, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ सं० 

 एएक्स1/एसटी/ओएसआर/1324/2017-18 में प्रिावर्त हुए थे।  

(6)  िेन्रीय माल और सेिा िर अवधवनयम, 2017 िी धारा 166 िे अंतगणत 

 वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ंिी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण): 

 (एि) सािावन 718(अ) जो 30 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य प्ररुप जीएसटीआर-6 फाइल िरने िी 

 वनधाणररत तारीि िो आगे बढाना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

 (दो) सािावन 692(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर िेन्रीय िर िी 

 दरों िो विवहत िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या  1/2017-

 िें रीय िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

 (तीन) सािावन 693(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर िेन्रीय िर दरों से 

 छूट प्रदान िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 2/2017-

 िें रीय िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  
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 (चार) सािावन 694(अ) जो 26 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य जलुाई माह, 2018 ति, िे वलए िर िे 

 संदाय िे पश्चात् बिाया विवनवदणष्ट संवचत आईटीसी िे व्यपगत होने िे 

 अध्यधीन टेक्सटाइल फैविि पर संवचत इनपटु टैक्स के्रवडट िो िापस विए 

 जाने िी अनमुवत देने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 5/2017-

 िें रीय िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन । 

 (पांच) सािावन 695(अ) जो 26 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिे द्वारा विवनवदणष्ट दस्तिारी मदों पर ररयायती 

 सीजीएसटी दर विवहत विया गया है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन ।  

(7)  एिीिृत माल और सेिा िर अवधवनयम, 2017 िी धारा 24 िे अतंगणत 

 वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ंिी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण): 

 (एि) सािा०वन० 696(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर एिीिृत िर िी दरों 

 िो विवहत िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 1/2017-

 एिीिृत िर (दर) में सरं्ोधन िरना है। तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन। 

 (दो) सािावन 697(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त  हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर एिीिृत िर दरों 

 से छूट प्रदान िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 2/2017-

 एिीिृत िर (दर)  में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

 (तीन) सािावन 698(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य जलुाई माह, 2018 ति, िे वलए िर िे 

 संदाय िे पश्चात् बिाया विवनवदणष्ट संवचत आईटीसी िे व्यपगत होने िे 

 अध्यधीन टेक्सटाइल फैविि पर संवचत इनपटु टैक्स के्रवडट िापस विए जाने 

 िी अनमुवत  देने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 5/2017-

 एिीिृत िर (दर)  में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

 (चार) सािावन 699(अ) जो 26 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिे द्वारा विवनवदणष्ट दस्तिारी मदों पर ररयायती 

 आईजीएसटी दर विवहत िी गई ह ैतथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  
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(8)  संघ राज्यके्षत्र माल और सेिा िर अवधवनयम, 2017 िी धारा 24 िे 

 अतंगणत वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ंिी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण):- 

 (एि) सािावन 700(अ) जो 26 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर सघं राज्यके्षत्र िर िी 

 दरों िो विवहत िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना सखं्या 1/2017-

 संघ राज्यके्षत्र िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यातमि ज्ञापन। 

 (दो) सािावन 701(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर सघं राज्यके्षत्र िर िी 

 दरों से छूट  प्रदान िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 

 2/2017-संघ राज्यके्षत्र िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यातमि 

 ज्ञापन। 

 (तीन) सािावन 702(अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आर्य जलुाई माह, 2018 ति, िे वलए िर िे 

 संदाय िे पश्चात् बिाया विवनवदणष्ट संवचत आईटीसी िे व्यापगत होने िे 

 अध्यधीन टेक्सटाइल फैविि पर संवचत इनपटु टैक्स के्रवडट िापस विए जाने 

 िी अनमुवत  देने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 5/2017- संघ 

 राज्यके्षत्र िर (दर) में संर्ोधन िरना है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन। 

 (चार) सािावन 703(अ) जो 26 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजसिे द्वारा विवनवदणष्ट दस्तिारी मदों पर ररयायती 

 यूटीजीएसटी दर विवहत िई गई है तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

(9)  प्रवतिर उपिर माल और सेिािर अवधवनयम, 2017 िी धारा 13 िे अतंगणत 

 जारी अवधसूचना संख्या सािावन 704(अ) जो 26 जलुाई, 2017 िे िारत िे 

 राजपत्र में प्रिावर्त हुई थी तथा वजसिा आर्य विवनवदणष्ट माल पर प्रवतिर 

 उपिर दरें विवहत िरने िाली 28 जून, 2017 िी अवधसूचना संख्या 

 1/2017-प्रवतिर उपिर (दर) में संर्ोधन िरना है, िी एि प्रवत (वहन्दी तथा 

 अंगे्रजी  संस्िरण) तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  
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(10) सीमा र्लु्ि अवधवनयम, 1962 िी धारा 159 िे अतंगणत अवधसूचना सं० 

 सािावन 705 (अ) जो 26 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में प्रिावर्त हुई 

 थी तथा वजसिा आर्य उिणरि वििाग द्वारा उिणरि विपणन संस्थाओ ंिो 

 िलुा समुर विक्रय आधार पर वजस मूल्य (िीमतों में पूल) पर यूररया िा 

 विक्रय विया जाता है उस मूल्य से अवधि वनधाणरणीय मूल्य पर पररिवलत 

 आईजीएसटी से छूट प्रदान िरना है, िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण) तथा एि व्याख्यात्मि ज्ञापन।  

(11)  सीमा र्लु्ि टैररफ अवधवनयम, 1975 िी धारा 9ि िी उप धारा (5) िे 

 अतंगणत सािावन 717(अ) जो 30 जलुाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिावर्त हुए थे तथा वजनिा आश्य उक्त अवधवनयम िे र्ीषणि 8541 िे 

 अतंगणत आने िाले  'मोडूयल या पैनल में असेम्बल विए गए या नहीं विए गए 

 सोलर सेल' िे आयात  पर 2 िषण िी अिवध िे वलए रक्षोपाय र्लु्ि लगाना 

 है, िी एि प्रवत (वहन्दी  तथा अगें्रजी संस्िरण) तथा एि व्याख्यात्मि 

 ज्ञापन। 
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स्वास््य और पररवार कल्याण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री अविनी कुमार चौब)े: 

माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं वनम्नवलवित पत्र सिा पटल पर रिता ह ूँ:- 

(1)  िाद्य सरुक्षा और मानि अवधवनयम, 2006 िी धारा 93 िे अतंगणत 

 वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ंिी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण)- 

(एि) िाद्य सरुक्षा और मानि (िाद्य उत्पाद मानि और िाद्य योजि) 14िां 

संर्ोधन विवनयम, 2017 जो 13 अकू्तबर, 2017 िे िारत िे राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एफ सं० मानि ओ० एण्ड 

एफ/अवधसूचना(3)/एफएसएसएआई-2016 में प्रिावर्त हुए थे।  

(दो) िाद्य सरुक्षा और मानि (िाद्य उत्पाद मानि और िाद्य योजि) तीसरा 

संर्ोधन विवनयम, 2018 जो 15 माचण, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना 

संख्या 1/वर्र् ुपोषण/मानि/ अवधसूचना/एफएसएसएआई-2016 में प्रिावर्त 

हुए थे।  

(तीन) िाद्य सरुक्षा और मानि (आयात) पहला संर्ोधन विवनयम, 2018 जो 8 

फरिरी, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ० सं० 

रगे./11/25/आयात संर्ोधन/एफएसएसएआई-2017 में प्रिावर्त हुए थे।  

(चार) िाद्य सरुक्षा और मानि (िाद्य उत्पाद मानि और िाद्य योजि) पहला 

संर्ोधन विवनयम, 2018 जो 26 फरिरी,2018 िे िारत िे राजपत्र में 

अवधसूचना संख्या एफ सं/मानि/ओएण्ड एफ/अवधसूचना(5)/एफएसएसएआई-

2016 में प्रिावर्त हुए थे।  

(2)  अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान अवधवनयम, 1956 िी धारा 29 िी 

 उप-धारा (3) िे अंतगणत वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ं िी एि-एि प्रवत 

 (वहन्दी तथा  अंगे्रजी संस्िरण)- 

(एि) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (सरं्ोधन) विवनयम, 2011, जो 19 

मई, 2011 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ स°ं एफ° 14-369(98) 

िो-आवडणनेर्न सेल/स्था1 में प्रिावर्त हुए थे।  
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(दो) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (संर्ोधन) विवनयम,1981, जो 10 

अकू्तबर, 1981िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या सािावन 914 में 

प्रिावर्त हुए थे। 

(तीन) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (संर्ोधन) विवनयम, 2012, जो 29 

निम्बर, 2012 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना सखं्या 14-3/69(98)िो-

आवडणनेर्न सेल/स्था०1 में प्रिावर्त हुए थे।  

(चार) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (संर्ोधन) विवनयम, 1998, जो 30 

जून, 1998 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या सािावन 373(अ) में 

प्रिावर्त हुए थे।  

(पांच) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (संर्ोधन) विवनयम, 2003, जो 7 

जून, 2003 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ° 14-3/69/स्था०2 

में प्रिावर्त हुए थे।  

(छह) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान (संर्ोधन) विवनयम, 2009, जो 2 

वदसम्बर, 2009 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ 20-7/2007-

स्था०1 में प्रिावर्त हुए थे।  

(सात) अविल िारतीय आयवुिणज्ञान संस्थान विवनयम, 1999, जो 26 फरिरी, 

1999 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना संख्या एफ 14-3/69/99/स्था०1 में 

प्रिावर्त हुए थे।  

(2) उपयुणक्त (2) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाले सात वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) । 
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मानव ससंाधन ववकास मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री उपेन्द्र कुिवाहा): माननीय 

अध्यक्ष महोदया, मैं वनम्नवलवित पत्र सिा पटल पर रिता ह ूँ:- 

(1)  वन:र्लु्ि और अवनिायण बाल वर्क्षा िा अवधिार अवधवनयम, 2009 िी धारा 

 23 िी उप-धारा (1) िे अतंगणत जारी अवधसूचना सं० एफ० सं० एनसीटीई-

 आईजीएल 012/16/2018, जो 29 जून, 2018 िे िारत िे राजपत्र में 

 प्रिवर्त हुई थी तथा वजसिे द्वारा 23 अगस्त, 2010 िी अवधसूचना सं० 

 एफ सं० 61-03/20/2010/एनसीटीई (एनएडंएस) में िवतपय संर्ोधन विए 

 गए हैं, िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण)।  

(2)  (एि) यूईई वमर्न राष्रीय माध्यवमि वर्क्षा अवियान वदल्ली, वदल्ली िे िषण  

 2015-2016 और 2016-2017 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी 

 तथा  अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत लेिे। (दो) यूईई वमर्न राष्रीय 

 माध्यवमि  वर्क्षा अवियान वदल्ली, वदल्ली िे िषण 2015-2016 और 

 2016-2017 िे  िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी 

 तथा अगें्रजी संस्िरण)। 

(3)  उपयुणक्त (2) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाले दो वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण) ।  

(4)  (एि) हररयाणा स्िूल वर्क्षा पररयोजना पररषद ् (सिण वर्क्षा अवियान), 

 पंचिुला िे िषण 2016-2017 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा 

 अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत लेिे ।  

 (दो) हररयाणा स्िूल वर्क्षा पररयोजना  पररषद ् (सिण वर्क्षा अवियान), 

 पंचिुला िे िषण  2016-2017 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िे बारे 

 में वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) ।  

(5)  उपयुणक्त (4) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) ।  

(6)  (एि) मवहला समाख्या सोसायटी गजुरात, अहमदाबाद िे िषण 2013-2014 

 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) तथा 

 लेिापरीवक्षत लेिे।  (दो) मवहला समाख्या सोसायटी गजुरात, अहमदाबाद िे 
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 िषण 2013-2014 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िे बार ेमें वििरण 

 (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण)   

(7)  उपयुणक्त (6) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब  िे 

िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) । 

 (8)  (एि) गोिा सिण वर्क्षा, अवियान, गोिा िे िषण 2016-2017 िे िावषणि 

 प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत 

 लेिे।  

 (दो) गोिा सिण वर्क्षा, अवियान, गोिा िे िषण 2016-2017 िे िायणिरण िी 

 सरिार द्वारा समीक्षा िे बार ेमें वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण)।  

(9)  उपयुणक्त (8) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) ।  

(10)  (एि) राष्रीय माध्यवमि वर्क्षा अवियान गजुरात, गांधीनगर िे िषण 2013-

 2014 और 2014-2015 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा 

 अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत लेिे।  

 (दो) राष्रीय माध्यवमि वर्क्षा अवियान  गजुरात, गांधीनगर िे िषण 2013-

 2014 और 2014-2015 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िे बार ेमें 

 वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) ।  

(11)  उपयुणक्त (10) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाले दो वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(12)  (एि) राष्रीय माध्यवमि वर्क्षा अवियान असम, गिुाहाटी िे िषण 2016-

 2017 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा 

 लेिापरीवक्षत लेिे।  

 (दो) राष्रीय माध्यवमि वर्क्षा अवियान असम, गिुाहाटी िे िषण  2016-2017 

 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िे बार ेमें वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी 

 संस्िरण)।  

(13)  उपयुणक्त (12) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में  हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)। 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS 

(SHRI KIREN RIJIJU): I beg to lay on the Table a copy of the 

Sashastra Seema Bal (Combatised Engineering Cadre Group ‘C’ 

Posts Recruitment Rules, 2018 (Hindi and English versions) 

published in Notification No. G.S.R.220 in weekly Gazette of India 

dated 21st July, 2018 under sub-section (3) of Section 155 of the 

Sashastra Seema Bal Act, 2007. 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

PARLIAMENTARY AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE 

MINISTRY OF WATER RESOURCES, RIVER DEVELOPMENT 

AND GANGA REJUVENATION (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): I 

beg to lay on the Table:- 

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) 

under Section 619A of the Companies Act, 1956:- 

 (i) Review by the Government of the working of the Kerala 

Land Development Corporation Limited, 

Thiruvananthapuram, for the years 2010-2011 and 2011-

2012.  

 (ii) Annual Report of the Kerala Land Development 

Corporation Limited, Thiruvananthapuram, for the years 

2010-2011 and 2011-2012, alongwith Audited Accounts 

and comments of the Comptroller and Auditor General 

thereon. 

(2)  Two statements (Hindi and English versions) showing reasons 

for delay in laying the papers mentioned at (1) above. 
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कृवष और वकसान कल्याण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्रीमती कृष्णा राज): माननीय 

अध्यक्ष महोदया, मैं िंपनी अवधवनयम, 2013 िी धारा 394 िी उप-धारा (1) िे 

अतंगणत लक्षद्वीप डेिलपमेंट िापोररे्न वलवमटेड, ििारत्ती िे िषण 2016-2017 िा 

िावषणि प्रवतिेदन, लेिापरीवक्षत लेिे तथा उन पर वनयतं्रि-महालेिापरीक्षि िी 

वटप्पवणयों िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) सिा पटल पर रिती ह ूँ। 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FINANCE AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SHIPPING (SHRI 

PON RADHAKRISHNAN): On behalf of Shri Mansukh L. Mandaviya, 

I beg to lay on the Table:-  

(1)   A copy each of the following papers (Hindi and English versions) 

under sub-section (1) of  Section 394 of the Companies Act, 2013:- 

 (i) Review by the Government of the working of the Hindustan 

Antibiotics Limited, Pune, for the year 2016-2017.  

 (ii) Annual Report of the Hindustan Antibiotics Limited, Pune, 

for the year 2016-2017, alongwith Audited Accounts and 

comments of the Comptroller and Auditor General thereon. 

(2)  Statement (Hindi and English versions) showing reasons for 

delay in laying the papers mentioned at (1) above. 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

PARLIAMENTARY AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE 

MINISTRY OF WATER RESOURCES, RIVER DEVELOPMENT 

AND GANGA REJUVENATION (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL):  

On behalf of Shri C.R. Chaudhary, I beg to lay on the Table a copy 

of the Sugarcane (Control) Amendment Order, 2018 (Hindi and 

English versions) published in Notification No. 

S.O.3663(E)/Ess.Com/Sugarcane published in Gazette of India 

dated 26th July, 2018 under sub-section (6) of Section 3 of the 

Essential Commodity Act, 1955. 

 

मानव ससंाधन ववकास मतं्रालय में राज्य मतं्री तथा जल ससंाधन, नदी ववकास 

और गगंा सरंक्षण मतं्रालय में राज्य मतं्री (डॉ. सत्यपाल वसहं): माननीय अध्यक्ष 

महोदया, वनम्नवलवित पत्र सिा पटल पर रिता ह ूँ:- 

(1)  (एि) िारतीय सूचना प्रौद्योवगिी संस्थान धारिाड़ हुबली िे िषण 2015-

 2016 और 2016-2017 िे िावषणि प्रवतिदेन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा 

 अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिा परीवक्षत लेिे। |  

 (दो) िारतीय सूचना प्रौद्योवगिी संस्थान धारिाड़ हुबली िे िषण 2015-2016 

 और 2016-2017 िे िावषणि लेिाओ ं िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण) तथा उन पर लेिापरीक्षा प्रवतिेदन।  

 (तीन) िारतीय सूचना प्रौद्योवगिी संस्थान धारिाड़ हुबली िे िषण 2015-

 2016 और 2016-2017 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत 

 (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) ।  
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(2)  उपयुणक्त (1) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाले दो वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) ।  

(3)  (एि) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान पटना, पटना िे िषण  2016-2017 िे 

 िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिा 

 परीवक्षत लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान पटना, पटना िे िषण 2016-2017 िे 

 िावषणि लेिाओ ंिी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा उन पर 

 लेिापरीक्षा  प्रवतिेदन।  

 (तीन) िारतीय प्रौद्योवगिी ससं्थान पटना, पटना िे िषण 2016-2017 िे 

 िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)।  

(4)  उपयुणक्त (3) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) ।  

(5)  (एि) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान ििुनेश्वर, ििुनेश्वर िे िषण 2016-2017 िे 

 िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) ।  

 (दो) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान ििुनेश्वर, ििुनेश्वर िे िषण 2016-2017 िे 

 िावषणि लेिाओ ंिी एि प्रवत (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) तथा उन पर 

 लेिापरीक्षा प्रवतिेदन।  

 (तीन) िारतीय प्रौद्योवगिी ससं्थान ििुनेश्वर, ििुनेश्वर िे िषण 2016-2017 

 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)।  

(6)  उपयुणक्त (5) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(7)  (एि) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान मंडी, मंडी िे िषण 2016-2017 िे िावषणि 

 प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) ।  
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 (दो) िारतीय प्रौद्योवगिी संस्थान मंडी, मंडी िे िषण  2016-2017 िे िावषणि 

 लेिाओ ं िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा उन पर 

 लेिापरीक्षा  प्रवतिेदन। 

 (तीन) िारतीय प्रौद्योवगिी ससं्थान मंडी, मंडी िे िषण  2016-2017 िे 

 िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)।  

(8)  उपयुणक्त (7) में उवल्लवित पत्रों िा सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(9)  एडवसल (इंवडया) वलवमटेड तथा मानि संसाधन वििास मंत्रालय िे बीच िषण 

 2017-2018 िे वलए हुए समझौता ज्ञापन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)  

(10) (एि) िारतीय प्रबंध संस्थान रांची, रांची िे िषण  2016-2017 िे िावषणि 

 प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीक्षा लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रबंध संस्थान रांची, रांची िे िषण  2016-2017 िे िायणिरण 

 िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण)।  

(11)  उपयुणक्त (10) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(12)  (एि) िारतीय प्रबंध संस्थान िार्ीपरु, िार्ीपरु िे िषण 2016-2017 िे 

 िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण) तथा 

 लेिापरीवक्षत लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रबंध ससं्थान िार्ीपरु, िार्ीपरु िे िषण 2016-2017 िे 

 िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)।  

(13)  उपयुणक्त (12) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  
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(14) (एि) िारतीय प्रबंध संस्थान इंदौर, इंदौर िे िषण 2016-2017 िे िावषणि 

 प्रवतिेदन िी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा लेिापरीवक्षत 

 लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रबंध संस्थान इंदौर, इंदौर िे िषण 2016-2017 िे िायणिरण 

 िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्िरण)।  

(15)  उपयुणक्त (14) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)। 

(16)  (एि) िारतीय प्रबंध संस्थान नागपरु, नागपरु िे िषण 2015-2016 और 

 2016-2017 िे िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) 

 तथा  लेिापरीवक्षत लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रबंध ससं्थान नागपरु, नागपरु िे िषण 2015-2016 और 

 2016-2017 िे िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी 

 तथा अगें्रजी  संस्िरण) ।  

(17)  उपयुणक्त (16) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाले दो वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(18)  (एि) िारतीय प्रबंध सस्थान वसरमौर, वसरमौर िे िषण  2016-2017 िे 

 िावषणि प्रवतिेदन िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) तथा 

 लेिापरीवक्षत लेिे।  

 (दो) िारतीय प्रबंध ससं्थान वसरमौर, वसरमौर िे िषण  2016-2017 िे 

 िायणिरण िी सरिार द्वारा समीक्षा िी एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

 संस्िरण)।  

(19)  उपयुणक्त (18) में उवल्लवित पत्रों िो सिा पटल पर रिने में हुए विलंब िे 

 िारण दर्ाणने िाला वििरण (वहन्दी तथा अगें्रजी संस्िरण)।  

(20) विश्वविद्यालय अनदुान आयोग अवधवनयम, 1956 िी धारा 28 िे अतंगणत 

 वनम्नवलवित अवधसूचनाओ ंिी एि-एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण): 

 (एि) विश्वविद्यालय अनदुान आयोग (विश्वविद्यालयों और महाविद्यालयों में 

 अध्यापिों और अन्य अिादवमि स्टाफ िी वनयवुक्त िे वलए न्यूनतम 
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 अहणताए ंतथा उच्चतर वर्क्षा में मानिों िो बनाए रिने िे वलए अन्य उपाय) 

 विवनयम,2018, जो 18 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना सं° 

 एफ-1-2/2017 (ईसी/पीएस) में प्रिावर्त हुए थे।  

 (दो) विश्वविद्यालय अनदुान आयोग (ऑनलाइन पाठ्यक्रम या िायणक्रम) 

 विवनयम, 2018, जो 4 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना सं० 

 एफ 1-19/2016(सीपीपी-दो/डीईबी-1) में प्रिावर्त हुए थे।  

 (तीन) विश्वविद्यालय अनदुान आयोग (उच्चतर वर्क्षण संस्थानों में अिादवमि 

 सत्यवनष्ठा िो प्रोत्साहन और सावहवत्यि चोरी िा वनिारण) विवनयम, 2018 

 जो 31 जुलाई, 2018 िे िारत िे राजपत्र में अवधसूचना सं० एफ 1-

 18/2010(सीपीपी-2) में प्रिावर्त हुए थे।  

(21) िेन्रीय विश्वविद्यालय अवधवनयम, 2009 िी धारा 43 िी उप-धारा (2) िे 

 अतंगणत अवधसूचना संख्या सीयूिे/एडवमन/अध्यादेर्/2010 जो 29 जून, 

 2018 िे िारत िे राजपत्र में प्रिावर्त हुई थी तथा जो उसमें उवल्लवित 

 िेरल  िेन्रीय विश्वविद्यालय िे, 20 अध्यादेर्ों िे संर्ोधन िे बारे में है, िी 

 एि प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) । 
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MESSSAGE FROM RAJYA SABHA 

 

SECRETARY GENERAL: Madam Speaker, I have to report the 

following message received from the Secretary General of Rajya 

Sabha:- 

“In accordance with the provisions of rule 127 of the Rules 

of Procedure and Conduct of Business in the Rajya 

Sabha, I am directed to inform the Lok Sabha that the 

Rajya Sabha at its sitting held on the 19th August, 2018 

agreed without any amendment to the Scheduled Castes 

and the Scheduled Tribes (Prevention of Atrocities) 

Amendment Bill, 2018, which was passed by the Lok 

Sabha at its sitting held on the 6th August, 2018.” 
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(1205/RCP/PC) 

ASSENT TO BILLS 

 

1205 hours 

SECRETARY GENERAL: Madam, I lay on the Table the following 2 

Bills passed by the Houses of Parliament during the Fifteenth 

Session of Sixteenth Lok Sabha and assented to by the President 

since a report was last made to the House on the 19th July, 2018:- 

1. The Prevention of Corruption (Amendment) Bill, 2018; and 

2. The State Banks (Repeal and Amendment) Bill, 2018 

 

COMMITTEE ON PRIVATE MEMBERS’ 

BILLS AND RESOLUTIONS 

Minutes 

 

DR. M. THAMBIDURAI (KARUR): I beg to lay on the Table the 

Minutes (Hindi and English versions) of the Thirty-ninth to Forty-third 

sittings of the Committee on Private Members’ Bills and Resolutions 

held during the Fourteenth and Fifteenth sessions. 
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COMMITTEE ON PUBLIC ACCOUNTS  

112th Report 

 

SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA): I beg to present the 

112th Report (Hindi and English versions) of the Public Accounts 

Committee (2018-19) on the subject “Incorrect Adoption of Exchange 

Rate and Undue Benefit to the Service Provider”. 
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रले अविसमय सवमवत 

वववरण 

 

श्री ितृृहरर महताब (कटक) : महोदया, मैं रले अविसमय सवमवत िे सात वििरण 

(वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) सिा पटल पर रिता ह :ं- 
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COMMITTEE ON THE WELFARE OF 

SCHEDULED CASTES AND SCHEDULED TRIBES 

27th Report 

 

DR. KIRIT P. SOLANKI (AHMEDABAD): I beg to present the Twenty-

seventh Report (Hindi and English versions) of the Committee on the 

Welfare of Scheduled Castes and Scheduled Tribes (2018-2019) on 

the Ministry of Housing and Urban Affairs regarding Action Taken by 

the Government on the recommendations contained in the Fifteenth 

Report (Sixteenth Lok Sabha) on 'Reservation for and employment 

of Scheduled Castes and Scheduled Tribes in Delhi Metro Rail 

Corporation (DMRC)'. 
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STATEMENTS CORRECTING ANSWERS GIVEN TO 

UNSTARRED QUESTION NO. 1205 DATED 22ND DECEMBER, 

2017  

RE: (i) FOREST LAND  

UNSTARRED QUESTION NO. 1214 DATED 22ND DECEMBER, 

2017  

 RE: (ii) ECOLOGICAL IMBALANCE; AND 

(iii)  GIVING REASONS FOR DELAY IN  

CORRECTING THE ANSWERS 

 

1207 hours 

THE MINISTER OF STATE OF THE MINISTRY OF CULTURE AND 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF ENVIRONMENT, 

FOREST AND CLIMATE CHANGE (DR. MAHESH SHARMA): I beg 

to make Statements (Hindi and English versions) (i) correcting the 

reply to Unstarred Question No. 1205 given on 22nd  December, 2017 

asked by Shri Harinarayan Rajbhar, MP regarding ‘Forest Land’ (ii) 

correcting the reply to Unstarred Question No. 1214 given on 22nd  

December, 2017 asked by Shri Ravindra Kumar Pandey, MP 

regarding ‘Ecological Imbalance’ and (iii) giving reasons for delay in 

correcting the replies. 
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तारावंकत प्रश्न सखं्या 316 के वदनाकं 8 अगस्त, 2018 को वदए गए  

उत्तर में िुवि करन ेहतेु वक्तव्य 

‘मोबाइल टावरों की कमी’ 

सचंार मतं्रालय के राज्य मतं्री तथा रले मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री मनोज वसन्द्हा) : 

अध्यक्ष महोदया, मैं आपिी अनमुवत से मोबाइल टािरों िी िमी िे बार ेमें पूछे गए 

तारांवित प्रश्न संख्या 316 िे वदनांि 8 अगस्त, 2018 िो वदए गए उत्तर में र्वुि िरने 

िाला िक्तव्य (वहन्दी तथा अंगे्रजी संस्िरण) सिा पटल पर रिता ह ।ं 

 

STATEMENT RE: STATUS OF IMPLEMENTATION OF 

RECOMMENDATIONS IN 53RD REPORT OF STANDING 

COMMITTEE ON FINANCE—LAID 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF LAW AND 

JUSTICE AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

CORPORATE AFFAIRS (SHRI P.P. CHAUDHARY): I beg to lay a 

statement regarding the status of implementation of the 

recommendations contained in the 53rd Report of the Standing 

Committee on Finance on Demands for Grants (2017-18), pertaining 

to the Ministry of Corporate Affairs. 

… (Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष : मेरा गला िराब है। आप लोग मेरा गला िराब िर देते हो। 

…(व्यिधान) 
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 PERSONAL LAWS (AMENDMENT) BILL 

1209 hours 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF LAW AND 

JUSTICE AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF 

CORPORATE AFFAIRS (SHRI P.P. CHAUDHARY):  On behalf of 

Shri Ravi Shankar Prasad, I beg to move for leave to introduce a Bill 

further to amend the Divorcee Act, 1869, the Dissolution of Muslim 

Marriages Act, 1939, the Special Marriage Act, 1954, the Hindu 

Marriage Act, 1955 and the Hindu Adoptions and Maintenance Act, 

1956. 

HON. SPEAKER:  The question is: 

“That leave be granted to introduce a Bill further to amend 

the Divorcee Act, 1869, the Dissolution of Muslim 

Marriages Act, 1939, the Special Marriage Act, 1954, the 

Hindu Marriage Act, 1955 and the Hindu Adoptions and 

Maintenance Act, 1956.” 

 

The motion was adopted. 

 

SHRI P.P. CHAUDHARY: I introduce the Bill. 
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SPECIAL MENTIONS 

HON. SPEAKER: Now, ‘Zero Hour’ 

… (Interruptions) 

श्री अनरुाग वसहं ठाकुर (हमीरपुर) : मैडम, राहुल गाधंी जी िे विलाफ हमार ेवप्रिलेज 

िे नोवटस िी हैं। …(व्यिधान) उनिा अब ति क्या हुआ? …(व्यिधान) देर् िो 

गुमराह िरने िा िाम विया है।…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: I will allow you also.  Karunakaran ji. 

… (Interruptions) 

SHRI P. KARUNAKARAN (KASARGOD): Madam, I would like to 

place before the House the serious situation that Kerala is 

witnessing.  There are about six districts which are very badly 

affected.   

(1210/RCP/SPS) 

In Idukki district alone, 20 persons have lost their lives.  In 

Wayanad district, five persons have lost their lives.  Palakkad, 

Calicut, Malappuram and other districts also are facing the same 

difficulties.  It is difficult to move persons from one place to another.  

The Chief Minister of Kerala has sent urgent messages to the 

Government.   
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This is the third consecutive natural calamity that we are facing.  

One was the Ockhi.  The other was the natural calamity in Kuttanad 

and Alleppy. The third one is this. So, we would request that the 

Government has to take it as a special issue and give all possible 

assistance.  What we need is the Defence assistance, the Military 

assistance.  It is not possible to handle it by the State alone.  So, the 

Government has to take very immediate and urgent steps regarding 

this.   

HON. SPEAKER: Shrimati Supriya Sule is permitted to associate 

with the issue raised by Shri P. Karunakaran. 

SHRI K.C. VENUGOPAL (ALAPPUZHA): Madam, this is the fourth 

time that I am raising the same issue regarding the severe situation, 

due to flood, prevailing in the State of Kerala.  Actually, 

unprecedented rain, continuous rain has played a havoc with the 

entire State.  During the last two days, it has further worsened.  

Around 23 people were killed yesterday alone.  At least 23 people 

have died in the State until now due to heavy rains and landslides.  

Wayanad district was cut off from the rest of the State by a series of 

landslips along key ghat roads.  Landslips and floods devastated the 

eastern hilly part of Malappuram district claiming six lives of an 
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Adivasi family at Chettiyanpara near Malappuram.  There were 

multiple incidents of landslips in the rural areas of Kozhikode. Most 

rivers in the State were in spate and the water level in reservoirs was 

nearing the danger mark due to the heavy inflow caused by incessant 

rains in the catchment areas.  For the first time, shutters of 22 dams, 

including Idukki dam, were opened on Thursday due to heavy rains.  

Three shutters of the Cheruthoni dam in Idukki has been opened to 

ease the pressure of water on the Idukki hydel reservoir.  This has 

been done after a gap of 26 years.  The Idukki and Ernakulam district 

administrations have warned those living on the banks of Periyar.  

This has increased the water level in all rivers causing flood and 

waterlogging in the areas adjacent to river banks.  Around 13 villages 

of Aluva taluk are expected to be affected by the release of water 

from Idukki dam.  Yesterday, the Cochin International Airport was 

also closed. 

 The hon. Home Minister is here.  The Central Team is there in 

Kerala itself.  I would request the hon. Home Minister that we need 

Navy assistance, Coast Guard and we also need additional units of 

National Disaster Response Force.  Also, a special financial package 

should be given to the State of Kerala.  Thank you. 
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HON. SPEAKER: Shri Mullappally Ramachandran, Dr. Shashi 

Tharoor, Shri M.K. Raghavan, Dr. Kulmani Samal, Shri Rabindra 

Kumar Jena and Shri Rajeev Satav are permitted to associate with 

the issue raised by Shri K.C. Venugopal. 

गहृ मतं्री (श्री राजनाथ वसहं): अध्यक्ष महोदया, िेरला में फ्लड वसचएुर्न िे िारण 

क्राइवसस पैदा हुई है और िुछ वदनों पहले मैंने अपने सहयोगी श्री विरने ररजीज ुिो 

िहां पर सिेक्षण िरने िे वलए िेजा था। उन्होंने िहां जािर वस्थवत िा जायजा वलया 

है। मैं आज िी िहां िे चीफ वमवनस्टर से बात िरने िी िोवर्र् िर रहा था, लेविन 

मेरी बात नहीं हो पायी है। लौटने िे बाद मैं पुन: उनसे बात िरंुगा। इतना मैं आश्वस्त 

िरना चाहता ह ूँ वि सेन्रल गिनेमेंट िे द्वारा वजस प्रिार िे अवसस्टेंस िी जरूरत 

होगी, िह अवसस्टेंस हम प्रोिाइड िरायेंगे। 

श्रीमती रमा दवेी (विवहर): अध्यक्ष महोदया, मैं आपिा ध्यान लोि वहत से जडेु़ एि 

महत्िपूणण विषय पर आिृष्ट िरना चाहती ह ूँ। मेर ेसंसदीय के्षत्र वर्िहर सवहत वबहार 

राज्य में सरिार द्वारा गरीब ििृ व्यवक्तयों िो दी जाने िाली ििृा पेंर्न एिं पाररिाररि 

लाि िी योजना से िंवचत हो रहे हैं। ितणमान में सरिारी वनयमों िे अनसुार ऐसे 

व्यवक्तयों िो ही ििृा पेंर्न िा लाि वदया जा रहा है, वजनिी उम्र 60 िषण से अवधि 

हो और उनिा नाम बी.पी.एल. सूची में र्ावमल हो। इसी प्रिार पाररिाररि योजना 

लाि िे तहत विसी िी पररिार िे मवुिया, वजसिी उम्र 60 िषण िे नीचे हो, िी मृत्य ु

हो जाने िे पश्चात उस पररिार िे आवश्रतों िो 20 हजार रुपये िी मदद प्रदान िी 

जाती है। बी.पी.एल. सूची में र्ावमल लोगों िो ही इस योजना िा लाि वमल पाता है, 
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जबवि प्रधान मंत्री आिास योजना, प्रधान मंत्री उज्ज्िला योजना, रार्न िाडण सवहत 

सरिार िी गरीब िे वलए िई जनवहत िल्याणिारी योजनाओ ंिा लाि एस.सी.सी. 

िषण 2011 िे सामावजि, आवथणि तथा जातीय जनगणना 2011 िी सूची िे आधार 

पर वदया जा रहा है। उल्लेिनीय है वि पूिण में उपरोक्त सिी योजनाओ िा लाि गरीबों 

िो बी.पी.एल. सूची िे आधार वदया जाता था, परन्त ुबी.पी.एल. सूची िे वनधाणरण में 

व्याप्त गड़बड़ी िो देिते हुए संर्ोधन विया गया।   

(1215/MM/SMN) 

अत: सदन िे माध्मय से सरिार से अनरुोध है वि सरिार िी अन्य 

जनिल्याणिारी योजनाओ ंिी तरह ििृािस्था पेंर्न एि ंपाररिाररि लाि योजना 

िी सवुिधा एससीसीसी, 2011 िे समावजि-आवथणि जातीय जनगणना िषण 2011 

िी सूची िे आधार पर गरीबों िो दी जाए और जो बचे हुए लोग हैं, उनिो र्ावमल 

विया जाए, क्योंवि िे हतोत्सावहत हो रहे हैं। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र और डॉ॰ िुलमवण सामल िो श्रीमती रमा देिी 

द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

श्री ए॰पी॰ वजतेन्र रड्ेडी- उपवस्थत नहीं हैं। 

श्री हरीि मीना (दौसा) : अध्यक्ष महोदया, देर् में मादि पदाथों िा बढता हुआ 

व्यापार ि सेिन न वसफण  यिुाओ ंिे स्िास््य िे वलए ही िराब नहीं है, अवपत ुइससे 

आपरावधि प्रिवृत्तयां िी बढ रही हैं। इसिे िारण से पूर ेदेर् िा िविष्य अधंिार में 

है। मेरा आपसे आग्रह है वि सरिार िो वनदेर् दें वि इसिे वलए सख्त नीवत बने, जो 

लोग इसिा सेिन िरते हैं, उनिे विलाफ िारणिाई हो, जो लोग इनिा व्यापार िरते 
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हैं, उनिे विलाफ िारणिाई हो। दोसा समेत पूर ेराजस्थान िा यिुा इसिे िारण बबाणद 

हो रहा है। मेरा आपसे अनरुोध है वि गृह मंत्री जी यहा ंबैठे हैं, इनिो वनदेर् दें वि इसिे 

वलए अविलम्ब नीवत बनायी जाए। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र, डॉ॰ िुलमवण सामल और श्री रिीन्र िुमार 

जेना िो श्री हरीर् मीना द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान 

िी जाती है। 

श्री रवनीत वसहं (लुवधयाना): अध्यक्ष महोदया, वपछले दस साल में पंजाब िो वपछली 

सरिार ने जो िोढ वदया है, मैं उसिी बात िरने जा रहा ह ।ं यह बात ज्यादा जरूरी 

इसवलए िी है वि होम वमवनस्टर साहब यहा ंबैठे हैं। 

 महोदया, वपछली पंजाब िी सरिार में बीजेपी िा िी उनिे साथ अलायसं था, 

इसवलए इनिी िी मदद िरने िी वजम्मेदारी बनती है। वपछले दस साल से जो हो रहा 

था, उस नरे् िो हमने, पंजाब िी … (Not recorded) िी सरिार ने वबलिुल बंद 

िर वदया है।…(व्यिधान) 

श्री अनरुाग वसहं ठाकुर (हमीरपुर): महोदया, रोज िेसेस आ रहे हैं वि पंजाब में नर्ा 

बढा है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: विसी िा नाम लेिर एवलगेर्न ररिॉडण में नहीं जाएगें। 

… (Interruptions) … (Not recorded) 

माननीय अध्यक्ष: आप तो डेिलपमेंट िे वलए फण्ड्स मागं रहे हैं। 

…(व्यिधान) 
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श्री रवनीत वसहं (लुवधयाना): महोदया, नर्ा छोड़ने िे वलए 126 परसेंट नौजिान 

अस्पतालों में आ रहे हैं और उसिे वलए हम प्रबंध िर रहे हैं। मेरा प्िाइंट है वि पंजाब 

में नर्ा बंद हो गया है।…( व्यिधान) लेविन िांडला पोट्णस से इंटरनेर्नल स्मगलसण 

वहमाचल प्रदेर् और हररयाणा िी तरफ से नर्ा सप्लाई िर रहे हैं।…(व्यिधान) अब 

पंजाब में बाहर से नर्ा सप्लाई हो रहा है। मेरी दो वडमाण्ड हैं वि जो नरे् िे इंजेक्र्न 

वपछले दस साल से यूज़ िर रहे थे, उनिो हेवपटाइवटस और पीवलया हो गया है। यह 

बहुत महगंा इलाज है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: आप रीडेिलपमेंट िे वलए पैसा मावंगए। 

श्री रवनीत वसहं (लुवधयाना) : महोदया, पंजाब सरिार वजतनी िोवर्र् िर सिती 

है, िह िर रही है, लेविन िेन्र सरिार से हमें हेल्थ िे वलए मदद चावहए। वजस 126 

परसेंट यूथ िो हम नर्ा छुड़िा रहे हैं, उनिी वस्िल डेिलपमेंट िे वलए हमें पैसा 

चावहए। मोदी जी ने िी अपने िाषण में यह बात िही थी वि हम वस्िल डेिलपमेंट िे 

वलए बहुत पैसा देंगे, लेविन एि िी पैसा पंजाब में नहीं आया है। अगर नौजिान नर्ा 

छोड़ते हैं तो िोई न िोई िाम तो हमें उन्हें देना होगा। इसवलए उनिे  वस्िल 

डेिलपमेंट िे वलए हमें पैसा चावहए। ठािुर साहब जो बोल रहे हैं, ये िी उतने ही 

िागीदार हैं, वजतने अिाली दल िाले िागीदार थे।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: आपस िी बातचीत िा जिाब नहीं देते हैं। 

 Now, nothing will go in record. 

… (Interruptions) … (Not recorded) 

माननीय अध्यक्ष: यह आपसी बातचीत िी जगह नहीं है। 
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…(व्यिधान) 

श्री मानिकंर वननामा (बासंवाड़ा): माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं माननीय मवहला एि ं

बाल वििास मंत्री जी िा ध्यान अपने संसदीय के्षत्र बांसिाड़ा डंुगरपरु, राजस्थान में 

आंगनिाड़ी िेन्रों िे ििन वनमाणण से संबंवधत विषय िी ओर आिवषणत िरना चाहता 

ह ।ं…(व्यिधान) 

श्री मवल्लकाजुृन खड़ग े (गलुबगाृ): महोदया, मैं िल से इस मदेु्द िो उठा रहा 

ह …ं(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: क्या हुआ है? 

…(व्यिधान) 

श्री मवल्लकाजुृन खड़ग े(गलुबगाृ): महोदया, बहुत बड़ा घोटला हुआ है…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: मैंने िल आपिो बोलने िा मौिा वदया था। रोज-रोज नहीं होता 

है। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: मझुे वलस्ट िे अनसुार िाम िरना होता है। 

…(व्यिधान) 

श्री मानिकंर वननामा (बासंवाड़ा): मवहला एि ंबाल वििास मंत्रालय और महात्मा 

गाधंी राष्रीय रोजगार गारटंी योजना िे साथ वमलािर ग्रामीण के्षत्रों में दो लाि रुपये 

प्रवत आंगनिाड़ी िे वहसाब से िगुतान िर आगंनिाड़ी िेन्रों िा ििन वनमाणण िरिाया 

जा रहा है।…(व्यिधान) जबवि र्हरी के्षत्रों में महात्मा गाधंी राष्रीय रोजगार गारटंी 
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योजना संचावलत न होने िे िारण इतनी धनरावर् में आंगनिाड़ी िेन्रों िा ििन 

वनमाणण िरिाया जाना संिि नहीं है।…(व्यिधान) 

1219 बजे 

(इस समय श्री दीपेन्र वसंह हुड्डा और िुछ अन्य माननीय सदस्य आिर 

पटल िे वनिट िडे़ हो गए।) 

 

श्री मानिकंर वननामा (बासंवाड़ा): पूर े राजस्थान िे र्हरी के्षत्रों में अवधिांर् 

आंगनिाड़ी िेन्र विराए िे ििनों से सचंावलत हैं।…(व्यिधान) र्हरी के्षत्रों िे 

आंगनिाड़ी िेन्रों िे ििन वनमाणण हेत ुसात लाि रुपये प्रवत आंगनिाड़ी िेन्र िे 

वनमाणण लागत िे अनसुार राजस्थान सरिार द्वारा िारत सरिार िो िेन्रीय अरं् 

स्िीिृत िरने हेत ुपूिण में िी अनरुोध विया गया है।…(व्यिधान) 

 मेरा सदन िे माध्यम से मवहला एि ंबाल वििास मंत्री जी से अनरुोध है वि मेरे 

लोि सिा संसदीय के्षत्र बांसिाड़ा िे र्हरी के्षत्रों में आंगनिाड़ी िेन्रों िे ििन वनमाणण 

हेत ुसात लाि रुपये प्रवत आंगनिाड़ी िेन्र िे वनमाणण लागत िे अनसुार िेन्रीय अरं् 

स्िीिृत िरने िी िृपा िरें।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र िो श्री मानर्िंर वननामा द्वारा उठाए गए विषय 

िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

(1220/SJN/MMN) 

SHRI MD. BADARUDDOZA KHAN (MURSHIDABAD): Hon. 

Speaker, Madam, I want to raise a very important issue which I have 

raised several times in this august House regarding completion of 
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the unfinished work of approach road of newly constructed railway 

bridge over river Bhagirathi near Nashipur under Murshidabad 

district. The construction work of the bridge has already been 

completed at least eight years ago but the approach road towards 

Azimganj junction is still incomplete due to some land problem. I 

have requested the Government several times for immediate 

intervention in this matter and asked to instruct the State 

Government to resolve the land problem. But no action has been 

taken in this regard.  

 Under the circumstances, I again request the Minister, through 

you, to look into the matter on urgent basis and instruct the 

Departments concerned and also the State Government to resolve 

the land issues and start the unfinished work immediately and 

arrange to start the functioning of the railway bridge as soon as 

possible. Thank you, Madam. 

श्री रवीन्द्र कुमार राय (कोडरमा) : अध्यक्ष महोदया, मैं आपिा आिारी ह  ंवि आपने 

मझुे रू्न्य िाल में बोलने िा अिसर प्रदान विया और आज अवंतम वदन है। रले वििाग 

िी जो उपलवधध होती है, िह के्षत्र में सीधे सांसद िे साथ जडु़ती है। आज िे रू्न्य 

िाल में मैं अपने के्षत्र िे बहुत महत्िपूणण विषय िो आपिे माध्यम से रले मंत्रालय ति 

पहुचंाना चाहता ह ।ं महोदया, झारिंड राज्य िषण 2000 में बना है और झारिंड िे जो 
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सीमािती वजले हैं, िे हैं वगरीडीह और िोडरमा। िोडरमा और वगरीडीह से प्रवतवदन 

रांची आने-जाने िे वलए रेन िी सुविधा नहीं होने िे िारण, मैंने पहले िी यह विषय 

रिा था और आज जरूरत इस बात िी है वि िहां पर ई.एम.यू. एि रेन चलाई जाए 

जो प्रवतवदन वगरीडीह से चलिर िोडरमा, धनबाद िा गोमो, बोिारो होते हुए रांची 

जाए और िह प्रवतवदन िापस िी आए। यह हमारी बहुत बड़ी आिश्यिता है। मैंने यह 

विषय रिा था वि वगरीडीह और िोडरमा िे बीच में जो रलेिे लाइन बनी है, उसमें 

दजणनों रलेिे स्टेर्न्स हैं। लेविन उन स्टेर्नों में िहीं प्लेटफामण नहीं बना है, वजसिे 

िारण मवहलाओ ंऔर ििृजनों िो रेन में चढने और उतरने में बहुत िवठनाई होती है। 

उसिो बनाने िा िी आश्वासन वमला हुआ है, लेविन िोई िाम नहीं हो पा रहा है। मैं 

एि मांग और रिना चाहता ह  ं वि हमार ेयहा ं  जो स्टेर्न्स हैं चौबै, वचचािी और 

परसाबाद, इन स्टेर्नों पर जम्मू-तिी वसयालदह एक्सपे्रस और बांबे मेल िा ठहराि 

परसाबाद में हो, क्योंवि लािों और हजारों िी संख्यों में लोग बांबे जािर िाम िर 

रहे हैं।  

 महोदया, रेलिे वििाग िी उपलवधध हम लोगों से जडु़ी हुई है। इसवलए मैं यह 

बात आपिे सामने रि रहा ह  ं… (व्यिधान)  

माननीय अध्यक्ष: श्री वनवर्िान्त दबेु, श्री िैरों प्रसाद वमश्र, श्री विष्ण ुदयाल राम, 

िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल और श्री सनुील िुमार वसंह िो श्री रिीन्र िुमार राय द्वारा 

उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

श्री धमेन्द्र यादव (बदाय ूँ) : माननीय अध्यक्ष महोदया, आपिा धन्यिाद। महोदया, मैं 

आपिे माध्यम से िारत सरिार िे साक्षरता वमर्न में लगे हुए, देर् में तो िई लाि 
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होंगे, लेविन अिेले उत्तर प्रदेर् िी बात िरें तो लगिग एि लाि वर्क्षा पे्ररि वजनिी 

सेिाए ं31 माचण, 2018 िो समाप्त िर दी गई हैं। महोदया, मैं आपिे माध्यम से सरिार 

से िहना चाहता ह  ंवि अिी िारत सरिार िा वर्क्षा वमर्न िा िायणक्रम पूरा नहीं 

हुआ है। उसिे बािजूद अिले उत्तर प्रदेर् िे अदंर एि लाि वर्क्षा पे्ररि बेरोजगार 

िर वदए गए हैं। जब िे वर्क्षा पे्ररि आंदोलन िर रहे थे तो उस समय माननीय गृह मंत्री 

जी ने लिनऊ जािर आश्वासन वदया था वि उनिी सेिाओ ंिो बहाल विया जाएगा।  

महोदया, मैं आपिे माध्यम से सरिार से वनिेदन िरना चाहता ह  ंवि न िेिल 

वर्क्षा पे्ररिों िी सेिाओ ंिो बहाल विया जाए बवल्ि उनिा अिी ति िा मानदेय जो 

लगिग 656 िरोड़ रुपया अिेले उत्तर प्रदेर् िे एि लाि वर्क्षा पे्ररिों िा बिाया 

है। मैं िारत सरिार से अपील िरना चाहता ह  ंवि उन वर्क्षा पे्ररिों िा पहले बिाया 

पूरा िरें। 

(1225/BKS/VR) 

उनिी सेिाओ ंिा विस्तार िरें। आज देर् सबसे ज्यादा बेरोजगारी िे संिट 

से जूझ रहा है। उत्तर प्रदेर् िे वर्क्षा वमत्र बेरोजगार हो गए, रोजगार सेिि बेरोजगार 

हो गए, साक्षरता पे्ररि बेरोजगार हो गए और दूसरी तरफ सरिार लगातार रोजगार 

देने िी बात िर रही है, जबवि आज लािों-लाि लोग बेरोजगार हो रहे हैं।  

 मैं सरिार से वनिेदन िरता ह  ंवि इस समस्या िो गंिीरता से लेिर उपरोक्त 

लोगों िी सेिाओ ंिो बहाल िर।े 

माननीय अध्यक्ष: श्रीमती ज्योवत धिेु िो श्री धमेन्र यादि द्वारा उठाए गए विषय िे 

साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 
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श्री कौिल वकिोर (मोहनलालगजं): माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपिे माध्यम से 

सरिार िा ध्यान लिनऊ से सलुतानपरु राष्रीय राजमागण 56 िी ओर आिवषणत 

िरना चाहता ह ।ं यहा ंलिनऊ-सलु्तानपरु रोड बन रही है, उसमें िदुेही एि बाजार 

पड़ता है, वजसमें दोनों तरफ सही तरीिे से रोड िा वनमाणण नहीं विया जा रहा है। िहां 

पर लोगों िी जो दिुानें और मिान हैं, उन दिुानों और मिानों िो िोई नोवटस नहीं 

वदया गया। इल्लीगल तरीिे से उनिा अवधग्रहण विया जाता है। इस बार ेमें िोई 

नोवटवफिेर्न जारी नहीं विया गया, न उन्हें बताया गया और अिैध तरीिे से उनिी 

दिुानों और मिानों िो वगराने िा प्रयास विया जा रहा है, वजससे उन लोगों िा 

निुसान हो रहा है।  

हमारी मांग यह है वि बीच रोड से दोनों तरफ जो चौड़ीिरण विया जा रहा है, 

उसे दोनों तरफ बराबर-बराबर वलया जाए और इसिे वलए एि िमेटी गवठत िी जाए 

या दो अवधिाररयों िो वनयकु्त विया जाए। जो मौिे पर जािर उसिा सिेक्षण िर लें 

और उसिी ररपोटण  िे आधार पर एि ररपोटण  दे दें, वजस पर िारणिाई हो। यह मामला 

न तो िहां िे वजलावधिारी िे संज्ञान में है और न िूवम अवधग्रहण अवधिारी िे संज्ञान 

में है। इस तरह से िहां िे दिुानदारों और मिान मावलिों िे साथ अन्याय हो रहा है। 

उनिो उवचत न्याय वमले, इसिे वलए सरिार एि िमेटी गवठत िरिे उनिो न्याय 

वदलाने िा िाम िरें और बीच सड़ि से दोनों तरफ बराबर-बराबर सड़ि लेने िा 

िाम िर।े धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र िो श्री िौर्ल विर्ोर द्वारा उठाए गए विषय 

िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 
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डॉ. यिवतं वसहं (नगीना): अध्यक्ष महोदया, मैं आपिे माध्यम से हैल्थ वििाग िा 

ध्यान िेन्र सरिार िे सी.जी.एच.एस. िे अतंगणत िायणरत 267 डाटा एरंी ऑपरटेसण 

एि ंऑपरेर्न मैनेजसण िी समस्या िी ओर वदलाना चाहता ह ।ं िषण 2006 में इन लोगों 

िी वनयवुक्त िी गई थी। सी.जी.एच.एस. द्वारा इनिा इंटरव्यू वलया गया, 

सी.जी.एच.एस. द्वारा सार ेमानि पूर ेविए गए और इन 267 लोगों िी वनयवुक्त िरने 

िे बाद इनिी सैलरी देने िा अवधिार एन.आई.सी., एन.आई.ई.सी. और 

एस.आई.सी. एजेन्सी िो दे वदया गया। उस एजेन्सी िे िारण इन लोगों िी सैलरी में 

35 परसैंट िी िटौती होती है। ये लोग 12 सालों से लगातार वबना विसी िेि िे 

सी.जी.एच.एस. िी सेिा िरते आ रहे हैं। इनिे रांसफर, पोवस्टंग िा अवधिार िी 

सी.जी.एच.एस. िे पास है। वसफण  बीच में एि एजेन्सी िे आने िे िारण इन्हें जो सैलरी 

वमलनी चावहए, उसमें से इनिी 35 परसैंट सैलरी जी.एस.टी. तथा अन्य मदों िी िजह 

से िट जाती है। इन्होंने अपने जीिन िे मखु्य 12 साल सी.जी.एच.एस. िो वदए हैं। 

अब ये िहीं बाहर नौिरी िरने िे पात्र िी नहीं रह गए हैं। िोटण  िा एि आदेर् समान 

िेतन, समान िाम िा है। उसिे अनसुार मैं आज माननीय मंत्री जी से यह अपेक्षा 

िरता ह  ंवि डाटा एरंी ऑपरटेसण जो 12 सालों से िाम िर रहे हैं, इन्हें या तो रेगुलर 

विया जाए और यवद रगेुलर नहीं विया जाता तो इनिो िंप्यूटसण ऑपरटेसण िे तरीिे 

से बराबर िेतन वदया जाए। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र तथा श्री र्रद वत्रपाठी िो डा. यर्िंत वसंह 

द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 
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डॉ. श्रीकातं एकनाथ विदं े(कल्याण): मैडम, मैं आज इस सदन िा ध्यान वदव्यांग 

व्यवक्तयों िे अवधिार िी तरफ आिवषणत िरना चाहता ह ।ं वदव्यांग व्यवक्तयों िे 

अवधिार िे वलए हमने दो साल पहले वद राइट्स ऑफ वडसएबल्ड पसणन्स एक्ट, 

2016 िानून बनाया, वजसिे तहत विविन्न प्रिार िी वडसएवबवलटीज वनवश्चत िी 

गई ं। उसिे बाद वमवनस्री ऑफ सोर्ल जवस्टस एडं एम्पािरमैंट ने 4 जनिरी, 2018 

िो एि नोवटवफिेर्न िे जररए वडसएवबवलटीज िा असेसमैंट और वदव्यांग 

सवटण वफिेट्स देने िे वलए गाइडलाइंस िी जारी िी हैं। इसिे बािजूद िई राज्यों में 

धलड डेवफवर्एसंी िो लेिर जो वडसएवबवलटीज होती हैं, जैसे वहमोफीवलया, 

थैलेसेवमया, वसिल सेल एनीवमया, वजन्हें िानून िे तहत वडसएवबवलटी िरार वदया 

गया है, लेविन उन व्यवक्तयों िो वडसएवबवलटी सवटण वफिेट नहीं वदया जाता, वजसिी 

िजह से उन्हें िई सरिारी सवुिधाओ ंसे िंवचत रहना पड़ता है।  

 यूपीएससी ने वसविल सविणसेज िी िती िे वलए 7 फरिरी, 2018 िो 

नोवटवफिेर्न जारी विया है, उसमें वदव्यांगों िे वलए 2016 में जो आरक्षण रिा गया 

था, उसिे अनसुार सिी प्रिार िे वदव्यांग व्यवक्त इस आरक्षण िे लािाथी होंगे। इसिे 

बािजूद उनिा जो फॉमण आता है, उसमें धलड वडसएवबवलटी से अफैवक्टड जो लोग 

हैं, उनिा यह फॉमण िरा नहीं जाता, क्योंवि उसिे अदंर यह ऑप्र्न नहीं है तो उससे 

िे िंवचत रह जाते हैं। 

(1230/GG/SAN)  

आपिे माध्यम से माननीय मंत्री जी से मेरी यह दरख्िास्त है वि पसणनल और 

रेवनंग मंत्रालय, वजसिे अधीन यह एग्ज़ावमनेर्न वलया जाता है, उस मंत्रालय िो इन 
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वडसेबल्स िो िी इसमें र्ावमल िरने िो िहा जाए। इसिे साथ ही हरिे राज्य िो 

वडसेवबवलटी सवटण वफिेट देने िे वलए जल्द से जल्द िहां िी सरिारों िो सूवचत िरें।  

माननीय अध्यक्ष: डॉ. िुलमवण सामल, िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल, श्री िैरों प्रसाद, 

श्री अरविंद सािंत, प्रो. रविन्र विश्वनाथ गायििाड़, श्री श्रीरगं आप्पा बारणे, श्री दषु्यंत 

चौटाला िो डॉ. श्रीिांत एिनाथ वर्दंे द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी 

अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

श्री राघव लखनपाल (सहारनपुर): अध्यक्ष महोदया, मैं एि बहुत ही महत्िपूणण विषय 

पर सदन िा ध्यान आिृष्ट िरना चाहता ह ू।ं इस देर् िे सबसे िम प्रिािर्ाली और 

अवधिारों से जो िंवचत रहे हैं, ऐसे िगण अथिा ऐसे बच्चों िी ओर, वजन्हें अंगे्रजी में 

ऑरफंस िहा जाता है, उनिी संख्या हमार ेदेर् में अनमुावनत लगिग दो िरोड़ है। 

ऐसे वनरावश्रत बच्चे या तो छोड़ वदए गए हैं या वजनिे माता-वपता नहीं हैं। वजनिी 

आबादी अनमुावनत है वि  हमार े देर् में वजतनी है, िह श्रीलंिा िी आबादी से िी 

अवधि है। िैसे तो हम यहा ंसदन में िई बार आरक्षण िो ले िर चचाण िर चिेु हैं। मेरा 

यह मानना है और मझुे लगता है वि पूर ेसदन िा िी यह मानना होगा वि सबसे पहला 

अवधिार यवद आरक्षण में विसी िगण िा होना चावहए तो िह इन ऑफंस िा होता है। 

लेविन इनिो आरक्षण िा अवधिार तो िहां वमला, समानता िा िी अवधिार नहीं 

वमल पाया है। इस संबंध में, सपु्रीम िोटण  िी एि एडिोिेट पुलोमी पािनी जी हैं, उन्होंने 

एि पीआइएल फाइल िी है वि  इन बच्चों िो, वजन्हें न तो वर्क्षा वमल रही है, न तो 

रोज़गार वमल रहा है, न ही आरक्षण प्राप्त हो रहा है, इनिो राइट टू लाइफ, इक्िॉवलटी 

एण्ड एजिेुर्न वमले। अत: मेरा आपिे माध्यम से सरिार से यह वनिेदन है और मैं 
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सरिार से मागं िरता ह ू ंवि  सिणप्रथम एि आवधिाररि सिेक्षण विया जाए और यह 

देिा जाए वि ऐसे वितने बच्चे हमार ेदेर् में हैं, वजन्हें संरक्षण तथा िेयर एण्ड प्रोटैक्र्न 

िी आिश्यिता है। साथ ही साथ मेरी दूसरी मागं यह है वि इसी सदन में एि िानून 

ला िर ऐसे बच्चों िो सरिारी नौिररयों और वर्क्षा में आरक्षण देने िा िानून पाररत 

िरें।  

 धन्यिाद।  

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल एि ंश्री र्रद वत्रपाठी िो श्री राघि 

लिनपाल द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

SHRI KONDA VISHWESHWAR REDDY (CHEVELLA): Madam 

Speaker, in my Lok Sabha constituency, Chevella, there is a small 

town called Shamshabad. It used to be a small village. Now, an 

international airport has come there and it has become a part of 

Hyderabad.  

 There is a narrow one-lane railway underpass. Now, the 

population has increased multi-fold. So, there is a huge congestion. 

I would request the hon. Railway Minister to widen the said 

underpass (bridge number 74) from Umdanagar to Timmapur.  

I would also request for construction of a railway underbridge 

at Satamarai Village in Shamshabad Mandal, a railway overbridge 
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near Vikarabad Court on Tandur Road and a railway overbridge at 

Ramyagadha Road, Vikarabad.  

Madam, these facilities are very much required to decongest 

the railway crossings.  

Thank you. 

श्री पिुपवत नाथ वसहं (धनबाद): अध्यक्ष महोदया, मैं एि महत्िपूणण विषय पर अपनी 

बात सदन में रिना चाहता ह ू।ं जो समाज िा सबसे िमजोर िमणचारी है, मजदूर है, 

उसे दो प्रिार िा न्यूनतम िेतन वमलता है। एि राज्य सरिार तय िरती है और एि 

िें र सरिार तय िरती है। विविन्न राज्यों में अगर आप देिें तो उनिी न्यूनतम 

मजदूरी, िें र सरिार िे द्वारा जो न्यनुतम मजदूरी है, उसिी आधी िी नहीं है। इसवलए 

मैं िें र सरिार से मागं िरता ह ू ंवि  राज् य सरिारों से समन्िय िर िे न्यूनतम मजदूरी 

िो या तो एि िरें या बहुत ज्यादा जो गैप है, िहीं दगुने िा गैप है, उस गैप िी पूवतण 

िरें। नरेंर मोदी जी िी सरिार ने िरोड़ों गरीबों िा उिार विया है। मैं समझता ह ू ंवि 

इस वबंद ुपर न्यनुतम मजदूरी िे मामले में िी इनिा उिार िरने िा िाम िरें। आपिे 

माध्यम से मेरी यही विनती है।  

 धन्यिाद।  

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल एि ंश्री िैरों प्रसाद वमश्रा िो श्री पर्पुवत 

नाथ वसंह द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 
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(1235/CS/RBN) 

श्री ववजय कुमार हासंदाक (राजमहल) : महोदया, आपने मझुे रू्न्य िाल में बोलने 

िा मौिा वदया, इसिे वलए मैं आपिा धन्यिाद िरता ह ूँ।…( व्यिधान) मैं यहाूँ 

झारिंड िे संबंध में बात िरना चाहता ह ूँ वि झारिंड में वबजली िी वस्थवत बहुत 

िराब हो चिुी है।…( व्यिधान) िेन्र सरिार यह िहती है वि हम हर गाूँि ति 

वबजली पहुूँचाएगें, लेविन िहाूँ पर प्राइिेट िान्रेक्टसण िो जो िाम वदया गया है, उसिी 

िजह से िहाूँ पर अिी बहुत िराब वस्थवत बनी हुई है।…( व्यिधान)गाूँिों ति िाम 

नहीं हो रहा है और लोगों से अनािश्यि रूप से पैसा िसूला जा रहा है। हमार ेराज्य 

िी राजधानी में िी 24 घंटे वबजली नहीं वमल पा रही है। माइंस में इल्लीगल तरीिे से 

अवतररक्त पैसा लेिर वबजली दी जा रही है।…( व्यिधान) 

मैं सदन िे माध्यम से सरिार िा ध्यान इस ओर वदलाना चाहता ह ूँ वि िहाूँ 

पर वबजली िी वस्थवत िो सचुारू विया जाए और वजन्हें गाूँि-गाूँि ति वबजली 

पहुूँचानी है, उन प्राइिेट िान्रेक्टसण पर विरे्ष ध्यान वदया जाए। बहुत-बहुत 

धन्यिाद।…( व्यिधान) 

श्री राजिे कुमार वदवाकर (हाथरस) : महोदया, आपने मझुे रू्न्य िाल में बोलने िा 

मौिा वदया, मैं इसिे वलए आपिा धन्यिाद ज्ञावपत िरता ह ूँ।…( व्यिधान) 

  महोदया, मैं आपिे माध्यम से माननीय रेल मंत्री जी िा ध्यान एच.ए.डी. गाड़ी 

(हाथरस-अलीगढ-वदल्ली) िी ओर आिवषणत िरना चाहता ह ूँ। मेर ेसंसदीय के्षत्र िे 

वजला हाथरस से वदल्ली िे वलए प्रवतवदन एिमात्र यही रेलगाड़ी चलती है। इस 
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रलेगाड़ी में र्ौचालय यकु्त वडधबे न होने िे िारण बजुगुण और मवहला यावत्रयों िो 

अत्यवधि िवठनाइयों िा सामना िरना पड़ता है।…( व्यिधान) 

महोदया, मैं आपिे माध्यम से माननीय रेल मंत्री जी से अनरुोध िरना चाह ूँगा 

वि इस पैसेंजर गाड़ी िे वलए जल्द से जल्द र्ौचालय यकु्त वडधबों िी व्यिस्था िराना 

सवुनवश्चत िरें तावि आने-जाने िाले यावत्रयों िो र्ौचालय िी समवुचत व्यिस्था वमल 

सिे।…(व्यिधान) 

महोदया, इसिे साथ-साथ मैं आपिा ध्यान इस तरफ वदलाना चाह ूँगा वि हमार े

हाथरस िे िािा हाथरसी विश्व प्रवसि िवि रहे हैं। मैं सरिार से माूँग िरता ह ूँ वि 

हाथरस जंक्र्न िा नाम िािा हाथरसी िे नाम पर रिा जाए। बहुत-बहुत 

धन्यिाद।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र, िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल और डॉ. िुलमवण 

सामल िो श्री राजेर् िुमार वदिािर द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी 

अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

…(व्यिधान) 

HON. SPEAKER: Shri Mohammad Salim – Not present. 

(PROF.) A.S.R. NAIK (MAHABUBABAD): Madam Speaker, in my 

parliamentary constituency, Mahabubabad, one of the Assembly 

segments Mulug is having the oldest Ramappa monument. It was 

built in 12th Century during the Kakatiya dynasty.  Our Government 

and, I personally, submitted the dossier for identification and 
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inclusion in the UNESCO World Heritage Sites. It is a very famous 

temple. We have submitted the dossier for identification and 

inclusion of the monument in the UNESCO World Heritage Sites. But 

unfortunately the Archaeology Department and the Minister of 

Culture are not considering our request for the last three years. We 

have submitted the dossier as per the requirement. Whatever they 

have asked we have given it in writing. As I said, we have submitted 

the dossier for identification and inclusion of the monument in the 

UNESCO World Heritage Sites.  Thank you.  

श्रीमती रजंीत रजंन (सपुौल): महोदया, िोरम नहीं है।…(व्यिधान) 

श्री िोला वसहं (बलुदंिहर): महोदया, आपने मझुे रू्न्य िाल में बोलने िा अिसर 

वदया, मैं इसिे वलए आपिो धन्यिाद देता ह ूँ।…(व्यिधान) 

महोदया, मैं अपने संसदीय के्षत्र िे वििास िा मदु्दा उठाने िे वलए िड़ा हुआ 

ह ूँ। मेरा के्षत्र बलंुदर्हर वदल्ली से मात्र 70 विलोमीटर िी दूरी पर है और मेरा के्षत्र 

एनसीआर में आता है, लेविन वििास िे मामले में एनसीआर िी िोई सवुिधा िहाूँ 

पर नहीं है। िहाूँ न तो िोई अच्छा विश्वविद्यालय है और न ही िहाूँ स्िास््य िी िोई 

अच्छी सवुिधा है। मेर ेके्षत्र िे वलए रेन िी िी िोई व्यिस्था नहीं है।…( व्यिधान) मेर े

यहाूँ िे वलए िोई रेन नहीं जाती है। मैं आपिे माध्यम से सरिार से आग्रह िरना 

चाह ूँगा वि हमार ेयहाूँ िे वलए एि रेन लाइन िा सिे हुआ है, िह सिे पूणण हो जाए। 
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गे्रटर नोएडा िे परी चौि से मेर ेके्षत्र िी दूरी मात्र 35 विलोमीटर है। परी चौि ति 

मेरो जा चिुी है।…( व्यिधान) 

 मैं सरिार से माूँग िरता ह ूँ वि मेरो िा विस्तार मेर ेके्षत्र ति विया जाए। मेर े

के्षत्र में एि वडबाई स्टेर्न पड़ता है, पहले िहाूँ दादर एि ंमहािाल रेन िा स्टॉपेज था। 

िहाूँ इन रेनों िा स्टॉपेज देने िी िृपा िरें। बहुत-बहुत धन्यिाद।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र और िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल िो श्री िोला 

वसंह द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

…(व्यिधान) 

डॉ. िवि थरूर (वतरुवनन्द्तपुरम): महोदया, िोरम नहीं है, इसवलए हम जा रहे 

हैं।…(व्यिधान) 

1239 बजे 

(इस समय श्री मवल्लिाजुणन िड़गे और िुछ अन्य माननीय सदस्य 

सिा से बाहर चले गए।) 

श्री दषु्यतं चौटाला (वहसार): महोदया, आपने मझुे रू्न्य िाल में बोलने िा मौिा 

वदया, मैं इसिे वलए आपिो धन्यिाद देता ह ूँ। 

महोदया, मैं िारत सरिार िा ध्यान एि विरे्ष विषय िी ओर वदलाना चाहता 

ह ूँ। मेर ेलोि सिा के्षत्र िे अदंर मरुाण नस्ल िी जो िैंस है, िह विश्व प्रवसि है। आज िे 

वदन दूध उद्योग िे अदंर बहुत ही अहम योगदान मेर ेलोि सिा के्षत्र िे लोगों िा रहता 

है। आज यह हालत है वि लोग पानी िो 180 रुपये लीटर ति विदेर्ी नाम पर बेचने 
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िा िाम िरते हैं, लेविन दूसरी ओर आज दूध िी जो िैल्यू है, िह 30 और 35 रुपये 

लीटर िे बीच में रिी जाती है। 

मैं िारत सरिार से आग्रह िरता ह ूँ वि उसे विसानों िो ऑल्टनेवटि सोसण 

ऑफ इन्िम राइट रिेोल्यूर्न िे नॉमण पर लाने िे वलए िाननू लाना चावहए। वजस 

तरह से विसानों ने व्हाइट रिेोल्यूर्न पर अपना योगदान वदया है, दूध िे अदंर िी 

िम से िम 40 रुपये लीटर िे वहसाब से एम.एस.पी. तय िरना चावहए। इससे आने 

िाले समय में विसानों िो दूध उद्योग िे वलए िारी मदद वमलेगी।  

(1240/RV/SM)  

इसिे साथ ही साथ, पानी िी िीमत, जो आज 180 रुपये प्रवत लीटर ति है, 

िारत सरिार उसे बीस रुपये प्रवत लीटर से नीचे प्रवतबंवधत िरने िा िाम िर।े 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र िो श्री दषु्यंत चौटाला द्वारा उठाए गए विषय 

िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

1241 बजे 

(इस समय श्री दीपेन्र वसंह हुड्डा आिर पटल िे वनिट िडे़ हो गए।) 

…(व्यिधान) 


SHRI K. ASHOK KUMAR (KRISHNAGIRI): Hon Madam Speaker, 

Vanakkam, Hosur is an industrial town in my Krishnagiri 

Parliamentary Constituency.  

                                                           
 Original in Tamil. 
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In order to reach Chennai and other places by using air connectivity, 

we need to go to Devanahalli Airport which is 83 kilometers away 

from Hosur. It takes more than               2 hours and 30 minutes to 

reach Devanahalli airport which is 83 kilometers away from Hosur. 

Under the UDAN Scheme announced by the Ministry of Civil Aviation 

for providing better regional air connectivity, it was proposed to start 

a flight service between Hosur and Chennai by linking all the 

neighbouring potential districts and towns benefitting the common 

man including the poor.  Taneja Aerospace and Aviation Limited 

(TAAL), a private company said that it’s air field in Hosur may be 

utilized for starting this flight service between Hosur and Chennai. 

Moreover, in a Memorandum of Understanding signed between the 

State Government of Tamil Nadu and the Ministry of Civil Aviation, it 

was assured to start this flight service between Hosur and Chennai 

before September, 2017.  

But till date this flight service has not been started. I therefore urge 

upon the Union Minister for Civil Aviation, through this august House, 

to start this flight service under UDAN Scheme between Hosur and 

Chennai at the earliest. Thank you. 

 



10-08-2018   DIR.(KS)      Uncorrected/Not for publication 350 

 

1242 बजे 

(इस समय श्री दीपेन्र वसंह हुड्डा अपने स्थान पर िापस चले गए।) 

…(व्यिधान) 

SHRI DEEPENDER SINGH HOODA (ROHTAK): Madam, my Point 

of Order is that there is no quorum in the House.  

श्री अजय वमश्रा टेनी (खीरी): माननीय अध्यक्षा जी, िेन्रीय प्रदूषण वनयतं्रण बोडण 

(सी.पी.सी.बी.) ने अपनी ररपोटण  में बताया है वि प्लावस्टि िी वजतनी िपत होती है, 

उसिा 70 प्रवतर्त िचर ेिे रूप में डम्प विया जाता है।…(व्यिधान) 

 

माननीय अध्यक्ष: िोरम है, सब िुछ है। जीरो आिर चल रहा है, so no Point of 

Order.  

…(व्यिधान) 

श्री अजय वमश्रा टेनी (खीरी): सीपीसीबी द्वारा जारी ररपोटण  में आई.आई.टी. ि 

सी.एस.आई.आर., लिनऊ द्वारा एि अध्ययन में बताया गया है वि उक्त प्लावस्टि 

पैिेवजंग सामग्री, वजसे डम्प विया जाता है, िह जहरीले गैसों िो छोड़ने िे साथ ही 

ितरनाि िैं सर जन्य तत्िों िी लीवचंग िरिे वमट्टी ि पानी पर प्रवतिूल प्रिाि डालती 

है। 

 माननीय अध्यक्षा जी, िाद्य पदाथों िी प्लावस्टि पैिेवजंग स्िास््य पर 

प्रवतिूल प्रिाि डालती है, क्योंवि प्लावस्टि से लेड, एटंीमनी आवद तत्िों िी लीवचंग 

िाद्य पदाथों में होती है, वजसिी पवुष्ट प्रयोगर्ाला परीक्षणों द्वारा िी गई है। 
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 महोदया, विविन्न राष्रीय ि अतंराणष्रीय अध्ययनों, अनसंुधानों ि प्रयोगर्ाला 

िे परीक्षणों से प्लावस्टि में पैक्ड िाद्य, फामाण ि डम्प्ड प्लावस्टि से पानी ि वमट्टी में 

िैं सर यौवगिों िी लीवचगं िी पवुष्ट हुई है। 

 माननीय अध्यक्षा जी, मैं आपिे माध्यम से सरिार से मागं िरता ह  ंवि िाद्य 

पदाथों िे वलए प्लावस्टि िे प्रयोग पर पूणण प्रवतबंध लगाया जाए ि डम्प्ड प्लावस्टि 

िचर ेिी री-साइवक्लंग या अन्य हावनरवहत प्रािधानों िे वलए सरिार विचार िर।े 

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल, श्री र्रद वत्रपाठी और श्री िैरों प्रसाद 

वमश्र िो श्री अजय वमश्रा टेनी द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत 

प्रदान िी जाती है। 

SHRI A. ANWHAR RAAJHAA (RAMANATHAPURAM): Madam, my 

humbly repeated submissions highlighting the hardships of our Tamil 

Nadu fishermen, are continuously ignored by the Centre. The office 

of the Prime Minister must make a concerted effort involving all the 

Ministries like External Affairs, Agriculture, Defence, Home, Skill 

Development and even the Finance Ministry, apart from the Ministry 

of Environment, otherwise, our poor Tamil fishermen will suffer 

endlessly. Our economic interests and traditional fishing rights, 

especially around Rameswaram coast are affected seriously.  

 Even last week, the Rameswaram fishermen protested against 

the apathy of the Union Government.  They are not getting back their 
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fishing boats taken away from our own waters by the Sri Lankan 

Navy even after two years.  They are seizing our catches, capturing 

our boats and attacking our fishermen.   

 Asserting our fishing rights in our own waters near 

Katchatheevu is a definite need.  So, I would like to bring this issue 

before Parliament in the form of an amendment to Article 368 of our 

Constitution.  The Centre must also give utmost importance to 

protect the livelihood of fishermen by enacting a law pertaining to 

Coastal Zone.  

 Hence, I urge upon the Prime Minister to solve all the problems 

faced by our fishermen which I have been highlighting all these four 

years.  

 HON. SPEAKER: Dr. J. Jayavardhan is permitted to associate with 

the issue raised by Shri A. Anwhar Raajhaa. 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र। 

…(व्यिधान) 

श्री िैरों प्रसाद वमश्र (बादंा): अध्यक्षा जी, धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: क्या आजिल मेरी आिाज आप ति पहुचं नहीं रही है? 
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श्री िैरों प्रसाद वमश्र (बादंा): अध्यक्षा जी, मैं अपने संसदीय के्षत्र िे एि बहुत 

महत्िपूणण विषय िी ओर ध्यान वदलाना चाहता ह ।ं मेर ेके्षत्र में िैं सर िे रोगी बड़ी मात्रा 

में हैं। िहां 200 से 300 विलोमीटर िी दूरी ति िी िैं सर िा िोई सेन्टर नहीं है। यहां 

ति वि वसिाई िा िी िोई सेन्टर नहीं है।  

 मैं आपिे माध्यम से यह िहना चाहता ह  ंवि मेर ेबांदा वजले में मेवडिल िॉलेज 

है। वचत्रिूट में वजला अस्पताल है। बांदा तो मंडल िा मखु्यालय है। िहां पर िैं सर िे 

इलाज िी एि र्ािा िोल दी जाए, वजसमें पयाणप्त व्यिस्था हो, वजससे िहां िैं सर िे 

रोवगयों िो सवुिधा वमल सिे। 

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल िो श्री िैरों प्रसाद वमश्र द्वारा उठाए गए 

विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

(1245/MY/AK) 

SHRI P.R. SENTHILNATHAN (SIVAGANGA): Thank you, Speaker, 

Madam. In my Constituency, the work regarding Karaikudi to 

Pattukottai broad-gauge conversion was finished, and the Diesel 

Electric Multiple Unit (DEMU) service was operated by the Railway 

authorities. 

 The DEMU from Karaikudi to Pattukottai, the bi-weekly 

passenger train, was being operated. This passenger train takes 

over six hours in both directions to travel just a distance of 80 kms. 
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due to shortage of manpower for manning the level-crossing gates 

falling along this stretch. There are about 35 such gates in this route. 

 The DEMU train is being run with Travelling Gatekeepers on-

board in both directions, and they have to get down at every level-

crossing to close and open the gates. This process is pathetic and 

really time-consuming. This inordinate time delay could only be 

avoided if the Railways appoint regular gatekeepers for the same.  

 The DEMU train has seven stoppages. This train must be 

extended up to Madurai via Manamadurai, and should be operated 

on a daily basis instead of weekly basis. Thank you, Madam. 

SHRI SAUMITRA KHAN (BISHANPUR): Thank you, Madam, for 

giving me the opportunity. मेर ेलोि सिा के्षत्र वबर्नपरु एिं वजला बांिुड़ा में 

एनएच-60 है, अिी ति यह रोड टू-लेन िा ही है। एनएच-60 मेर ेलोि सिा के्षत्र िे 

मेवजया, दलुणिपरु, बांिुड़ा तथा वबष्णपुरु से होिर जाता है। मेरा वडमांड है वि यह रोड 

िम से िम फोर लेन िा होना चावहए। आज बहुत सारी गावड़याूँ बढ गई हैं, वजसिे 

िारण बहुत ऐवक्सडेंट्स हो रहे हैं। मेरी मागं है वि इस टू-लेन रोड िो फोर-लेन विया 

जाए। धन्यिाद। 

DR. ANUPAM HAZRA (BOLPUR): Thank you, Madam, for giving me 

the opportunity to raise a vital issue. 
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 I represent the Constituency of Bolpur in West Bengal. In 

Bolpur, the only Central University of West Bengal is situated, 

namely, Visva Bharati University.  

Madam, I would like to inform you that few years back, due to 

corruption and mismanagement, the last regular Vice-Chancellor 

was directly dismissed by the Ministry, and since the last 3-4 years, 

this University is being run by an in-charge Vice-Chancellor. 

 Recently, I came to know that the interview of the Vice-

Chancellor has taken place, but unfortunately, the current in-charge 

Vice-Chancellor is also a close associate of the earlier Vice-

Chancellor who was dismissed by the Ministry. She is trying her level 

best to become the permanent Vice-Chancellor. 

 So, I would like to plea to the hon. HRD Minister, through you, 

that the current in-charge Vice-Chancellor, Prof. Sabujkali Sen, 

should not be selected for this post. I have given enough 

representation to the Prime Minister’s Office because he is the 

Chancellor of that University as well as to the Office of the hon. 

President of India regarding this issue. Further, enough corruption-

related allegations are also there against her. So, I would like to place 
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this issue here on an urgent basis in front of the HRD Minister. Thank 

you, Madam.  

डॉ. रमिे पोखररयाल वनिकं (हररद्वार): माननीय अध्यक्ष जी, जैसा वि आपिो 

मालूम है वि उत्तरािंड में 65 से 70 परसेंट िन-के्षत्र होता है। िहां सात से अवधि 

राष्रीय िन पािण  हैं, वजसमें राजाजी नेर्नल पािण  और िाबेट पािण  प्रमिु हैं। इनिो 

देिने िे वलए पूरी दवुनया आती है।  

 अध्यक्ष जी, आजिल आदमिोर बाघ िे आतंि से हररद्वार लोिसिा-के्षत्र 

समेत पूरा एररया सहमा हुआ है। िहां दजणनों लोगों िो आदमिोर बाघों ने मारा हैं। जहां 

एि ओर आदमिोर बाघ घरों में घसुिर लोगों िो मार रहे हैं, िहां दूसरी ओर हाथी 

द्वारा िी मिानों िो तोड़िर घर िे अदंर से बच्चों िो उठािर मारने िा क्रम चल रहा 

है। इस प्रिार िी घटनाए ंव्यापि स्तर पर हो रही हैं। इधर बाघों तथा हावथयों िी मार 

हो हो रही है और दूसरी ओर बाढ से हररद्वार और ऋवषिेर् िे दजणनों गािं वबल्िुल 

डूबे हुए हैं। 

अध्यक्ष जी, मैं आपिे माध्यम से सरिार से मागं िरना चाहता ह  ंवि इन जंगली 

जानिरों िे आतंि से हमार ेके्षत्र िे लोगों िो बचाया जाए। इन्होंने िेती िो बबाणद िर 

वदया है तथा लोगों िो जीना िी दूिर िर वदया है। जंगली जानिरों से लोगों िो सुरवक्षत 

िरने िे वलए तार-बाड़ लगाया जाए, इलेवक्रि तार िी व्यिस्था िी जाए, दीिार 

लगाई जाए और जो लोग प्रिावित हैं, उनिो बहुत अच्छे तरीिे से मआुिज़ा वदया 

जाए, क्योंवि पररिार में एि ही व्यवक्त िाम िरने िाला होता है। यवद उसिो बाघ मार 

देता है तो उसिा पूरा पररिार बबाणद हो जाता है, इसवलए उसिो एि सरिारी नौिरी 
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जरूर दी जाए। मेरा आपसे अनरुोध है वि सरिार इस समस्या िी तरफ जरूर ध्यान 

दें। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र, डॉ. अरं्लु िमाण तथा िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल 

िो डॉ. रमेर् पोिररयाल वनर्ंि द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी 

अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

(1250/SPR/CP)    

DR. P. VENUGOPAL (TIRUVALLUR):  Madam, I would like to raise 

the following matter of urgent public importance regarding Post 

Matric Scholarship Scheme to the students belonging to the SCs and 

STs. 

     Knowing full well that social and economic upliftment of under-

privileged sections of the society is possible only by ensuring their 

educational progress, the Tamil Nadu Government has been 

implementing the Post Matric Scholarship Scheme to the students of 

SC/ST community, which is a Centrally Sponsored Scheme. 

     Unfortunately, the Centre, through a revision in its guidelines, 

had notified that the fees claimed by students who took admission 

against Management Quota/Spot Admission would not be 

reimbursed with effect from April this year. In Tamil Nadu, a large 

number of students were availing this benefit which led to 
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tremendous growth in the Gross Enrolment Ratio. But due to revision 

in guidelines, the poor SC students would not be able to pursue 

higher and technical education, which may cause serious 

resentment and unrest among this community. 

    Another issue is the sharing pattern between the Centre and 

the State. Presently, expenditure under this scheme, at the end of 

the five years, is taken as the committed liability, which was 

Rs.353.55 crore in 2011-12. But from 2017-18, it has risen to 

Rs.1,526.46 crore, which puts unbearable burden on the State's 

finances. 

         Hence, I request the Government to fund this scheme in 60:40 

ratio between the Centre and the State. Further, release of funds by 

the Centre to Tamil Nadu over the years has been delayed and 

inadequate. Till 2017-18, the Government, of Tamil Nadu is to 

receive arrears of Rs.1579.58 crore from the Indian Govt. Hence, I 

request the Government, of India to release this amount immediately 

for the welfare of the poor SC students. 

श्री चन्द्रकातं खैर े(औरगंाबाद): अध्यक्ष महोदया, िल महाराष्र पूरी तरह से बंद था। 

िई जगह बंद र्ावतपूणण था, तो िई जगह हादसे हुए। मैं िह गंा वि मराठा आंदोलन िे 

वलए सार ेिायणिताण रास्ते पर आए थे, मगर बड़ी र्ांवतपूणण तरीिे से उन्होंने आंदोलन 
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विया। मराठा समाज िो आरक्षण वमलना ही चावहए। सिी दलों ने इसिे वलए मांग िी 

है। वर्ि सेना पाटी ने िी मागं िी है वि मराठा समाज िो आरक्षण वमलना चावहए।  

िालुज, बजाजनगर बहुत बड़ा इंडवस्र यल एररया है। िहां बंद होने िे िारण बंद 

फैक्रीज में िई लोग घसेु। मराठा समाज िे आंदोलन िो बदनाम िरने िे वलए िुछ 

लोग उसमें घसेु और अदंर जािर तोड़फोड़ िी, िंप्यूटर तोडे़। मैं आपिो िंपवनयों िे 

नाम बताता ह ।ं स्टरलाइट एि बड़ी िंपनी है, उनिे यहा ंगए, इंड्योरेंस में गए, गुडईयर 

में गए, वस मेंस में गए, एफडीसी में गए, माइलॉन में गए, एरा फामाण में गए, एनआरबी 

बेयररगं में गए, िांपैि में गए, िोिहाटण  में गए। यह सब पवुलस िे सामने हो रहा था। 

पवुल स िे सामने फायर विगेड िी गाड़ी जलाई गई, पवुल स िी गाड़ी िी जलाई गई। 

पवुलस िवम श्नर िहां मौजूद थे, लेविन उन्होंने िुछ िी नहीं विया। मैं आपिे माध्यम 

से पूछना चाह गंा वि ये लोग िौन थे, वजन्होंने आंदोलन िो बदनाम िरने िे वलए िहां 

तोड़फोड़ िी। िारत सरिार िी ओर से इसिी इंक्िायरी होनी चावहए और उनिे 

ऊपर िड़ी िारणिाई होनी चावहए। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र और ि ुं िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल िो श्री चन्रिांत 

िैर ेद्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

श्री ववनोद कुमार सोनकर (कौिाम्बी): महोदया, आपने मझुे एि बहुत महत्िपूणण 

विषय पर बोलने िा अिसर वदया, इसिे वलए मैं आपिो धन्यिाद देता ह ।ं माननीय 

प्रधान मंत्री जी िी सोच िे अनसुार इस देर् िे गािं, गरीब, विसान मजदूरों िे वलए 

उज्ज्िला गैस िनेक्र्न िे माध्यम से सिी िो गैस िनेक्र्न देने िी योजना र्रुू िी 

गई। पहले चरण में िषण 2011 िी जनगणना िे अनसुार जो सामावजि और आवथणि 
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रूप से वपछडे़ थे, उनिो इसे देने िी बात िी गई और बाद में माननीय प्रधान मंत्री जी 

द्वारा 5 िरोड़ से बढािर 8 िरोड़ गैस िनेक्र्सं देने िी योजना िी गई। लगिग 5 

िरोड़ लोगों िो गैस िनेक्र्सं वदए जा चिेु हैं।  

 महोदया, मैं आपिे माध्यम से सरिार से आग्रह िरंूगा वि समाज में जो वदव्यांग 

हैं, उनिो िी इस शे्रणी में सवम्मवल त विया जाए, वजससे उनिो िी वन:र्लु्ि िनेक्र्न 

देिर उनिे जीिन में सधुार विया जा सिे। 

माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र, श्री र्रद वत्रपाठी और ि ुं िर पषु्पेन्र वसंह 

चन्देल िो श्री विनोद िुमार सोनिर द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी 

अनमुवत प्रदान िी जाती है।   

श्री कौिलेन्द्र कुमार (नालदंा): महोदया, आपने मझुे रू्न्य प्रहर में बोलने िा मौिा 

वदया, इसिे वलए मैं आपिो धन्यिाद देता ह ।ं  

 वबहार में लोहार जावत  िी आरक्षण शे्रणी अंगे्रजी और अनिुाद में उलझिर रह 

गई थी। तब अनसूुवचत जावत  / अनसूुवचत जनजावत  आदेर् संर्ोधन अवधवनयम, 

1976 िे तहत क्रमांि–22 पर दजण Lohara, Lohra िी वहदंी ‘लोहार’ ‘लोहारा’ 

अंवित िी गई। िषण 2006 में यूपीए सरिार िे िायणिाल में इसिे स्थान ‘लोहारा’,  

‘लोहरा’ प्रवतस्थावपत िर वदया गया।                

(1255/NK/UB) 

संर्ोधन एक्ट 48/2006 िी िजह से मामला उलझ गया है। वबहार सरिार ने 

इस िामी िो दूर िरने िे इरादे से विविन्न संगठनों से परामर्ण विया तथा सामावजि 

संस्थानों से इथनोग्राफी ररपोटण  तैयार िर िेन्र सरिार िो िेजा। इस ररपोटण  पर िोई 
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वनणणय हो इसिे पहले ही िेन्र सरिार ने 9 मई, 2016 िो जारी गजट अवधसूचना में 

229 परुाने िानून सरं्ोधन विधेयि में से 290 िो वनरस्त िर वदया। इसी में िषण 

2006 िा िह संर्ोधन विधेयि िी था वजसमें वबहार िी लोहार जावत िो अनसूुवचत 

जनजावत माना गया था। िषण 2006 िा संर्ोधन अनसूुवचत जनजावत आदेर् संर्ोधन 

अवधवनयम, 1976 में विया गया वजसमें अंगे्रजी िे लोहारा िा वहन्दी रांसलेर्न लोहार 

दजण है। वबहार में बोलचाल िी िाषा में लोहार जावत िे वलए लोहरा र्धद िा िी प्रयोग 

विया जाता है। उसी तरह से अगें्रजी में सरुने्रा िो वहन्दी में सरुने्र िहते हैं न वि 

सरुने्रा। पूिण िी सरिार ने जावतगत राजनीवत िरने िे ख्याल से देर् िो जावतयों िे 

आधार पर बाटंा है। माननीय नरने्र मोदी जी िे नेततृ्ि में एनडीए िी सरिार ही हमार े

लोहार िाई-बहनों िो इंसाफ वदलाने में अग्रसर है।  

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल और श्री िैरों प्रसाद वमश्र िो श्री 

िौर्लेन्र िुमार द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी 

जाती है। 

SHRI RAMCHANDRA HANSDAH (MAYURBHANJ): I would have 

preferred to speak in Santhali but I hope that it will happen in the next 

Session.  

 Madam, there are eighteen biosphere reserves corresponding 

to IUCN Category V Protected Areas and Simlipal is one of those 

areas. It is also situated in my constituency. The Simlipal Sanctuary 
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could not be declared as National Park. As around sixty-four families 

are staying inside, the core area could have not been relocated.  

 Biosphere reserves are meant for protecting larger areas of 

natural habitats, not only with flora and fauna but also with symbiotic 

existence of the people around it. The protection of the Sanctuary 

could only be assured if we could provide sustainable livelihood to 

the inhabitants residing inside the biosphere region.  

 Therefore, the development of eco-tourism spots inside the 

region is very essential. If the Ministry of Tourism or Ministry of 

Forest, Environment and Climate Change pays enough attention to 

develop tourism in the Simlipal area, livelihood for a lot of people 

could be ensured.  

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल िो श्री रामचन्र हाूँसदा द्वारा उठाए गए 

विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

SHRIMATI KOTHAPALLI GEETHA (ARAKU): I would like to raise a 

very important issue of health infrastructure in my constituency. We 

have a serious dearth of physical infrastructure. Hence, I requested 

the hon. Minister many times through you to sanction tele-medicine 

centres and they were sanctioned. The hon. Minister of the Union 

Government sanctioned many tele-medicine centres in  my 
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constituency but, unfortunately, these tele-medicine centres were 

opened in the urban areas only. In the rural areas, even today, we 

have a serious dearth of medical amenities.  

So, I request the hon. Minister through the Chair to kindly 

enquire into this matter and sanction tele-medicine centres in the 

rural areas also. 

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल िो श्रीमती िोथापल्ली गीता द्वारा उठाए 

गए विषय िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

श्री िरद वत्रपाठी (सतं कबीर नगर): अध्यक्ष महोदया, मैं आपिे माध्यम से माननीय 

स्िास््य मंत्री जी िा ध्यान इस विषय िी ओर आिवषणत िरना चाहता ह ।ं एि तरफ 

देर् में मरीजों िी तुलना में डॉक्टरों िी िमी है और जीएसएस जैसे संस्थान हैं, िहां 

डीजीएचएस और एमबीबीएस से ऊपर िी वडग्री प्राप्त डॉक्टर अगर ओपीडी में बैठते 

तो दो सौ से लेिर पाचं सौ मरीजों िो देिते। एि तरफ एनपीए ले रहे हैं और दूसरी 

तरफ मरीजों िो न देि िर िेिल क्लेररिल िायण िर रहे हैं। मैं माननीय स्िास््य 

मंत्री जी िा ध्यान आिवषणत िरना चाह गंा वि इन डॉक्टरों िो ओपीडी में बैठा िर 

और मरीजो िे वहत सवुनवश्चत िरने िी िृपा िरें।  

माननीय अध्यक्ष: िुूँ िर पषु्पेन्र वसंह चन्देल, श्री िैरों प्रसाद वमश्र और श्री विनोद 

िुमार सोनिर िो श्री र्रद वत्रपाठी द्वारा उठाए गए विषय िे साथ संबि िरने िी 

अनमुवत प्रदान िी जाती है। 
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SHRI A.P. JITHENDER REDDY (MAHABUBNAGAR): Madam, the 

demands have been raised by EPS-90 pensioners. There are 

upwards of 60 lakh EPS-95 pensioners nationwide. They have 

contributed for their social security throughout their life. However, 

they are getting meagre pension of Rs. 200-2,500 only. This makes 

it impossible for senior citizens to live respectably in this meagre 

amount.  

On 6th December, 2017, the hon. Minister of Labour and 

Employment invited representatives of the EPS-95 pensioners for a 

detailed discussion in the presence of concerned bureaucrats. The 

hon. Minister principally agreed to their demands and also sent 

recommendations to the hon. Finance Minister and the hon. Prime 

Minister.  

(1300/KMR/SK) 

 However, there have been no results till date. They have four 

main demands:  

1. They are requesting a higher pension on full salary, as per the 

decision of hon. Supreme Court, and the withdrawal of EPFO 

interim advisory of May 2017. 
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2. They request Rs.7,500 as basic pension plus DA, adjusting it 

based on inflation, as recommended by Koshiyari Committee. 

3. They request medical facilities to all EPS95 pensioners and 

their spouses. 

4. They want to include EPS non-pensioners in these schemes by 

granting them ex post facto membership. 

Therefore, I request the hon. Minister to address the grievances 

and to state before the House his time-bound assurances in view of 

the demands raised so as to resolve the issue at the earliest.  

SHRI PRASUN BANERJEE (HOWRAH): Madam Speaker, I am 

really happy that you have given chance to me. I have a small 

question but a very serious question.  

 I am from Howrah Constituency in West Bengal. यहा ंर्ालीमार 

स्टेर्न है। र्ालीमार से संत्रागाची िी दूरी दो विलोमीटर है। यहा ंरलेिे क्रावसगं िे 

ऊपर फ्लाई ओिर नहीं है, िुछ इंतजाम नहीं है। यहा ंिे लोग 40 साल से मवुश्िल में 

हैं। बक्सारा के्षत्र से हािड़ा जाना होता है तो िहा जाता है वि  मेल रेन जाएगी और 

इसवलए एि, दो या तीन घंटे क्रावसगं बंद िर देते हैं।  

 मेरी आपिे माध्यम से माननीय रेल मंत्री जी से वनिेदन है वि  यहा ंफ्लाई ओिर 

बनना तो मवुश्िल है, लेविन एि अंडरपास बना दें तो यहा ंसे एम्बुलेंस जा सिती है। 
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यहा ंसे एम्बुलेंस िे जाने में बहुत वदक्ित होती है। अडंरपास बनने से यह मवुश्िल 

आसान हो जाएगी। धन्यिाद। 

SHRI KODIKUNNIL SURESH (MAVELIKKARA): Madam Speaker, 

final draft of Kasturirangan Report is yet to be finalised. In Kerala, 

125 villages are adversely affected by the Kasturirangan Report for 

being in ecologically sensitive area. The Government of Kerala has 

appointed Oommen V. Oommen Committee for a detailed study on 

the basis of Kasturirangan Report. The Oommen V. Oommen 

Committee has made a detailed study and identified which are the 

populated areas and which are the ecologically sensitive areas. But 

the Ministry of Forests and Environment of the Central Government 

has not taken any steps to declare the final draft of Kasturirangan 

Report. In Kerala, especially in the hill areas, thousands of families 

and lakhs of farmers are facing problems. They are unable to 

construct houses; they are unable to cultivate lands. This is a very 

sensitive issue in Kerala. Therefore, I would request the Government 

of India to intervene in the matter and take care of the interests of the 

people of Kerala. … (Interruptions) 

HON. SPEAKER: Kunwar Pushpendra Singh Chandel is permitted 

to associate with the issue raised by Shri Kodikunnil Suresh.  
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SHRI PARTHA PRATIM RAY (COOCHBEHAR): Madam Speaker, 

for the people of Coochbehar, Alipurduar and Jalpaiguri Districts, the 

three rivers of Teesta, Torsa and Jaldhaka flowing through the 

Districts are the primary source of water.  All these three rivers are 

tributaries of Brahmaputra flowing from Tibet. So, when heavy rainfall 

is noted in the Himalayan region the Brahmaputra floods these rivers 

and causes havoc in the villages of the Districts. In extreme 

situations, communications between the villages are lost. Every year 

people suffer in these three Districts due to Brahmaputra floods. The 

Ministry of Water Resources, River Development and Ganga 

Rejuvenation have formed the Brahmaputra Board in 1982 to 

address the issue in the Brahmaputra Valley. I, therefore, request the 

Government to respond to the situation in Coochbehar, Alipurduar 

and Jalpaiguri Districts. 


SHRI IDRIS ALI (BASIRHAT) : Hon. Speaker Madam, I am deeply 

grateful to you for allowing me to speak in Zero Hour.  At the same 

time I am also grateful to our Hon. Chief Minister Smt. Mamata 

                                                           
 Original in Bengali.  
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Banerjee for whatever I am today.  I will not take much time but will 

say a few things in Bengali.   

Madam, during the Left Front Government in West Bengal, 

huge amount of loan was taken.   

Now our Government has to repay it.  So with due respect I urge 

upon the Central Government to give relaxation and waive off the 

loan. 

 Madam you are our custodian.  So I appeal to the Central 

Government through you Madam that kindly ensure that the 

forthcoming Janmashtami festival is celebrated peacefully in the 

country. 

(1305/MK/GM) 

 Madam, I appeal to the Central Government and the State 

Government to take necessary steps so that Janmashtami and Idu’l  

Zuha may be observed peacefully.  

श्रीमती अजं  बाला (वमवश्रख): अध्यक्ष महोदया, मैं आपिे माध्यम से लिनऊ से 

जम्मू ति डॉयरके्ट फ्लाइट चालने िे वलए माननीय मंत्री जी से मागं िरती ह ।ं िहां 

पर प्राइिेट एयरलान्स इंवडगो है, लेविन मैं चाहती ह  ंवि िहां एयर इंवडया िी िी सेिा 

देने िी िृपा िरें।  
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माननीय अध्यक्ष: श्री िैरों प्रसाद वमश्र िो श्रीमती अजूं बाला द्वारा उठाए गए विषय 

िे साथ संबि िरने िी अनमुवत प्रदान िी जाती है। 

अब हम सदन यहीं पर स्थवग त िरते हैं। दोबारा दो बजिर पांच वमनट पर 

वमलेंगे। 

1306 बजे 

तत्पश्चात् लोि सिा दो बजिर पांच वमनट 

ति िे वलए स्थवगत हुई। 
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(1405/RPS/RSG) 

1407 hours 

The Lok Sabha re-assembled at seven minutes past 
Fourteen of the Clock. 

(Shri Kalraj Mishra in the Chair) 

 

ARBITRATION AND CONCILIATION (AMENDMENT) BILL 

1407 hours 

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®): आइटम नÌबर-26, माननीय मýंी जी। THE 

MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF LAW AND JUSTICE 

AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF CORPORATE 

AFFAIRS (SHRI P.P. CHAUDHARY): Hon. Chairman Sir, on behalf 

of Shri Ravi Shankar Prasad, I beg to move: 

“That the Bill further to amend the Arbitration and 

Conciliation Act, 1996, be taken into consideration.” … 

(Interruptions) 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª):  सर, म§ने एक मĥुा उठाया था।…(Óयवधान) 

माननीय सभापित : माननीय मýंी जी, िबल के बार ेम¤ बोिलए। 

…(Óयवधान) 
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माननीय सभापित : म§ आदरणीय खड़ग ेजी से आúह कłंगा िक िबल पर चचाª शłु 

हो गई है। आप बठै जाए।ं उसके िलए जब उिचत अवसर होगा, तब बोल¤गे। 

…(Óयवधान) 

माननीय सभापित : अब िबल पर चचाª ÿारÌभ हो गई है, म§ने मýंी जी को बोलने के 

िलए पकुारा है। कृपया बैठ जाइए। 

…(Óयवधान) 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª):   सर, यह ³या हो रहा है? …(Óयवधान) 

माननीय सभापित : खड़ग ेजी, िबल शłु हो गया है, आप बठै जाइए।  

…(Óयवधान) 

माननीय सभापित : खड़ग ेजी, आप बहòत परुाने लोगŌ म¤ से ह§। अब आप बैठ जाइए। 

…(Óयवधान) 

®ी मिÐलकाजुªन खड़ग े(गलुबगाª):   सर, इसम¤ नए और परुाने का सवाल नहé है। यह 

सदन łÐस के मतुािबक चलेगा या नहé? …(Óयवधान) 

माननीय सभापित : मýंी जी, आप बोिलए। 

…(Óयवधान) 

SHRI P.P. CHAUDHARY: Hon. Chairman Sir, with respect to 

arbitration in our country and all over the world, I would like to quote 

the famous words of Mahatma Gandhi. … (Interruptions) This is the 

Arbitration and Conciliation (Amendment) Bill, 2018. I would like to 

quote the famous saying of Mahatma Gandhi because in our country, 
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deep-rooted in the villages, we have seen that issues are being 

settled by arbitration. I would also like to suggest to Shri Mallikarjun 

Kharge that if any issue is there, we could settle them outside 

Parliament also since we are talking about arbitration. … 

(Interruptions) 

 I would like to quote the words of Mahatma Gandhi. he said: 

“Differences we shall always have, but we must settle them all 

whether religious or other, by arbitration.” At the same time, Lord 

Denning, who was a famous jurist and judge, said and I quote: ‘In a 

way, arbitration is one of the most important spheres of activity in the 

system of administration of justice’. Likewise, in our country also, it 

is the policy of the Government that we always encourage resolution 

of disputes through arbitration; and alternative dispute resolution is 

one of the mechanisms whereby we can resolve disputes. 

 Due to globalisation, industrialisation, and development of 

economies all over the world, commercial disputes have increased 

manifold. 

(1410/RK/ASA) 

 An imbalance has been created.  On the one hand, a large 

number of disputes have been created and on the other, so far as 
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the resolution of a dispute is concerned, that is outpaced.  Hence, 

this Arbitration and Conciliation (Amendment) Bill will prove a 

milestone for resolution of the dispute between the parties. 

 I would also like to make it clear that a large number, around 

30 million, of cases are pending in our country.  With a view to unclog 

the pendency of the disputes, ADR mechanism has been created.  

Earlier, in the year 2015 we had amended the Arbitration and 

Conciliation Act,1996.   By way of an amendment of the Act in 2015, 

it has been made user-friendly, cost effective and the cases are 

being decided expeditiously. 

 At the time of working of the Arbitration and Conciliation Act, 

1996, as amended in 2015, we had seen the practical difficulties with 

respect to the working of this Act.  So, a High Level Committee was 

constituted under the Chairmanship of Justice B.N. Srikrishna, 

Supreme Court judge, to identify the roadblocks and find ways to 

remove them so as to make it more effective and also provide a 

mechanism of institutional arbitration.  In our country we do not have 

the mechanism of institutional arbitration.  Therefore, a robust Centre 

for Institutional Arbitration was created.   
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It may be a domestic arbitration or an international arbitration, 

we have seen that a large number of cases are being conducted 

outside the country.  Whenever any arbitration issue is involved, the 

seat of arbitration is either in London, Singapore or Paris.  We also 

have cases where the Government is involved in bilateral issues, 

issues like the bilateral treaty being signed with other countries.  

Those issues are also referred and decided by the arbitrators 

situated either here on in London or Paris. 

Under the able leadership of the hon. Prime Minister, Narendra 

Modi ji, it was visualised that India should also have a seat of 

arbitration.  We must also have an institutional arbitration.  Therefore, 

for creating institutional arbitration, certain recommendations were 

made by the High Level Committee.  Those recommendations were 

with respect to establishment of an independent body.  Earlier, only 

the Arbitration Act was there and nowhere the institutional arbitration 

mechanism was provided.  Although the Act came into force in 1996, 

no such body was created thereafter.  Therefore, an independent 

body was required to be created for grading the arbitration and for 

accreditation of the arbitrator as also to minimise the need to 
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approach the Courts.  Once it is done, most of the cases will be 

settled outside the Court. 

We have seen that the developed countries’ jurisdictions, like 

in America, UK and France, have the Alternate Dispute Resolution 

system outside the Court and maximum cases, around 75 per cent 

cases, are disposed of outside the courts.  Courts are not being 

burdened with so many cases.  India wants to create this mechanism 

so that not only the domestic issues but also the international 

arbitration issues could be settled in our country. 

Taking into consideration the recommendations of the High 

Level Committee, constituted under Justice B.N. Srikrishna, certain 

recommendations were made with respect to the appointment of the 

arbitrators by the arbitration institution.  Earlier, in case of dispute 

between the parties over the appointment of an arbitrator, we used 

to approach the High Court.  The application used to be filed in the 

High Court and if any order is passed by the High Court, the 

aggrieved person can then first approach the Division Bench and 

then the Supreme Court. 
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(1415/PS/RAJ) 

 It takes a lot of time for the appointment of an arbitrator. 

Therefore, to curtail that time and to impart justice and redressal of 

the grievances of the aggrieved party, this mechanism has been 

created. Hence, arbitral institution has been created. Those arbitral 

institutions will not only be graded by the Council, but also by the 

hon. Supreme Court and the hon. High Court. If that particular 

institution is dealing with the cases with respect to the international 

arbitration, then those will be graded by the hon. Supreme Court. If 

those cases are within the jurisdiction of that particular hon. High 

Court, then that will be graded by the respective hon. High Courts. In 

case there is no creation of the arbitral institution or there is no 

appointment of the arbitrator, then the respective Chief Justices of 

the hon. Supreme Court and the hon. High Courts will take this into 

consideration. In case, there is no decision taken by the Council with 

respect to the gradation of the arbitral institution, then, as I have said, 

the Chief Justice of the hon. High Court shall maintain the panel of 

arbitrators. Those will function and will perform the duties of the 

arbitral institutions.  
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 Sir, I would also like to make it clear that Part 1(a) is a newly 

inserted provision under ‘The Arbitration and Conciliation Act, 1996, 

as amended by this Bill of 2018, for the establishment and 

incorporation of completely an independent body that has nothing to 

do with the Government. So, this body, that is, the Arbitration Council 

of India, has been created for the first time.  

We want to make India as a hub of arbitration. The Council will 

be there for grading arbitral institutions and at the same time, it will 

provide accreditation to the arbitrators. Basically, inter-alia, the 

Arbitration Council of India will perform two functions: (a)grading 

arbitral institutions; and (b)accreditation of arbitrators. It will also 

provide certain norms. We are also authorising the Arbitration 

Council of India to provide the norms. Earlier, there was no institution 

to promote and encourage arbitration.  

Now, we are creating the Arbitration Council of India to promote 

and encourage arbitration and also at the same time, we are creating 

it for the promotion of arbitration, mediation, conciliation and other 

alternative dispute redressal mechanisms. Apart from this, the 

Arbitration Council of India shall also evolve policy. The policy 

decision is required to be taken by that institution. We are also 
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delegating that power to them.  There are also guidelines as to how 

it will function and how it will discharge its duties for the 

establishment, operation and maintenance of uniform professional 

standards. There will be so many arbitrators. Earlier, there was no 

educational qualification or experience. Now, it is being formalised. 

They will lay down the guidelines as to what type of standard is 

required for the arbitrator and as to what type of standard is required 

for the professional. Therefore, by creating this mechanism, we want 

to make India a hub of international arbitration.  

Now, I come to the Statements of Claim and Defence. We have 

seen that a lot of time is wasted in the court. Earlier also, in the 

arbitration proceedings, a lot of time is wasted, due to so many 

adjournments. Basically, that was a roadblock in the ease of doing 

business for our country. We have also established commercial 

courts and those commercial courts are resolving the disputes. 

Besides arbitration, Insolvency and Bankruptcy Code and all these 

things have created an eco-system in our country. This is the reason 

that we have made a jump in the rank in the World Bank’s ease of 

doing business from 136th rank to 103rd rank. There is an Insolvency 

and Bankruptcy Code apart from the commercial courts. We have 
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recently passed the Commercial Court Act, wherein the threshold 

limit has been reduced from Rs.1 crore to Rs. 3 lakh. In theory, we 

have performed well. But, in practice, we are awaiting the ranking 

from the World Bank and very soon, we will be graded well in ease 

of doing business because we are performing as per the guidelines, 

directions and vision of our hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi 

Ji.  

The statement of claim before the court is a very important 

aspect of the issue. Whenever we are filing any statement of claim 

before the arbitrator, then there is no time-limit fixed for filing the 

defence. So, for the first time, by bringing this amendment Bill of 

2018, the statement of claim has to be filed immediately and defence 

has to be filed within six months, with effect from the date the 

arbitrator has received the notice of appointment.  

(1420/RC/IND) 

 Once the Arbitrator receives the notice of affirment, within a 

period of six months, statement of claim by the petitioner stating what 

his claim is, what his demand is, what his grievances are, what 

redressal he is claiming before the Arbitrator are to be presented.  

The defence is also required to be presented within a period of six 
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months.  We want that the justice delivery system should be fast and 

immediate so that justice could be imparted.  Today, the foreign 

direct investors are there and they are also seeing what type of action 

is being taken by India.  It will prove to be a milestone for our country.   

 As regards working, we have also created a mechanism for 

that.  Earlier, the confidentiality was not there.  We have introduced 

a provision in this amendment Bill for maintaining confidentiality.  

Earlier, the information used to be leaked and nobody was trusting 

our justice delivery system.  That is why, we have provided a 

mechanism for maintaining confidentiality with respect to the working 

of arbitral institution completely.  The confidentiality will be 

maintained with respect to the information furnished, Arbitrator, 

arbitral institution and the parties.  So all the three – Arbitrator, 

arbitral institution and the parties are required to maintain the 

confidentiality.   

 Apart from this, protection has also been given to the Arbiter.  

An act or an omission of the Arbiter cannot be questioned or 

challenged.  So, protection has also been given not only to the Arbiter 

but also to the arbitral institution.   
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 As regards applicability, a clarification was required under 

Section 26 of the Act of 2015 as to when it will be applicable.  

Clarifications were sought as to when it will be applicable, from what 

date, etc.  So some confusion was there.  Therefore, we have issued 

a clarification.  An amendment to this effect is also there.   

 It will be applicable only to the arbitral proceedings which had 

commenced on or after 23rd October, 2015.  At the time of enacting 

the Act of 2015, we had made it clear.   

 So, these are my preliminary views.  I would request the hon. 

Members that it may kindly be considered and may also be passed. 

          (ends) 

 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KALRAJ MISHRA): Motion moved: 

 

“That the Bill further to amend the Arbitration and 
Conciliation Act, 1996, be taken into consideration.” 
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1423 hours 

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): Hon. Chairman, Sir, 

I thank you for giving me this opportunity to speak on this Bill. 

 I would really love to call it the most important Bill for which we 

are taking the time of the House. Somehow the Government in its 

wisdom has decided to grant priority to a Bill on arbitration rather than 

talk about the plight of the farmers and the so called achievement of 

increase in MSP.  These issues have been relegated to the side lines 

and here we are talking about the arbitration.   

 I was listening to the hon. Minister talking about the institutions 

being formed to create the arbitration panels.  In the end, he 

mentioned that from 23rd October, 2015, onwards all the cases can 

be referred to the Arbiter under this law.   

 Sir, I have no hesitation in acknowledging that I have come here 

to discuss the plight of the farmers.  But it seems we are going on a 

different track.  The hon. Minister has mentioned the cut of date from 

which the arbitration proceedings will be subjected to this law.  

Today, the most important issue which is troubling the minds of this 

nation and I hope which is also disturbing the minds of the Members 
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of this House is concerning a deal which will definitely end up in an 

international arbitration court. 

(1425/SNB/VB) 

I do not know whether it was through a design or a matter of 

co-incidence that the Government has decided to institute an 

International Arbitration Seat, rather than going to London, Paris or 

Hart. Could it be चोर कì दाढ़ी म¤ ितनका because the Government is 

fearful that the Rafale Deal will end up in one of these arbitration 

panels? It is because this deal itself smacks of total arbitrariness 

having sacrificed not only the national interest but, I believe, this deal 

also has sacrificed national security at the altar of appeasing certain 

businessmen. I do not see any reason why this deal will not end up 

in an arbitration panel and I do not know whether Dassault 

Aeronautics has opted for any arbitrations to be taken up in Paris 

itself. I would like the hon. Minister to clarify, at the time of passing 

the Bill, whether the Rafale deal will be arbitrated in a court in India 

or it will go to Hart or Paris.  

 Sir, through you, hon. Chairperson, I would like to bring to the 

notice of the House that a deal of the magnitude of something like 

Rs. 63,000 crore was summarily dismissed by our hon. Prime 
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Minister on 10th of April, 2015. A deal about which even the then 

Foreign Secretary, Dr. S. Jayshankar was not aware and two days 

prior to the Prime Minister’s visit said that everything was on track 

and that India would be signing that agreement. A deal for procuring 

126 Rafale aircraft was summarily dismissed by the hon. Prime 

Minister and a decision was taken to buy 36 Rafale aircraft in fly-

away conditions at the cost of 126 aircraft. 126 aircraft would have 

cost the same amount. This will end up in arbitration. … 

(Interruptions) Shri Anurag Singh Thakur, this will end in arbitration 

because how can the price of 36 aircraft be equal to 126 aircraft?  

 The biggest lacunae or the biggest sore point in this that rankles 

the mind of this nation is that the company did not exist 12 days 

before the visit of hon. Prime Minister. The hon. Prime Minister 

visited Paris on 10th of April, 2015. On 25th of March a dummy 

Defence Company was formed in Bombay Stock Exchange. On 

March 28, three days after … (Not recorded) registered his company, 

… (Not recorded) woke up … (Interruptions) 

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®): आप इस िबल पर ही बोल¤। 

…(Óयवधान) 

माननीय सभापित: कोई भी नाम åरकॉडª म¤ नहé जाएगा। 
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…(Óयवधान) 

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): I will withdraw the 

name of the businessmen … (Interruptions) 

®ी अनुराग िसहं ठाकुर (हमीरपुर): सर, मझेु लगता है िक कांúेस के नेता तैयारी 

करके नहé आए ह§। वे इस िबल पर िबÐकुल नहé बोल पा रहे ह§। …(Óयवधान) 

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): This will be the 

biggest arbitration case after the Bhopal Gas Tragedy.  

… (Interruptions) The biggest arbitration case after Bhopal Gas 

Tragedy in our country will be the Rafale deal because a company 

that did not exist 12 days before a deal was signed and instead on 

28th March a businessman friend of our … (Not recorded) This is an 

Arbitration Bill.  

SHRI ANURAG SINGH THAKUR (HAMIRPUR): It is unfortunate that 

the hon. Member is not speaking on the Arbitration Bill … 

(Interruptions) 

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): Sir, either the hon. 

Minister gets up and says that this issue will be looked into by JPC, 

otherwise this Bill will end up in an arbitration court … (Interruptions) 

It is because M/s Reliance Aeronautics did not exist 12 days before 

the deal was signed. This is the point.  
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(1430/SPS/RU) 

Another issue which might come under the purview of the Bill 

is, how come the Foreign Secretary of our country did not know that 

a deal of this quantum is being signed but the company which got 

itself registered….… (Interruptions) This is a very serious allegation 

that I am making.… (Interruptions) 

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®) : आप आिबªůेशन पर ही बोल¤, तो ºयादा 

अ¸छा है। जो बात आपको रखनी थी, वह आपने रख दी है।  

®ी सुनील कुमार जाखड़ (गरुदासपुर): सभापित जी, 12  िदन पहले एक कÌपनी 

बनाई जाती है। उस कÌपनी को कैसे पता लगा? देिखए The Official Secrecy Act 

was breached.  Nobody, not even the Foreign Secretary, knew about 

this deal but a businessman sitting in Mumbai goes to the Registrar 

of Companies and gets a company registered to make these aircraft.  

Is it not a breach of the Official Secrecy Act? I think, the company 

and the people who have breached this..… (Interruptions) 

SHRI ANURAG SINGH THAKUR (HAMIRPUR): I can only laugh at 

this.… (Interruptions) 
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SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): There is nothing to 

laugh about it. This is a matter of national security. This is a चोर कì 

दाढ़ी म¤ ितनका।  

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®) : आपकì बात åरकॉडª पर आ गई है।  

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): Sir, the 

Government has decided to bring home the arbitration so that the 

Government of the day is not exposed in a Court of Arbitration at 

Hague. 

          (ends) 
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1431 बज े

®ी शरद िýपाठी (सतं कबीर नगर): सभापित जी, आपने मझेु माÅयÖथम और सलुह 

(संशोधन) िवधेयक, 2018 पर बोलने का अवसर िदया है, इसके िलए म§ आपका 

आभारी हó।ँ म§ इस िवषय के प± म¤ बोलने के िलए खड़ा हòआ हó।ँ यह िबल वषª 2015 म¤ 

माननीय मýंी जी Ĭारा लाया गया था। पनु: आज इसम¤ कुछ संशोधन के िलए  सदन 

के सामने लाया गया है। जो बेिसक Öतर पर भारत कì अथªÓयवÖथा कì पहचान कायम 

हो रही है, यह िबल उसम¤ और भी सरल तरीके से कायª ÿणाली को Öथािपत करने म¤ 

सहायक सािबत होगा। आज का िदन देश के ÿÂयेक Óयिĉ के िलए गौरव का िवषय है। 

यिद हम स¤से³स कì बात कर¤ तो 37000 के ऊपर है। भारतीय अथªÓयवÖथा का 

पåरचालन िकस Öतर पर इस देश म¤ हो रहा है, उसको Öथािपत करने के िलए यह 

अपने आप म¤ एक बहòत बड़ा उदाहरण है। पूरी दिुनया के कई िवकिसत देशŌ कì 

अथªÓयवÖथा लड़खड़ा रही है, वहé भारत कì अथªÓयवÖथा 7.5 फìसदी पर है। इस 

åरपोटª  को हम आरोप-ÿÂयारोप के आधार पर पाटê के Öतर से नहé कह रहे ह§। िवĵ के 

43 देशŌ के उīोगपितयŌ कì मीिटंग हòई थी। उस मीिटंग के आधार पर वािशंगटन पोÖट 

ने ÿमखुता से अपने अखबार म¤ छापा है िक ईज ऑफ डूईगं ÓयवÖथा के आधार पर 

भारतीय अथªÓयवÖथा संचािलत हो रही है। यह कहने म¤ हम¤ कोई परहेज नहé है िक 

आने वाल े20 वषŎ म¤ भारत एक मजबूत अथªÓयवÖथा के łप म¤ आिथªक आधार पर 

पूरी दिुनया का नेतÂृव करगेा। यिद िनिĲत अथªÓयवÖथा कì बात आती है, उसकì 

सगुमता कì बात आती है, उसके संचालन कì बात आती है। …(Óयवधान) 
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SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): Sir, I am on a point 

of order. 

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®) : िकस िनयम के अंतगªत? आप िनयम 

बताइये। …(Óयवधान) 

®ी शरद िýपाठी (सतं कबीर नगर): बड़े उīोगपितयŌ को आपने पाला-पोसा था। 

…(Óयवधान) सभापित महोदय, आज म§ बहòत ईमानदारी के साथ कहना चाहóंगा िक म§ 

तो िवषय पर बोलना चाहता था, लेिकन हमार े कांúेस के माननीय सदÖय िजस 

ÓयवÖथा कì बात कर रहे ह§, चार साल पहले उīोगपितयŌ का पालन-पोषण करने का 

काम कांúेस के लोगŌ ने िकया है। जो भी घोटाला उन उīोगपितयŌ के माÅयम से इस 

देश म¤ हòआ, उसम¤ पूरी जवाबदेही कांúेस कì बनती है। म§ राजनीितक िवषय पर नहé 

बोलना चाहता था, लेिकन माननीय सदÖय ने मझेु यह कहने के िलए मजबूर िकया है 

िक आज िजन उīोगपितयŌ को इसम¤ शािमल होने कì बात कì जा रही है, ³या एक 

िदन म¤ हम उन सार ेउīोगपितयŌ को देश से बाहर कर द¤? िपछले चार साल म¤ हमार े

देश कì अथªÓयवÖथा का आधार िवĵ Öतर पर मजबूत हòआ है, ³या वह इन लोगŌ ने 

उन उīोगपितयŌ के माÅयम से िकया है?  

सभापित महोदय, आज ई.सी.जी.सी. के माÅयम से हमारी सरकार डायलॉग 

एÁड िडÖकशन का आधार बना रही है। हम उनसे बात भी कर¤ग ेऔर िडसकशन कर¤ग े

तथा मÅयÖथता को भी इसम¤ Öथािपत कर¤ग।े 
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(1435/MM/NKL) 

उस माÅयम के आधार पर आज पूरी दिुनया के ÿोīोिगकì सÖंथान भारत म¤ 

अपना िनवेश करने के िलए ÿितबĦ ह§। िपछले 55 वषŎ तक िजस पाटê कì सरकार 

रही, आज िजस सÖंथान और उīोगपित कì ये लोग बात करते ह§, उसको िकसन े

मोनोपली Öथािपत करने का मौका िदया था? सबसे बड़ी अथªÓयवÖथा होने के कारण 

इस देश म¤ और भी उīोगपित रहे ह§, लेिकन यानª पर उनको एकािधकार का मौका 

िदया गया। ऐसे कई से³टर ह§, लेिकन म§ उसकì चचाª यहां नहé करना चाहता हóं। हमारी 

सरकार ने 67 उīोगपितयŌ को िचिĹत िकया है। इनकì सरकार के कायªकाल के बहòत 

सार ेउīोगपित उसम¤ ह§, िजसकì वजह से आज मÅयÖथता कì आवÔयकता पड़ रही 

है। आज भारत कì अथªÓयवÖथा कैसे मजबूत हो? कैस देश कì कÌपिनया ंमजबूत हŌ 

और भारत कì अथªÓयवÖथा म¤ िवदेशी कÌपिनयŌ का योगदान हो, िजससे रोजगार 

उÂपÆन हो सक¤ , जो हमारी सरकार का वायदा है। हमारी सरकार देश के यवुाओ ंको 

केवल नौकर बनाने पर काम नहé कर रही है, बिÐक उनको Öवामी बनाने के िलए हमारी 

सरकार ने सदन के पटल पर ऐसे िबल लान ेका काम िकया है। इससे रोजगार सजृन 

होगा और अथªÓयवÖथा को आधार िमलेगा। इसके माÅयम से 67 लोग िचिĹत िकए गए 

ह§, जो कांúेस कì सरकार के कायªकाल के थे। उÆहŌने इस देश के लोगŌ कì गाढ़ी कमाई 

का जमा िकया हòआ पैसा उīोग लगाने के नाम पर िलया था, लेिकन उस पैसे को इस 

देश से बाहर लेकर चले गए। ³या इनको उस समय इसकì चचाª नहé करनी चािहए 

थी? उन उīोगपितयŌ को भागने का अवसर िकसने िदया? उन उīोगपितयŌ और 
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िबचौिलयŌ के माÅयम से उīोग लगाए गए। लेिकन उन उīोगŌ म ेअÿÂय± सहभािगता 

िकसकì है, इसको पूरा देश जानता है।  

आदरणीय सदÖय यहां चचाª कर रहे थे। उनके सार ेनेता या तो जेल म¤ ह§ या 

वैल म¤ आकर शोर मचाने का काम कर रहे ह§। हमारी सरकार ऐसे िवधेयकŌ के माÅयम 

से रोज नये कìितªमान Öथािपत करके दिुनया का आिथªक आधार पर नेतÂृव करने के 

िलए ÿितबĦ है। यह हमारी सरकार कì देन है, िजस सरकार का कभी वादा हòआ करता 

था िक भारत ऐसे लोगŌ कì अथªÓयवÖथा का देश है, जहां कौिटÐय का योगदान हòआ 

करता था। िजस कौिटÐय के अथªÓयवÖथा के िसĦांतŌ को जमªनी Öवीकार करके, 

पिĲमी और पूवê जमªनी को अंगीकार करके, अपनी मजबूत अथªÓयवÖथा पर कायम 

हòआ है। इस देश से अथªÓयवÖथा का जÆम हòआ है। हमार ेÿधान मýंी जी आज रात-

िदन मेहनत करके और हमार ेमाननीय मंिýगण उनके नेतÂृव म¤ रात-िदन मेहनत करके 

यह जो िवधेयक लाए ह§। इसम¤ मÅयÖथता का छ: महीने का आधार बनाया गया है। ऐस े

बहòत सार ेमामले पड़े थ ेिजसकì वजह से इनवेÖटसª को परेशानी हो रही थी। हमारी 

सरकार ने इसको टाइमबाउÁड िकया है, चाहे वह मÅयÖथता के आधार पर हो या 

समझौते के आधार पर हो। इससे उनको ÿौīोिगकì Öथािपत करने के िलए मजबूत 

ÓयवÖथा और Æयाय दनेे का काम कर¤गे। करीब 67 ऐसे लोग िचिĹत िकए गए, िजनकì 

बात यहां कì जा रही है, उनकì जमीन¤ बेचकर एनपीए का पैसा ब§कŌ म¤ जमा करना 

पड़ा। यह हमारी सरकार का एक मजबूत काम है। सबका साथ, सबका िवकास का 

नारा केवल भाषणŌ म¤ ही नहé, जमीन पर भी हमारी सरकार ने उतारने का पूरा ÿयास 

िकया है। िजस अथªÓयवÖथा कì बात होती है और िजन कौिटÐय का म§ने िजø िकया, 
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उनके समय म¤ हमारा देश सामूिहक Óयापार का केÆþ था। लेिकन िवगत 45 वषª तक 

िजतनी सरकार¤ काम करती रही ह§, उÆहŌने ईसीजीसी के नाम पर उ°र ÿदेश म¤ ³या 

िकया? म§ उ°र ÿदेश से आता हóं और सभापित जी आप भी उ°र ÿदेश के एक-एक 

Êलॉक को अ¸छी तरह से जानते ह§। कानपरु जो िक औīोिगक ±ेý के łप म¤ पूरी 

दिुनया म¤ पहचाना जाता था, वहां कì सारी फैि³ůयŌ को बंद करने पर िकन लोगŌ ने 

मजबूर िकया, यह पूरा देश जानना चाहता है। इसीजीसी के माÅयम से इन लोगŌ कì 

जो मÅयÖथता होती थी, उस मÅयÖथता का आधार बनाकर पैसा कहé और जाता 

था। 

(1440/SJN/KSP) 

हमारी सरकार ने पारदशê तरीके से, टाइम बाउंडेड करके मÅयÖथता का जो 

िबल आज लाने का काम िकया है, िजसम¤ एक िविध िवशेष² भी, ऐसा नहé िक कोई 

भी जाकर के िविध िवशेष² बनकर अचानक उसम¤ मÅयÖथता करेगा, उसम¤ भी उसकì 

कम से कम चार साल कì Æयूनतम ÿैि³टस होनी अिनवायª है। उसम¤ भी िजतने लाभ 

और हािन के आधार पर जो भी कंपिनयां ह§ या जो भी ÿितभागी उसम¤ बन¤ग,े उस 

मÅयÖथता के आधार पर हम उनको यह भी अवसर द¤ग ेिक एक बार पनुः हम आपका 

कंÿोमाइज या समझौता करकार छः महीने के अंदर आपको या उस सÖंथान को अपने 

पैरŌ पर िफर से एक बार खड़ा करने का अवसर द ेरहे ह§। ये सारी िद³कत¤ जो हमार े

माननीय मýंी जी ने यहां रखी ह§, इसम¤ आज यह सहायक िसĦ होने जा रही है। हमारी 

सरकार सबका साथ और सबका िवकास के आधार पर आज पूर ेदशे म¤ िदन-ÿितिदन 

नए कìितªमान Öथािपत कर रही है। उस नए कìितªमान म¤ यह भी एक पारदशê तरीके 
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से कìितªमान के łप म¤ यह िवधेयक जो आज सदन म¤ लाया गया है, म§ इसका समथªन 

करता हóं। म§ समथªन करता हóं िक आज हमारी सरकार कì अथªÓयवÖथा के आधार पर 

आज दिुनया के देशŌ को अपनी अथªÓयवÖथा म¤ कैसे पåरवतªन कर¤, यह दखेकर मजबूर 

होना पड़ रहा है। इसस ेबड़ा ऐसे िबलŌ का जो आधार बन रहा है, कोई दूसरा उदाहरण 

नहé हो सकता है। राजनैितक आरोप लगाने के िलए कोई कुछ भी कह सकता है। 

राजनैितक आरोप कì भी जब बात कì जाए तो िजस िदन पूरा या जो भी Öकैम हòए, 

अथªÓयवÖथा म¤ िजतना बड़ा Öकैम हòआ, वह िकसकì सरकार म¤ हòआ है, उसको पूरा 

देश जानता है। Öकैम के आधार पर जब पूर ेदेश कì जनता पीिड़त थी, तो उसने यह 

सोचा िक भारतीय जनता पाटê कì जब सरकार बनेगी, आज हमार े ÿधान मýंी 

आदरणीय नरÆेþ भाई मोदी जी ह§, िजनका शłु से कहना था िक न खाउंगा और न 

खाने दूगंा। आज पीड़ा भी कुछ लोगŌ को हो रही है, जो खा नहé पा रहे ह§। इसिलए 

आये िदन ऐसे मजबूत िवधेयकŌ पर एक राजनैितक आरोप भी लगाने का काम कर रहे 

ह§। लेिकन जहां तक म§ जानता हóं िक इस िवधेयक के आधार हमार ेÿधान मýंी जी ने 

जो आज सबका साथ सबका िवकास का नारा ही नहé िदया है बिÐक उसको जमीनी 

हकìकत म¤ भी नीचे उतारने का काम कर रहे ह§, अब तक उनके भी मन म¤ Ăम था, म§ 

ईमानदारी के साथ कहता हóं िक बहòत सी कंपिनयां थé, िजनको यह लग रहा था िक 

³या वाÖतव म¤ भारत कì अथªÓयवÖथा इतनी मजबूत अथªÓयवÖथा बनकर आगे उभरने 

वाली है। लेिकन जब उनको िवĵास हो गया िक आज वह अथªÓयवÖथा, अभी जो 

िकसानŌ कì बात हòई है, अभी जो िपछला सý हòआ है, जो अभी हमार ेमाननीय सदÖय 

ने िकसानŌ कì बात कì, िनिĲत ही ³यŌिक म§ भी िकसान पåरवार से आता हóं और 
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बहòत से इस सदन के सÌमािनत सदÖय जो िकसान पåरवार से आते ह§। पहली बार 

भारत के िकसानŌ के िलए जो मजबूत Öतंभ बना, िजसम¤ सार े िवभागŌ कì पूरी 

योजनाओ ंको अगर एक साथ रखा जाए तो लगभग 88 ÿितशत से लेकर 89 ÿितशत 

तक केवल िकसानŌ के िलए आंकड़ा Öथािपत होता है। चाहे वह हेचरी हो, चाहे िटगरी 

हो, चाहे गटुरी हो, चाहे िकसान संपदा हो, चाहे ÿधान मýंी िसंचाई योजना हो, चाहे 

फसल बीमा योजना हो, चाहे मैि³समम सपोटª  ÿाइस कì Öथापना हो, एक साथ इतने 

कम समय म¤ अगर देखा जाए तो उसम¤ भी औīोिगक िनवेश होगा। उसम¤ भी बहòत सी 

ऐसे िकसानŌ से संबंिधत मशीनी कंपिनयां आकर के यहां पर अपना ÿोज³ेट लगाने के 

िलए तैयार ह§। उनको जब हम मजबूत ÓयवÖथा द¤ग ेिक अगर आपका कुछ नकुसान 

और फायदा होता है, तो आपको केवल ÆयायालयŌ का च³कर नहé लगाना पड़ेगा। 

हमारी सरकार ऐसा िवधेयक ला रही है िजसम¤ हम मÅयÖथता के माÅयम से आपको 

पूरा-पूरा सपोटª भी कर¤गे। इसिलए इस िवधेयक का म§ समथªन करता हóं। सभापित 

महोदय, मझेु आपने इस िवधेयक पर बोलने के िलए अवसर ÿदान िकया, इसिलए म§ 

आपका Ńदय से आभार Óयĉ करता हóं। 

(इित) 
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1444 hours 

SHRI A. ANWHAR RAAJHAA (RAMANATHAPURAM): Mr. 

Chairman, Sir, I express my gratitude to my beloved leader Puratchi 

Thalaivi Amma before I speak on the Arbitration and Conciliation 

(Amendment) Bill, 2018. This Bill seeks to amend the Arbitration and 

Conciliation Act, 1996. The Act contains provisions to deal with 

domestic and international arbitration and defines the law for 

conducting conciliation proceedings. 

 The Bill seeks to establish an independent body called the 

Arbitration Council of India (ACI) for the promotion of arbitration, 

mediation, conciliation and other alternative dispute redressal 

mechanisms. There are several thousands of dispute cases pending 

before various courts which need an alternative redressal through 

arbitration. 

 Framing policies for grading arbitral institutions and accrediting 

arbitrators, making policies for the establishment, operation and 

maintenance of uniform professional standards for all alternate 

dispute redressal matters and maintaining a depository of arbitral 

awards made in India and abroad are the main functions of the ACI. 
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(1445/RP/BKS) 

The ACI will consist of a Chairperson who is either a Judge of 

the Supreme Court; or a Judge of a High Court; or Chief Justice of a 

High Court; or an eminent person with expert knowledge in conduct 

of arbitration.  Other members will include an eminent arbitration 

practitioner, an academician with experience in arbitration and 

Government appointees.  The State Governments should be 

consulted before appointing members to the ACI and it would have 

been a good idea to include prominent persons in the society like the 

Ex. MPs in the ACI. 

Under the 1996 Act, parties were free to appoint arbitrators.  

Under the Bill, the Supreme Court and High Courts may now 

designate arbitral institutions, which parties can approach for the 

appointment of arbitrators. 

For international commercial arbitration, appointments will be 

made by the institution designated by the Supreme Court.  Care 

should be taken to avoid the role of any favouritism or bias while 

doing this.  
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For domestic arbitration, appointments will be made by the 

institution designated by the High Court concerned.  This institution 

should maintain an impeccable record. 

In case there are no arbitral institutions available, the Chief 

Justice of the High Court concerned may maintain a panel of 

arbitrators to perform the functions of the arbitral institutions.  An 

application for appointment of an arbitrator is required to be disposed 

of within 30 days.  This is a welcome provision and will avoid any 

deliberate delay in the appointment of arbitrator. 

Under the 1996 Act, arbitral tribunals are required to make their 

award within a period of 12 months for all arbitration proceedings.  

The Bill proposed to remove this time restriction for international 

commercial arbitrations.  But it is desirable that the international 

commercial arbitrations should be completed in shortest time limits.  

Currently, there is no time limit to file written submissions before 

an arbitral tribunal.  The Bill requires that the written claim should be 

completed within six months of the appointment of the arbitrators.  

This is a welcome provision. 

The Bill also provides that all details of arbitration proceedings 

will be kept confidential except for the details of the arbitral award in 
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certain circumstances.  Disclosure of the arbitral award will only be 

made where it is necessary for implementing or enforcing the award.  

The Bill clarifies that the 2015 Act shall only apply to arbitral 

proceedings which started on or after October 23, 2015. 

Everyday, there are countless agreements entered into online 

for sale of goods and services.  When problems arise out of this e-

commerce transaction, parties can be located all over the country 

making it difficult to resolve the dispute in one physical location.  The 

Government must enable simple provisions that the parties need to 

resolve the disputes in a way that is as easy and quick as the original 

online purchase.  This is very important.  

I belong to Ramanathapuram.  Suppose, I purchase an item in 

Ramanathapuram and the seller is in New Delhi.  If there is any 

dispute, how can I resolve it?  It is very difficult.  So, this should be 

simplified.  Such type of provision should be included in this Bill.  

Therefore, I request the Government to make provisions for a 

simple, fast and affordable online dispute resolution.  

Thank you, Sir.  

(ends) 
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(1450/GG/RCP) 

1450 hours 

PROF. SAUGATA ROY (DUM DUM): Namaskar, Sir.  I am very 

happy to speak on the the Arbitration and Conciliation (Amendment) 

Bill, 2018 which is being taken up at this late hour.  But, I may 

mention that I have never seen such an air of uncertainty in the 

functioning of the Lok Sabha.  In the morning, we were told that the 

National Song would be played around 12 o’clock or 12.15 p.m.  

Then, when I came here, they said that there would be as many Zero 

Hour matters as possible, and then there would be a lunch break for 

one hour.  Then, up to 3.30 p.m, we would have a debate on the 

Arbitration and Conciliation (Amendment) Bill.  By that time, news 

would have come from Rajya Sabha whether the Triple Talaq Bill has 

been passed or not.    

माननीय सभापित (कालराज िम®): सौगत राय जी, समय कì सीमा है, िबल पर 

बोल¤ तो अ¸छा रहेगा।  

…( Óयवधान) 

ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, आप वåरķ सदÖय ह§, मýंी भी थ,े आप मेरी बात सिुनए, 

म§ िबल पर ही आ रहा हूॅं। अभी मझेु पता चला िक राºय सभा म¤ वह िबल पास नहé 
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हòआ तो ए³सट¤शन कì जो बात चल रही थी, वह बदं हो गई। सरकार को अगर कुछ 

पास कराना है तो जÐदी ³यŌ नहé करते ह§? मेरा सरकार से यही कहना है। इतने 

सदÖयŌ को आप सÖप¤स पर रख देते ह§। लोक सभा पिÊलक का åरÿेज¤टशन है। यह 

सब कुछ सÖप¤स म¤ नहé रहना चािहए। …( Óयवधान)  

माननीय सभापित: सौगत राय जी, आप िबल पर बोल¤ और समय-सीमा का Åयान 

रख¤। 

…( Óयवधान) 

ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, समय कì सीमा का पूरा Åयान रख¤गे। सनुील जाखड़ 

साहब ने यहां जो कुछ बोला है, बलराम जाखड़ जी, उनके िपता जी, यहां Öपीकर थे। 

सनुील जाखड़ जी ने एक पॉइंट बोला िक राफेल के बार ेम¤ चचाª हो रही है िक  भारत 

सरकार को लॉस हòआ है। एक ÿाइवेट कंपनी ने बहòत नफा िकया है। म§ कहता हूॅ ंिक 

łिलंग पाटê कì इतनी मैजोåरटी है, तो ³यŌ नहé वे सीना ठोक कर बोल¤ िक  हम िकसी 

भी इं³वायरी के िलए तैयार ह§, चाहे जेपीसी भी ³यŌ न हŌ। उन लोगŌ ने यह मामला 

उठाया है, हम लोगŌ ने तो नहé उठाया है। …( Óयवधान) 

माननीय सभापित : सौगत राय जी, यह िवषय अलग से तय करने का है। लेिकन आप 

अपना िवषय रख¤, वह ºयादा अ¸छा रहेगा।   

…( Óयवधान) 

ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, म§ िवषय पर आ रहा हूॅं।…( Óयवधान) 

माननीय सभापित : सौगत राय जी, आप बैठ जाइए, माननीय मýंी जी कुछ बोल रहे 

ह§।  
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…( Óयवधान) 

िविध और Æयाय मýंी तथा इल³ेůोिनकì और सूचना ÿौīोिगकì मýंी (®ी रिव 

शकंर ÿसाद): सभापित महोदय, सौगत राय साहब बहòत वåरķ सांसद ह§, हम सब 

सभी इनका सÌमान करते ह§। बहस आिबªůेशन पर हो रही है तो उनको उस पर बात 

करनी चािहए। पता नहé ³या-³या बात कही जा रही है। …( Óयवधान) राफेल वगैराह 

³या-³या बोल रहे ह§। …( Óयवधान) इसका आिबªůेशन से ³या मतलब है? …( 

Óयवधान) 

माननीय सभापित : सौगत राय जी, आप िवषय पर बोल¤, उसके अितåरĉ बोलने पर 

åरकॉडª म¤ नहé जाएगा।  

…( Óयवधान) 

ÿो. सौगत राय (दमदम): सर, म§ आपकì अनमुित से इस िवषय पर बोल रहा हूॅं। यह 

आिबªůेशन एÁड कॉिÆसलेशन ए³ट, पहले भी हòआ था, पहले सन ्1996 म¤ एक बार 

हòआ, िफर यह सरकार सन ् 2015 म¤, they brought the Arbitration and 

Conciliation (Amendment) Act to make arbitration process cost 

effective and speedy with minimum court intervention and to maintain 

the credibility of arbitrators.   

 Why do people go for arbitration?  You know, if a contractor 

does work for the Government, he has a big bill.  The Government 

does not accept it.  If it goes to court, it will take 15 years.  So, they 

settle for arbitration in the hope that it will be settled within three-four 



10.08.2018         Sh/Hcb                 Uncorrecteed / Not for Publication                                 402 
 

years.  So, arbitration is to short-circuit it.  The dispute resolution in 

case of commercial transaction or contract negotiation is very 

common in the case of civil contracts.  You will know that in civil 

contracts, a lot of arbitration is there with the Railways, with the 

NBCC.  So, arbitration is very essential.  Shri Ravi Shankar Prasad, 

our Minister, wants to make India a robust centre for international 

arbitration, both domestic and international.  Therefore, he appointed 

a Committee under the Chairmanship of Justice Srikrishna.  He had 

earlier investigated Mumbai riots. 

(1455/SMN/CS) 

 He is a lucky judge who always gets this Commission. The ten 

Member Committee included Justice RV Ravindran, Retd. Supreme 

Court Judge, Shri KK Venugopal, Attorney General, Shri Arghya 

Sengupta, Research Director of Vidhi Research Institute.  The ten 

Member Committee then made their recommendations.   

Some of the recommendations have been accepted by the 

Government and they have been incorporated in this Bill.  The main 

recommendations was this. The Government is setting up regularly 

new bodies and is appointing some of their own people.  We had 

earlier Insolvency and Bankruptcy Board of India.  Similarly, an 
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Arbitration Council of India is being set up for the purpose of grading 

of arbitral institutions and accreditation of arbitrators.  आिबªůेटसª को 

कÆůोल करने के िलए एक नई बॉडी बन रही है, जैसे सरकार ने बहòत सारी बॉडी, 

रµेयलेुटसª बनाए ह§, यह एक नया रµेयलेुटर इन लोगŌ ने एपॉइंट िकया है। इस रµेयलेुटर 

से िसचएुशन इÌÿूव होगी या नहé, यह मझेु पता नहé है। This Bill also tries to 

shorten the period of arbitration.  The Bill proposes to change that to 

one year after the pleadings are closed.  Also, that would apply only 

to domestic and not to international arbitration reversing a 2000 

amendment that sought to fast track arbitration.  Other changes 

include providing immunity to an arbitrator except in acts of bad faith, 

incorporating model rules of procedure and ensuring confidentiality 

of proceedings.  So, this ambition of the Law Minister to make India 

an arbitration hub is not unfounded and it is being done with good 

intentions.  It is because these days people are having businesses 

all over the world.  A company like Mcdermott may dig for a well here. 

A company like Schlumberger from America may dig for coal bed 

methane.  

माननीय सभापित (®ी कलराज िम®) : अब आप समाĮ कìिजए।  

ÿो. सौगत राय (दमदम) : महोदय, म§ अभी समाĮ करता हó।ँ अंत म¤, म§ सबसे जłरी 

बात कहना चाहता हó,ँ शायद मýंी जी इसका जवाब द¤गे। Arbitration has become 
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the biggest scam today.  Lawyer arbitrators are becoming more 

corrupt.  The problem is that the arbitrators are not public servants.  

They are all retired judges.  So, they are not covered by the rules 

governing a public servant.  Very often, they are teaming up with a 

contending party.  I want the Law Minister to hear me. Mr. Minister, I 

seek your indulgence that please put a cap on how many arbitrations 

one arbitrator can do because they are taking five to ten arbitrations 

and they are not giving time.   

माननीय सभापित : सौगत राय जी, ठीक है। आपकì बात हो गई है। अब आप समाĮ 

कìिजए।  

ÿो. सौगत राय (दमदम) : आिबªůेशन म¤ एक-दो साल म¤ इसे सलुझाना चािहए, लेिकन 

इसम¤ पाचँ साल लग रहे ह§। मेरी बात हो गई है। Mr. Chaudhary, said that there 

are 30 million cases are pending in India. How many arbitration 

cases are pending and for how long?  I want exact number.  I want 

that there should be rules for arbitrators.  

 With this, I end my speech. 

(ends) 
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1459 hours 

DR. RAVINDRA BABU (AMALAPURAM): Thank you Sir for giving 

me an opportunity.  महोदय, मैं जो भी बात कहना चाहता था, वे सारी बातें प्रो. 

सौगत राय साहब ने बोल दी हैं। I fully endorse what all he spoke.  I do not 

know whether I am allowed to take the names of the companies here 

as per the procedure of the Parliament. 

सभापतत महोदय : आप नाम न लें तो ज्यादा अच्छा है।  

DR. RAVINDRA BABU (AMALAPURAM): When we speak of 

arbitration, we automatically understand that it refers to disputes and 

related litigations.  This is what we understand by arbitration. In order 

to minimise the litigation or to mitigate the litigation, we will go for 

arbitration. This is what we understand.  

 (1500/MMN/MY) 

 Arbitration is a word which is usually written as a part of the 

MoU. It will be written in anybody’s MoU. So far in India there is a 

legal status for arbitration as per the Act. We are going to give more 

teeth to it so that it becomes more independent in status. This is what 

the intention of the Government is. I do not know whether the name 

has to be taken or not. For example, the Swiper Company is there. It 

has been awarded a contract by the ONGC for undertaking drilling 
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operations. Both the ONGC and the Swiper Company have agreed 

to have an arbitration, in case of any dispute between these two. 

They have gone to the arbitrator. The arbitrator has given arbitration 

order but against that arbitration order, the ONGC being a 

Government organisation, has gone in appeal to the High Court. 

Therefore, the arbitration order is being ignored by the Government 

itself. It is not the private party which is going for arbitration and then 

afterwards to the courts. It is the Government which is going to the 

court. 

 So, I would like to ask this question to the hon. Minister. What 

is the inbuilt mechanism in order to prevent the parties from going 

beyond arbitration? It is because, you are going to give independent 

legal status for the arbitration. You should give independent legal 

status for the arbitration. Then only, we will not be enthused to go 

beyond the arbitration. Otherwise, this arbitration will continue to go 

on. Lakhs and crores of rupees are locked up. I would also like to 

know this from the hon. Minister, through you, Sir. What is the money 

locked up in post-arbitration awards? So many arbitration awards 

were given by the arbitrators.  
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 There is another system, ‘independent external monitoring 

system’ to resolve the disputes. After this also, in India most of the 

times, the major litigant, the major appellant is the Government only. 

Therefore, I earnestly appeal to the Government to honour the 

arbitration awards, though I welcome this Bill in order to strengthen 

the Arbitration Act. Our over-enthusiastic hon. Minister is trying to 

make India both a domestic and an international arbitration centre. 

This is really an over-enthusiastic attempt. I do not know as to how 

many foreign institutions will believe in this type of arbitration 

institutions because our experience in India, as far as arbitration is 

concerned, is very bitter, to say the least. 

 So many companies have gone to arbitration and so many 

companies are disappointed. So many companies have gone back 

also. We have to give a serious thinking to arbitration awards 

because this is the one which affects the morale of foreign 

companies. Whenever they come to India, they will see as to which 

laws have been made to resolve the disputes, especially, arbitration 

laws. When the arbitration law is weak, the doing of business, ease 

of doing business will also get affected, especially, the oil and gas 

companies get affected. We import 80 per cent of the gas 
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requirement of the country or the crude requirement of the country, 

and 20 per cent is produced.  

 But in case of 20 per cent production also, our Prime Minister 

Saheb said in 2014 that we have to substitute the import every year 

by five per cent. That means, we have to increase the production and 

exploration. But because of this arbitration, because of the legal 

litigations engulfing the upstream companies like ONGC, Oil India 

Limited and other companies, we are caught in the legal wrangles 

and we are not able to resolve those disputes. I do not know what 

the hon. Minister is going to suggest to give teeth so that nobody 

should prefer appealing, after arbitration. The arbitration should be 

binding on those parties. The financial implications of arbitration 

should also be thought of.  

On behalf of the Telugu Desam Party, we welcome this Bill. 

Thank you, Sir. 

           (ends) 
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1504 hours 

SHRI ARVIND SAWANT (MUMBAI SOUTH): Sir, I welcome the Bill 

with the heart and soul together. 

But considering the number of cases pending in the courts for 

arbitration, number of cases pending in the High Courts and in the 

Supreme Court, as rightly Dr. Ravindra Babu has given some 

examples because we are in the same Committee and we are 

observing it, what I feel, particularly about the 2-3 clauses where the 

arbitrator is to be appointed within 30 days, is that they are good 

clauses. It is because that also takes a lot of time. But after 

arbitration, the decision has to be given within six months. The 

decision will be given about the arbitration within six months and if 

that decision is not implemented-- it is written like this-- “to provide 

that the arbitrator, the arbitral institutions and the parties shall 

maintain confidentiality of information relating to arbitral proceedings 

and also protect the arbitrator or arbitrators from any suit or other 

legal proceedings for any action or omission done in good faith in the 

course of arbitration proceedings.” 
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(1505/VR/CP) 

  Sir, this is the only clause which I feel will hamper it because 

there is no provision in the law if an arbitrator commits a mistake. 

Corrupt practices can get anything done in the world. Suppose, an 

arbitrator himself becomes hostile and gets tilted towards one side, 

in that case justice will not be delivered and they will again go to the 

higher courts. Therefore, I request the hon. Minister to look into the 

clause, which is at page no.10, where he earlier mentioned: 

“to amend section 23 of the Act relating to “Statement of 

claim and defence so as to provide that the statement of 

claim and defence shall be completed within a period of 

six months from the date the arbitrator receives the notice 

of appointment.” 

 

 It is a good thing and we welcome it.  But the very next clause 

of the Act says:    

“…and also protect the arbitrator or arbitrators from any 

suit or other legal proceedings for any action or omission 

done in good faith in the course of arbitration 

proceedings.” 

 

 The question is, how to decide the term ‘good faith’. I may 

feel that he is not delivering justice to me and I have no faith in 
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him. I would like the hon. Minister to enlighten me on this 

aspect. He is the most versatile personality in judiciary. I also 

know that he is an expert lawyer.  

 Sir, this is really a good Bill, which we believe will deliver 

results. The number of cases will also reduce as the time period 

has been prescribed in the law.  

 With these words, I welcome the Bill. Thank you. 

(ends) 
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1507 hours 

SHRI B. VINOD KUMAR (KARIMNAGAR): Thank you, Chairman, 

Sir, for giving me an opportunity to speak on the Arbitration and 

Conciliation (Amendment) Bill, 2018.  

 Sir, we are amending the main Act, that is, the Arbitration and 

Conciliation Act, 1996. The intention of the Government for bringing 

in this Bill is very much mentioned in the Statement of Objects and 

Reasons. I have gone through the Statement.  

1507    (Hon. Speaker in the Chair) 

 As mentioned in the Statement of Objects and Reasons, the 

Government had earlier constituted a High-Level Committee under 

the chairmanship of Shri B. N. Srikrishna, the former Judge of the 

Supreme Court along with some other members. They have 

submitted a detailed report and suggested for amending the main 

Act, that is, the Arbitration and Conciliation Act, 1996. 

 In this Bill, they have brought in an institution, that is, the 

Arbitration Council of India. The aim of this Council is also mentioned 

in this Bill. I think the intention of constituting such a Council is very 

much required and is the need of the hour. 
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 Madam, India is a developing country and a growing economy. 

We have to learn lessons only through experience. So, the main Act 

might have faced some problems, which have been studied by this 

Committee. I welcome all the necessary amendments through this 

Bill for resolving a number of disputes which are pending in this 

country. 

 Madam, it has been found in many reports that the grievance 

of many national as well as international companies is about the 

dispute resolution system in our country. They feel that our civil 

courts, High Courts and even the arbitration councils take a lot of 

time in resolving issues. So, let us hope that by amending the main 

Act the disputes will be resolved at the earliest and, in the event, we 

face some other problems, we can once again come to the 

Parliament. I welcome the hon. Minister for moving this Bill.  

 Thank you.  

(ends) 
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(1510/NK/SAN) 

1510 hours 

SHRI MOHAMMAD SALIM (RAIGANJ): Madam, first of all, I 

welcome the Arbitration and Conciliation (Amendment) Bill, 2018 

because the Minister has already promised, and that is the stated 

objective, to strengthen and institutionalise the matter. Always as a 

parliamentarian, we ask for institution building.  Instead of going into 

it on case to case basis, it is better that Arbitration Council will be 

there and arbitrators will also be appointed.  

 Since a high-level committee headed by Justice Srikrishna was 

there, I do not cast any aspersion and it should not be. Based on the 

Terms of Reference, the recommendations came. हमें तिकायत अपनों 

से है। First, this is technical in nature and hardly, we are involved in 

this matter on day-to-day basis. That is why, the Standing Committee 

was conceived. Now, it is introduced and being passed. We are 

building an institution. That is why, an amendment came in 2015 and 

now in 2018, we are amending the Act. It should have been referred 

to the Standing Committee. The Heaven would not have fallen. मैं भी 

चार बातें कर सकता ह ूं, आपने स्टेट ऑब्जेक्ट तकया तक डीले नहीं होना चातहए, कॉस्ट 

इफेतक्टव होना चातहए, I buy your argument. It is correct that India can 
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become a hub for international arbitration. यह जेतनतटकली हमारी सभ्यता 

में है। चाहे दिशन हो या धमश हो, पूवश मीमाूंसा और उत्तरी मीमाूंसा, हम बहस करते हैं, 

आगशयमुेंतटव इूंतडयन, लॉतजक हमार ेअूंदर में है। हमें इन्फ्रास्रक्चर तैयार करना है, 

इूंस्टीट्यूिन बनाना है। मैं इससे सहमत ह ूं और तबल्कुल समथशन करता ह ूं, लेतकन आप 

कह रहे हैं तक आठ- िेड्यूल में कौन-कौन काउतन्फ्सल हो सकते हैं, चाटेड अकाउन्फ्टेंट, 

एडवोकेट, यहाूं तक तक मैनेजर लैवल के ऑतफससश भी हो सकते हैं, आपको कॉस्ट 

अकाउन्फ्टेंट को भी इन्फ्वोल्व करना चातहए था। ज्यादातर आतबशरेिन पोस्ट फैक्टो होता 

है, जब कॉमतिशयल डील होते हैं या कूं स्रक्िन में होते हैं, कूं रैक्चअुल होता है तो कॉस्ट 

अकाउन्फ्ट डालना होता है तक तकतना क्लेम हो रहा है लेतकन वह ओतमट हो गया है। 

Section 43(G) mentions the general norms applicable to arbitrator. In 

sub-section (ii), you are saying that the Arbitrator must be impartial 

and neutral and avoid entering into any financial business. Why 

should there by ‘avoid’? There should be ‘should not’, if ‘must not’ is 

not there. चूूंतक जो आतबशरेिन में बैठा है, इूंसाफ का तकाजा होता है तक उससे हम 

तकसी राूंजेक्िन में नहीं जाएूंगे। The arbitrator should not involve in any 

legal proceedings. जब फाइनेतन्फ्ियल राूंजेक्िन ऐसे कॉमतिशयल राूंजेक्िन में 

होगा, he should not involve in financial business. इसे स्रैन्फ्देन करना चातहए। 

आपने क्लॉज-तीन में तदया है तक हम फूं क्ितनूंग को टाइम टू टाइम ररव्यू करेंगे। आपको 

तीन साल में टाइमरेम देना चातहए। जब काउतन्फ्सल का टमेनोलोजी तीन साल का है 

तो ररव्यू के तलए स्पेतसतफक टाइम दो साल, या तीन साल या छह महीने देना चातहए। 



10.08.2018           SR/RJS         Uncorrected/Not for Publication                                         416 

 

टाइमरेम होने से कुछ नहीं होता है, उसको बूंतदि में लाना चातहए, उसको रूल में 

लाएूंगे तक आपको इतने तदनों के अूंदर ररव्यू करना पड़ेगा। आप आतबशरेिन अप्वाइूंट 

कर रहे हैं। फूं क्ितनूंग को बार ररव्यू करना बहुत जरूरी होता है।  

 मैडम, मैं इसी तबल पर बोल रहा ह ूं। एडजतुडकेिन, Justice is a very 

complex concept. उसके तलए कोटश में वर्षों से मामला लूंतबत होता है। आप उसमें 

आतबशरेिन तनकाल रहे हैं, तातक  ये कोटश में फूं से न रहें, तरुूंत हो, जल्दी हो, लेतकन 

इूंतडया इूंटरनेिनल और डोमेतस्टक आतबशरेिन हब तभी बन सकता है, जब उसे कॉस्ट 

इफेतक्टव बनाना पड़ेगा, फीस के बार ेमें रूल्स में बूंतदि लाना पड़ेगा। लीगल तसस्टम 

में इतना ज्यादा खचश होता है तक लोग जा ही नहीं सकते, इसतलए बड़ी कूं पनी और 

मल्टी नेिनल कूं पनी, जो लोकल प्लेयसश हैं उनके तलए लेबल प्लेइूंग नहीं होगा, 

इसतलए आपको िरुू से ही फीस को पूरी दतुनया के मतुातबक कम रखना पड़ेगा क्योंतक  

पैसा और टाइम दोनों सेतन्फ्सेतटव मामला होता है।  

 महोदय, मैं आपसे तवनती करता ह ूं तक ऐसे तबल जो टेक्नीकल नेचर के होते हैं 

और तजसका इम्पैक्ट बहुत ज्यादा दूर तक जाता है, उसे स्टैतन्फ्डूंग कमेटी के जररए 

करने से बेहतर होता।  

(इतत) 
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(1515/SK/RBN) 

1515 बजे 

श्री गोपाल िेट्टी (ममु्बई उत्तर): माननीय अध्यक्ष जी, मैं माध्यस्थम और सलुह सूंिोधन 

तवधेयक 2018 का समथशन करने के तलए खड़ा हुआ ह ूं। मैं इसके तलए माननीय मूंत्री 

जी को धन्फ्यवाद देना चाहता ह ूं और माननीय प्रधानमूंत्री नरने्फ्र मोदी जी का अतभनूंदन 

करता ह ूं। सरकार बनने के बाद वर्षश 2015 में जतस्टस बी.एन. श्रीकृष्णा सतमतत की 

स्थापना की गई और उन्फ्होंने वर्षश 2017 में ररपोटश दी। सरकार   उनके सझुावों को 

स्वीकार करते हुए इस तबल को लाई है।  

 माननीय अध्यक्ष जी, पहले घर में आतबशरेटर हुआ करता था, पररवार में एक 

आतबशरेटर हुआ करता था, समाज में हुआ करता था, गाूंव में हुआ करता था। आजादी 

के 70 साल बाद पैसे का प्रभाव बढ़ता गया और मानवता घटती गई और सब झमेले 

खड़े हो गए। अब न्फ्याय माूंगने के तलए कोई न्फ्यायालय में नहीं जाता है बतल्क अन्फ्याय 

करने के तलए जाता है। इस तरह के एक नहीं अनेक तकस्से हमें सनुने को तमलते हैं। 

सही व्यति को पता होता है तक  अगर मैं न्फ्याय के तलए कोटश में जाऊूं गा तो 15-20 

सालों तक केस को रगड़ा जाएगा इसतलए अन्फ्याय करने वालों की कोटश में सूंख्या बढ़ 

गई है।  

मैं लॉ तमतनस्टर से तनवेदन करता ह ूं तक  अगर वह तसफश  खड़े होकर देिवातसयों 

से अपील करेंगे तो बहुत सार ेलोग सैटलमेंट के तलए आगे आएूंगे। मैं इसका एक 

उदाहरण देना चाहता ह ूं ममु्बई में जतस्टस काथावाला जी ने सबुह काम िरुु तकया, 

रात को तीन बजे तक बैठे और 130 से ज्यादा केसों का तनपटारा तकया। मैं लॉ 
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तमतनस्टर से तनवेदन करता ह ूं तक  जतस्टस काथावाला जैसे जजों को पूर े देि में 

ररफ्लेक्ट करना चातहए। उनका सम्मान माननीय प्रधानमूंत्री के हाथों से होना चातहए 

तातक अन्फ्य जजेज़ भी इस प्रकार से काम करना प्रारूंभ करें। जतस्टस काथावाला जी 

ने दोनों पातटशयों को बलुाया, उनकी बात सनुी और उनसे कहा तक  आप सलुह कर लो, 

नहीं तो मैं जजमेंट द ेदूूंगा। इसमें ज्यादातर लोगों ने सलुह कर ली और जज को तकसी 

प्रकार की जजमेंट देने की आवश्यकता नहीं पड़ी। जब लोग कोटश में जाते हैं तो दोनों 

पक्षों को पता होता है तक  मैं तकतना सही ह ूं और तकतना गलत ह ूं, लेतकन देि में टाइम 

पास करने और सामने वाले को हैरान, परिेान करने की मानतसकता डेवलप हुई है। 

हमें अपने देि को इस मानतसकता से बाहर तनकालना होगा। इन तदनों तो कॉरपोरटे 

सैक्टर के लोग सरकार को परिेान करने लग गए हैं। बड़े काूंरेक्ट में अगर एक को 

काूंरेक्ट नहीं तमला तो वह कोटश में चला जाता है और सरकार का काम रोकने का 

प्रयास करता है। 

मैं मानता ह ूं तक  आतबशरेटर तबल बहुत ही अच्छा है, इसमें आतबशरेटर की तनयतुि 

का टाइम बाउूंड पीररयड है। आतबशरेटर ने तकतने तदनों या महीनों में तनपटारा करना है, 

इसकी भी व्यवस्था है। अन्फ्य विाओ ूं ने कहा तक  आतबशरेटर का स्टाइल और तसस्टम 

तो सपु्रीम कोटश के जज से भी ज्यादा है, इस कारण लोग रोते हैं तक कहाूं झूंझट में फूं स 

गए, हम तो कोटश में न्फ्याय माूंगने गए थे और आतबशरेटर के पास भेज तदया, ये तो बहुत 

परिेान करते हैं, कैसे-कैसे सवाल पूछते हैं।  इस तरह से लोगों के मन में बहुत सी 

परिेातनयाूं होती हैं। 
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 मैं लॉ तमतनस्टर का एक बार तफर अतभनूंदन करता ह ूं तक इसमें टाइम बाउूंड 

पीररयड तदया है। इसके साथ ही उनके ऊपर ितश और तनयम भी लगाए हैं। कोटश में 

मामले 15-20 साल से लूंतबत हैं, मैं मानता ह ूं तक इस तबल के आने से इनका तनपटारा 

होगा। 

  अूंत में मैं इतना ही कहना चाहता ह ूं, अभी सीतनयर मैम्बर आफ पातलशयामेंट ने 

कहा तक आने वाले तदनों में भारत एक हब आफ आतबशरेटर बनेगा। मैं मानता ह ूं तक  

भारत दतुनया का सबसे बड़ा दिे बनता जा रहा है, हर चीज का हब इूंतडया में होगा, 

अपने ही देि में होगा। अपने देि की यही पहचान होगी तक भारत तकतनी तेजी से आगे 

बढ़ रहा है, भारत देि सामान्फ्य लोगों, मध्यम पररवार के बार ेमें तकतना सोचता है। मैं 

मानता ह ूं तक  इस तबल के माध्यम से बहुत बड़ी क्ाूंतत आएगी। सरकार इसे तरुूंत 

इम्पलीमेंट करने की व्यवस्था कर,े मैं यही माूंग करते हुए अपनी बात समाप्त करता ह ूं। 

धन्फ्यवाद।  

(इतत ) 
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1518 hours 

KUMARI SUSHMITA DEV (SILCHAR): Madam Speaker, thank you 

for the opportunity. I welcome the Arbitration and Conciliation 

(Amendment) Bill, 2018. I believe that unless we have a quick and 

efficient Alternative Dispute Resolution mechanism in this country, it 

will not attract investment and the kind of vibrant business 

atmosphere that we need in this country.  

 My only concern is that, just like judges are accountable when 

they sit in a court of law, the judges in the Council should also be 

accountable. Once the Council is formed, there will definitely be 

some rules and regulations. In that, there must be strict measures for 

accountability of the retired judges or whoever sits as the arbitrator.      

Apart from that, I would request the hon. Minister to take care that 

arbitration should not be relegated to a process which is the privilege 

of the rich and the big business houses.  So, the cost of arbitration is 

a big concern in this country. The idea of arbitration is to reduce the 

burden that is there within the judicial system. If we can find a way to 

make it more cost effective, I feel it will help the larger sections of 

people. 
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 Last but not the least, I would request hon. Minister that 

whenever someone asks for an adjournment under the CPC, the 

other party asking for the adjournment must pay for the cost of the 

other side.  

(1520/SM/MK) 

 This must be encouraged in an arbitration proceeding. If there 

can be some rule to that effect, I welcome it. It must be inserted in 

the 1996 Act, if it is amended. 

(ends) 

माननीय अध्यक्ष: वैरी गडु, िाबाि। अगर मैंने कमेंट कर तदया, तो इसमें क्या हजश है? 

अच्छी बात के तलए मैंने हमेिा अच्छा कहा है। मूड का सवाल नहीं है।  
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1521 बजे 

तवतध और न्फ्याय मूंत्री तथा इलेक्रोतनकी और सूचना प्रौद्योतगकी मूंत्री (श्री रतव िूंकर 

प्रसाद): माननीय अध्यक्ष जी, इस तवर्षय पर सूंके्षप में बहुत ही साथशक चचाश हुई है और 

सभी ने इसका समथशन तकया है। मैं एक बात इस पूर ेतबल का सार बताना चाहता ह ूं। 

आपने सही कहा तक हम चाहते हैं तक India should become a hub of domestic 

and international arbitration. आज इूंतडया में सबसे अतधक इूंवेस्टमेंट हो रहा है। 

इूंतडया वल्डश का इकोनॉतमक पावर हो रहा है। हमार ेयहाूं अच्छे जजेज़ हैं, अच्छे वकील 

हैं, अच्छे ज्यूररस्ट हैं, अच्छे लॉयसश हैं, तो यह क्यों नहीं होना चातहए?  

माननीय अध्यक्ष जी, मैं सदन को बताना चाह ूंगा तक आजकल मैं एक और लड़ाई 

लड़ रहा ह ूं । एक नए प्रकार का इम्पीरर यतलज्म आ रहा है तक only the British 

Queen’s Counsel are the best barristers and arbitrators. I have no 

disrespect for them.  They are monopolising arbitration in London, 

Singapore etc. They may be the good arbitrators but they are not the 

best.  Let me make it very clear in this House that this Government 

will not allow a new imperialism to come in the arbitration proceeding 

globally which brings in only particular type of arbitrators to the 

arbitration. हम चाहते हैं तक तहन्फ्दसु्तान के अच्छे आतबशरेिन आएूं, अच्छे लोग आएूं।  

माननीय अध्यक्ष जी, श्री कृष्णा की कमेटी हमने क्यों बनाई? आज मैं तजस 

श्रीकृष्णा और तजस रतवन्फ्रन का अतभनूंदन करना चाहता ह ूं, दोनों ही वल्डश के टॉप 

आतबशरेटसश हैं। हमने कहा तक दतुनया में आपने अपनी ईमानदारी से एक जगह बनाई है, 
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तो तहन्फ्दसु्तान को कैसे आगे बढ़ाना है? आप हमें बताइए। वहाूं पर उन्फ्होंने बताया तक 

इूंतस्टट्यूिनल आतबशरेिन को इूंतडया में मजबूत करना चातहए और हमें एक ऐसी बॉडी 

रखनी चातहए, जो उसको गे्रड भी कर सके। सौगत बाबू अगर आप इस कानून को देखेंगे 

तो इसमें there is a provision for Arbitration Council of India. It will be 

headed by retired Chief Justice of India or a Supreme Court Judge. 

It will have leading arbitrators and also the commercial bodies as its 

members. They will grade the institutional arbitration.  

माननीय अध्यक्ष जी, जब मैं इस तबल को बना रहा था तो मैंने तवभाग से कहा 

तक मालूम करो तक देि में तकतने आतबशरेटसश इूंतस्टट्यूिन्फ्स हैं? इनकी सूंख्या तसफश  

36 है। मालूम हुआ तक कई प्रदिों, मध्य प्रदेि, उत्तर प्रदेि, तबहार, असम, नाथश ईस्ट 

में अभी भी इूंतस्टट्यूिनल आतबशरेिन का प्रोमोिन नहीं हुआ है। ममु्बई में है, ततमलनाडु 

में है, बैंगलरुू में है, गजुरात मैं है। हमने कहा तक we will have a blend of both. 

इूंतस्टट्यूिनल आतबशरेिन आए और जब तक वह नहीं आता है, तो हाई कोटश के चीफ 

जतस्टस एक पैनल रखें तातक वह अपॉइूंट कर सकें । आप लोगों ने जो अपना कन्फ्सनश 

रखा है, मैं सबको एडे्रस करना चाहता ह ूं, if you see the Section, you will find 

that this particular body, the Arbitration Council of India, shall have 

proper rules.  How shall the concerned institution be graded; what 

type of norms do they need to follow to make their institutions more 

confidence inspiring for the sake of clients?  
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 There will equally be monitoring on the quality and performance 

of the arbitrators. They must rise to the occasion.  They must perform 

well and the most important thing is the training of arbitrators in India 

that should also be encouraged so that we have a good quality of 

arbitrators.   

माननीय अध्यक्ष जी, आज मैं आपसे एक बात कहना चाहता ह ूं । मैं हमेिा इस 

पक्ष का रहा ह ूं तक दिे के बहुत बड़े-बड़े पतब्लक मैन ररटायर होते हैं। क्या हमें 

आतबशरेिन के तलए उनकी सेवाओ ूं का उपयोग नहीं करना चातहए? उनका एक 

प्रमातणक होता है। मैं तो इस पक्ष का ह ूं तक अगर कोई गूंभीर साूंसद हो और उसका 

अनभुव पन्फ्रह-बीस साल का हो, अभी वह साूंसद नहीं हो, यतद वह एतमनेंट हो, उसकी 

सेवाओ ूं का उपयोग क्यों नहीं करना चातहए? …( व्यवधान) इसको हम लोग थोड़ा 

गूंभीरता से लें तो बड़ी कृपा होगी। 

 तीसरी बात, माननीय अध्यक्ष जी, भारत सरकार के कई ररटायडश फाइनेंस 

सेके्टरी, बैंतकूं ग सेके्टरी, अब मैं आई.टी. का भी तमतनस्टर ह ूं, आई.टी. के प्रोफेिनल्स 

बहुत जरूरी हैं, क्योंतक आई.टी. के तडस्प्यूट को आतबशरेिन में लाएूं।  

(1525/AK/RPS) 

हमारी कोशिि है शक ऐसे अच्छे लोग आशबिटे्रटसि बनें, इंस्टीट्यूिनल आशबिटे्रिन 

में काम करें, इसीशलए हमने यह नॉमि शिया है शक छ: महीने के अंिर इसको करना 

पड़ेगा, शिस्पोज ऑफ करना पड़ेगा। 
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 You have rightly raised the issue of accountability of Arbitrator. 

You are very right about the norms and the regulations that we are 

going to form. Even otherwise, in the Schedule, one must have seen 

that enough indications have been given that they have to measure 

up to standards and that they must perform. But what is important is 

that the further regulations to be framed by the Arbitration Council of 

India will ensure that the norms and accountability of the Arbitrator 

must be strictly followed. 

माननीय अध्यक्ष जी, इसे आप अकेले न िखेें, अभी आपके शनिेि पर िो-तीन 

शिन पहले मैंने कॉमशिियल कोट्िस शबल इस सिन में मूव शकया था और सिन ने पास 

शकया था, शजसमें हम तीन लाख रुपये तक के शिस््यूट को भी फास्ट टै्रक कर रहे हैं। 

आज हम आशबिटे्रिन शबल लाए हैं, इसके अलावा एक अन्य कानून आ रहा है, शजसमें 

हम न्यू िेल्ही सेंटर ऑफ आशबिटे्रिन लाने वाले हैं। मैं बताना चाह ंगा शक कैसे-कैसे चीजें 

चली हैं, मैं बहुत गंभीरता से बताऊंगा, सरकार ने करोड़ों रुपये की जमीन िी और 26 

साल में 21 आशबिटे्रिन्स वहां हुए। आप समझ सकते हैं शक शकतनी बड़ी संख्या है। 

करोड़ों रुपये की जमीन, करोड़ों रुपये का सहयोग और 26 साल में 21 केसेज हुए, 

बाकी कमेटी बनी हुई है। उसका ही प्रोफेिनलाइज करने के शलए हम यह शबल ला रहे 

हैं। 

The reason as to why we are doing all this is that we want India 

to become an important hub of domestic and international arbitration, 
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and for that to happen, it is very important that we have a robust 

mechanism in place, which grades the arbitration; grades the 

institutions doing arbitration; regulates their performance; and 

ensures training for them. 

माननीय अध्यक्ष जी, कानून के शवषय को आप भी जानती हैं। मैं जब भी कानून 

मंत्री के रूप में िेखता ह ं, भारत में बहुत अच्छे जजेज हैं, हमें उन पर बहुत गवि होना 

चाशहए। भारत में बहुत अच्छे वकील हैं, जो बहुत मेहनत से काम करते हैं। भारत में 

शिस््यूट के ररज्योल्यूिन की क्षमता रखने वाला एक नया वगि भी िेवलप हो रहा है। 

हमारी बहुत अपेक्षा है शक आशबिटे्रिन के शलए हम आशबिटे्रिन बार को भी प्रमोट करें। 

यह हमारी अपेक्षा है। 

माननीय अध्यक्ष जी, मैं आपसे शनवेिन करंूगा शक इस शबल के बार ेमें जो बातें 

कही गई हैं, हम उन सझुावों का ध्यान रखेंगे और जब यह शवषय आगे बढ़ेगा, तब 

उसकी शचन्ता करेंगे।  

सौगत बाबू, आपने बताया है शक शकतने केसेज पेंशिंग हैं? I will give it 

separately to you, but what is important is that I would request you 

to kindly understand that we are taking a giant leap in favour of an 

institutional arrangement to promote India as a hub of arbitration. I 

know your background as you and your family have a strong stake 

in this whole process of arbitration. Therefore, unless we have a very 

strong element of institution; of people; of Judges; and of regulatory 
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mechanism, the arbitration engine will not take great speed. But what 

is more important is that the institutional arbitration becomes the 

order of the day. 

माननीय अध्यक्ष जी, एक बात की शचन्ता व्यक्त की गई है, मैं शकसी की 

आलोचना नहीं करना चाहता ह ं।  िो-िो न्यायमूशति बैठे हुए हैं, तारीख पर तारीख पड़ 

रही है, बड़े-बड़े वकील आ रहे हैं। मैं आपकी शचन्ता समझता ह ,ं इसीशलए इस कानून 

में हमने इस बात की शविेष शचन्ता की है शक सब कुछ कानून और रगेलेुिन के शहसाब 

से होना चाशहए। इसकी टाइम शलशमट शफक्स होनी चाशहए और अगर कोई आशबिटे्रटर 

उस टाइम शलशमट से भागने की कोशिि करता है, then there will be 

accountability on that Arbitrator also. 

माननीय अध्यक्ष जी, आपने एक बात कही शक क्यों लोग समय ले लेते हैं, यह 

एक ऐसा गम्भीर सवाल है, शजसका उत्तर मेर ेपास नहीं है। कई बार वकील साहब लोग 

पहले ही बात कर लेते हैं, मैं भी उसी पेिे से आता ह ं, शक समय ले शलया जाए। इस 

शबल में हमने अनावश्यक एिजनिमेंट पर बंधन लगाया है। One cannot take 

unnecessary adjournment because the whole timeframe has been 

fixed. If an Institutional Arbitration Centre becomes notorious for only 

long adjournment and delayed disposal of cases, then people will not 

go to that institution. Therefore, the whole grading of arbitration 

institution will also take into account as to how much time is being 
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spent in disposal of cases there. Therefore, it is a very robust 

mechanism.  

 Hon. Speaker, Madam, I would like to request this hon. House 

that this is a very momentous legislation and a very important 

legislation. … (Interruptions) What is important is that it is a very 

momentous legislation. … (Interruptions) 

SHRI SUNIL KUMAR JAKHAR (GURDASPUR): Madam, nobody 

knows how long.  … (Interruptions) Madam, I do not think that even 

you are aware about this. … (Interruptions)  

(1530/ASA/SPR) 

 

श्री रतव िूंकर प्रसाद : जाखड़ साहब, मैं आपसे आज बहुत तवनम्रता से एक बात कह ूंगा। 

आपको व्यूंग्य करने का अतधकार है। लेतकन यह एक ऐततहातसक लेतजसलेिन है।  

Madam, we always pass legislations but certain legislations are 

momentous legislations. This is one of the legislations – it is a 

defining moment – which will make India a big hub of domestic and 

international arbitration.  

 I would commend that the entire House passes this Bill 

unanimously. I think no one raised any specific objection. I heard all 

of them. Before I came, even my distinguished MoS gave me inputs. 

By and large, everyone has supported.  
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सौगत बाबू, मैं आपकी बात बहुत ध्यान से सनुता ह ूं। आपका अनभुव, 

बौतिकता, व्यापकता और सूंसदीय परम्पराओ ूं के बार ेमें सब जानते हैं। मझेु बहुत 

प्रसन्फ्नता होगी और यह बात मैं बहुत गूंभीरता से कह रहा ह ूं तक आपके अनभुव का 

लाभ लेते हुए तकसी आतबशरेिन प्रोसीतडूंग में सौगत बाबू भी कभी आतबशरेटर बनेंगे। यह 

हम देि में बदलाव करना चाहते हैं। …(व्यवधान)  देतखए, सौगत बाबू, यह मैंने बहुत 

गूंभीरता से बोला है। जब आप अपना सूंसदीय जीवन खदु तवदड्रॉ करेंगे, मैं तब की बात 

कर रहा ह ूं। ये तजस तरह से बातें कही जा रही हैं, यह गलत है। …(व्यवधान) 

 माननीय अध्यक्ष महोदया, आज मझेु एक बात की और प्रसन्फ्नता हो रही है। मझेु 

सकूुन तमला तक आज सलीम बाबू भी भारत की परम्पराओ ूं की चचाश कर रहे थे और 

वे मीमाूंसा कर रहे थे। यह जो भारत की परम्पराओ ूं के प्रतत आपका जो प्यार जग रहा 

है, यह देि में काफी सकूुन पैदा करगेा, देि की तसयासत में भी करगेा, ऐसा मझेु लगता 

है। …(व्यवधान) 

श्री मोहम्मद सलीम (रायगूंज) : भारत तकसी की बपौती नहीं है। …(व्यवधान) 

श्री रमेि तबधूड़ी (दतक्षण तदल्ली) : ये तो आपकी तारीफ कर रहे हैं। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : तबधूड़ी जी, आपको क्या हो गया?  

…(व्यवधान) 

SHRI MALLIKARJUN KHARGE (GULBARGA):  It is unfair. … 

(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष: भारत के जो कम्यतुनस्ट पाटी के सदस्य हैं, वे भारत के प्रतततनतध हैं। 

…(व्यवधान) 
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श्री रतव िूंकर प्रसाद : माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं माननीय सलीम साहब को बहुत 

तदनों से जानता ह ूं। हमार ेऔर उनके बीच के सूंबूंधों में तकसी और सेत ुकी आवश्यकता 

नहीं है। आज मैंने क्या कहा? मैं उनकी सैिातन्फ्तक प्रततबिता को भी जानता ह ूं। उनकी 

अध्ययनिीलता को भी जानता ह ूं। आज मैंने यतद हाउस में उसका तजक् तकया है तो 

मैं प्रसन्फ्नता के भाव से कह रहा था। इसमें उनके व्यतित्व में कोई तटप्पणी का सवाल 

नहीं था। …(व्यवधान) आप िाूंत रतहए। 

HON. SPEAKER: He is a Communist. That is why, he is saying this.  

… (Interruptions) 

श्री रतव िूंकर प्रसाद :  माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं सदन की परम्परा का पूरा पालन 

करता ह ूं। अगर मैंने उनकी प्रिूंसा में ये भाव कहे हैं तक भारत की परम्परा का अतभनूंदन 

उनके मखु से सनुकर हमें अच्छा लगा तो इसमें क्या आपतत्त है?  इसमें क्या गलत 

बात है? मझेु लगता है तक आप भी इसमें प्रसन्फ्न हैं। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : रतव िूंकर जी, It’s okay. आप लोग बैतठए न। 

…(व्यवधान) 

श्री रतव िूंकर प्रसाद : माननीय अध्यक्ष महोदया, मैं सदन से आग्रह करता ह ूं तक  

इस तबल को पाररत तकया जाए। 

 

 

 

HON. SPEAKER:  The question is: 
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“That the Bill further to amend the Arbitration and 

Conciliation Act, 1996, be taken into consideration.” 

 

The motion was adopted. 

------ 

HON. SPEAKER: The House will now take up clause by clause 

consideration of the Bill.  

         As Dr. Shashi Tharoor and Shri N.K. Premachandran are not 

present to move their amendments, I shall put all the Clauses 

together to the vote of the House.  

(1535/RAJ/UB) 

HON. SPEAKER: The question is: 

“That Clauses 2 to 15 stand part of the Bill.” 

The motion was adopted. 

Clauses 2 to 15 were added to the Bill. 

Clause 1, the Enacting Formula and the Title were added to 

the Bill. 

--- 

     …(व्यवधान) 

श्री मोहम्मद सलीम (रायगूंज): 68 साल पहले एक नाइूंसाफी हुई थी।…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : मोहम्मद सलीम जी, हम बाद में बात करेंगे। आप तबल के बीच में 

मत बोतलए। आप तबल पास होने दीतजए। 
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HON. SPEAKER: The Minister may now move that the Bill be 

passed. 

SHRI RAVI SHANKAR PRASAD: I beg to move: 

“That the Bill be passed.” 

HON. SPEAKER: The question is: 

“That the Bill be passed.” 

The motion was adopted. 

---       

श्री मोहम्मद सलीम (रायगूंज): अध्यक्ष महोदया,  मझेु लूंच से पहले बोलना था, आपकी 

अनमुतत भी थी, चूूंतक उस वि हूंगामा हो रहा था, इसतलए नहीं बोला। इसी कारण 

जूंतर-मूंतर पर प्रदिशन हो रहा था तो मैं वहाूं चला गया। यह वर्षश 1950 का मामला है। 

एक पे्रतसडेंतियल ऑडशर से वर्षश 1950 में एक सीररयस अनामली और एक इनजतस्टस 

हो गया, उसमें हम धमश के नाम पर तकसी का आरक्षण नहीं चाहते हैं, लेतकन धमश के 

नाम पर तकसी को वूंतचत भी नहीं करना चाहते हैं। जो धोबी हैं, कमजोर तबके के लोग 

हैं, वे धमश आधाररत हो गए, ऐसा कह कर उनको कुछ नहीं तमल रहा है। वह आडशर पर, 

बहुत कुछ परुानी परूंपराएूं, जो गलत हैं, उनको सरकार सही कर रही है। मैं समझता ह ूं 

तक जो 1950 जो कााँस्टीट्यूिनल ऑडशर है, सरकार उसे सधुारने की कृपा करगेी। 
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VALEDICTORY REFERENCE    

1537 बजे 

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, सोलहवीं लोक सभा का पन्फ्रहवाूं सत्र, जो 18 

जलुाई, 2018 को आरूंभ हुआ था, आज समाप्त हो रहा है। इस सत्र के दौरान, हमने 

17 बैठकें  कीं, जो लगभग 112 घूंटे चली। वतशमान सत्र में माननीय सूंसद सदस्य श्री 

श्रीतनवास केतसनेनी द्वारा पेि तकए गए अतवश्वास प्रस्ताव पर चचाश हुई। इस प्रस्ताव पर 

20 जलुाई, 2018 को 11 घूंटे 46 तमनट चचाश हुई। इस चचाश में 51 सदस्यों ने भाग 

तलया। यह प्रस्ताव अस्वीकृत हुआ। अतवश्वास प्रस्ताव पर चचाश के दौरान कुछ ऐसे मदु्दों 

पर भी चचाश हुई जो सदस्यों के तलए महत्वपूणश थे और तजन्फ्हें तवतभन्फ्न प्रतक्यात्मक 

उपायों के माध्यम से पहले उठाने के प्रयास तकए गए थे। 

 इस सत्र के दौरान महत्वपूणश तवत्तीय (financial), तवधायी (legislative) और 

अन्फ्य कायश तनपटाए गए। वर्षश 2018-19 के तलए Supplementary Demands for 

Grants (General), तफर वर्षश 2015-16 के तलए Demands for Excess 

Grants, इस पर 04 घूंटे 46 तमनट से अतधक की चचाश हुई और तत्पश्चात् इन्फ्हें मतदान 

के तलए रखा गया और सूंबूंतधत तवतनयोग तवधेयक पाररत तकए गए। वतशमान सत्र के 

दौरान 22 सरकारी तवधेयक इूंरोयूस तकए गए। कुल तमला कर 21 तवधेयक पाररत तकए 

गए।  
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(1540/IND/KMR) 

पाररत तकए गए कुछ महत्वपूणश तवधेयकों में से तन:िलु्क और अतनवायश बाल 

तिक्षा का अतधकार (दूसरा सूंिोधन) तवधेयक, 2017 {The Right of Children to 

Free and Compulsory Education (Second Amendment) Bill, 2017}, 

भगोड़ा आतथशक अपराधी तवधेयक, 2018 {The Fugitive Economic Offenders 

Bill, 2018}, भ्रष्टाचार तनवारण (सूंिोधन) तवधेयक, 2018 {The Prevention of 

corruption (Amendment) Bill, 2018, व्यतियों का दवु्याशपार (तनवारण, सूंरक्षण 

और पनुवाशस) तवधेयक, 2018 {The Trafficking of Persons (Prevention, 

Protection and Rehabilitation) Bill, 2018}, दाूंतडक तवतध (सूंिोधन) तवधेयक, 

2018 {The Criminal Law (Amendment) Bill, 2018}, वातणतज्यक न्फ्यायालय, 

उच्च न्फ्यायालय वातणतज्यक प्रभाग और वातणतज्यक अपील प्रभाग (सूंिोधन) 

तवधेयक, 2018 {The Commercial Courts, Commercial Division and 

Commercial Appellate Division of High Courts (Amendment) Bill, 

2018}, सूंतवधान (एक सौ तेइसवाूं सूंिोधन) तवधेयक, 2017 {The Constitution 

(One Hundred and Twenty Third Amendment) Bill, 2018}, राष्रीय 

खेलकूद तवश्वतवद्यालय तवधेयक, 2018 {The National Sports University Bill, 

2018}, अनसूुतचत जाततयाूं और अनसूुतचत जनजाततयाूं (अत्याचार तनवारण) 

सूंिोधन तवधेयक, 2018 {The Scheduled Castes and the Scheduled 

Tribes (Prevention of Atrocities) Amendment Bill, 2018} और स्थावर 

सूंपतत्त अतधग्रहण और अजशन (सूंिोधन) तवधेयक, 2017 {The Requisitioning 
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and Acquisition of Immovable Property (Amendment) Bill, 2017}. 

सदन में बहुत सार ेपास तकए गए तबलों में से ये तबल प्रमखु हैं। 

मझेु सभा को यह बताते हुए बहुत खिुी हो रही है तक इस सत्र में हम सभी ने 

तमलकर लोक सभा में समाज कल्याण से जड़ेु ऐसे तवधेयक पाररत तकए हैं, तजनका 

व्यापक प्रभाव समाज के वूंतचत वगों के तहतों पर पड़ेगा, जैसे सूंतवधान (123वाूं) 

सूंिोधन तवधेयक, तजसके पाररत होने से राष्र तपछड़ा वगश आयोग के सूंवैधातनक रूप 

से गठन का मागश प्रिस्त हुआ है। उसी प्रकार अनसूुतचत जाततयाूं और अनसूुतचत 

जनजाततयाूं (अत्याचार तनवारण) सूंिोधन तवधेयक (Scheduled Castes and 

Scheduled Tribes (Prevention of Atrocities) Amendment Act} भी पाररत 

तकया गया है। 

 सत्र के दौरान, 75 ताराूंतकत प्रश्नों (Starred Questions) प्रश्नों के मौतखक 

उत्तर तदए गए। िेर्ष 285 ताराूंतकत प्रश्नों के तलतखत उत्तर और 4140 अताराूंतकत प्रश्नों 

के उत्तरों के साथ सभा पटल पर रखे गए। सदस्यों ने प्रश्न काल के पश्चात् और िाम 

को देर तक बैठ कर लगभग 534 अतवलूंबनीय लोक महत्व के मामले (matters of 

urgent public importance) उठाए। यह सूंख्या जीरो ऑवर में उठाए गए तवर्षयों 

की है, इसके अलावा माननीय सदस्यों ने तनयम 377 के अधीन 326 मामले भी उठाए। 

स्थायी सतमततयों ने भी बहुत अच्छा काम तकया है और सभा में 62 प्रततवेदन प्रस्ततु 

तकए। सभा में, देि के तवतभन्फ्न भागों में बाढ़ एवूं सूखे की तस्थतत पर तनयम 193 के 

अधीन एक अल्पकातलक चचाश (Short Duration Discussion) भी हुई। चचाश 

सूंबूंतधत मूंत्री के उत्तर के साथ पूरी हुई। अन्फ्य तवतभन्फ्न महत्वपूणश तवर्षयों पर मूंतत्रयों 
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द्वारा 64 विव्य तदए गए और माननीय सूंसदीय कायश मूंत्री द्वारा सरकारी कायश के बार े

में 3 विव्य तदए गए। सत्र के दौरान, सूंबूंतधत मूंतत्रयों द्वारा 1290 पत्र सभापटल पर 

रखे गए। सत्र के दौरान, गैर-सरकारी सदस्यों के कायश के अूंतगशत तवतभन्फ्न तवर्षयों पर 

गैर-सरकारी सदस्यों (Private Members) के 128 तवधेयक introduce 

(परु:स्थातपत) तकए गए। श्री तवनसेंट एच. पाला द्वारा नौवें सत्र के दौरान 5 अगस्त, 

2016 को पेि तकए गए सूंतवधान की छठी अनसूुची (सूंिोधन) तवधेयक, 2015 {Sixth 

Schedule of the Constitution (Amendment) Bill, 2015} पर तवचार तकए 

जाने के प्रस्ताव को 3, अगस्त 2018 को आगे चचाश के तलए तलया गया। तथातप, चचाश 

उस तदन पूरी नहीं हुई। 

 इस सत्र में उपलब्ध 29 घूंटों में से सभा ने 20 घूंटे और 43 तमनट ज्यादा दरे 

तक बैठकर तवतभन्फ्न महत्वपूणश मदु्दों पर चचाश भी की। इतने ज्यादा घूंटे बैठे, लेतकन बीच 

में जो तडस्टबेंस हुई, मैं उसका तजक् नहीं कर रही ह ूं।  

 माननीय सदस्यगण, मैंने कई बार सभा की कायशवाही के सचुारू और रचनात्मक 

सूंचालन पर बल तदया है, जो तक सूंसद की तवश्वसनीयता बनाए रखने के तलए अत्यूंत 

आवश्यक है। मझेु यह कहते हुए अत्यूंत हर्षश का अनभुव हो रहा है तक यह सत्र हाल ही 

के तपछले दो उत्पादक सत्रों अथाशत् बजट सत्र 2017 का दूसरा भाग (11वाूं सत्र) एवूं 

वर्षश 2017 का मानसून सत्र (12वाूं सत्र) की तलुना में ज्यादा productive एवूं 

सूंतोर्षजनक रहा है। मैं माननीय सदस्यों द्वारा पीठासीन अतधकाररयों को प्रदान तकए 

गए सहयोग के तलए उनके प्रतत हृदय से आभार व्यि करती ह ूं। 
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 मैं इस अवसर पर माननीय उपाध्यक्ष और सभापतत तातलका में िातमल अपने 

सहयोतगयों का सभा के सचुारू रूप से सूंचालन में अपना सहयोग देने के तलए धन्फ्यवाद 

करती ह ूं, माननीय कलराज तमश्र जी का भी धन्फ्यवाद करती ह ूं। मैं माननीय प्रधानमूंत्री 

जी, सूंसदीय कायश मूंत्री, तवतभन्फ्न दलों और समूहों के नेताओ ूं और मखु्य सचेतकों तथा 

सभी माननीय सदस्यों के प्रतत उनके सहयोग के तलए धन्फ्यवाद व्यि करती ह ूं। मैं आप 

सभी की ओर से पे्रस और मीतडया के अपने तमत्रों का भी धन्फ्यवाद करना चाह ूंगी। मैं 

इस अवसर पर महासतचव और लोक सभा सतचवालय के अतधकाररयों तथा 

कमशचाररयों को उनके द्वारा सभा को दी गई समतपशत और तत्काल सेवा के तलए धन्फ्यवाद 

देती ह ूं। 

(1545/VB/GM) 

 सभा की कायशवाही के सचुारू सूंचालन के तलए प्रदान की गई सहायता के तलए 

सभी सूंबूंतधत एजेंतसयों को भी धन्फ्यवाद देती ह ाँ। 

 माननीय सदस्यगण, स्वतूंत्रता तदवस के िभु अवसर पर अपनी एवूं सभा की 

ओर से सभी सदस्यों को और देिवातसयों को भी मैं स्वतूंत्रता तदवस की अतग्रम िभु 

कामनाएाँ देती ह ाँ। 

 माननीय सदस्यगण, अब हम सभी वूंदेमातरम् के तलए खड़े होंगे। 

(राष्रीय गीत की धनु बजाई गई) 

 Now, the House stands adjourned sine die. 

1547 बजे 

तत्पश्चात् लोक सभा अतनतश्चत काल के तलए स्थतगत हुई। 


